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kakor potrebuje svobodo odloča
nja in tveganja hkrati, samostoj
ne banke, potrebuje tržne eko
nomske zakone s stvarno vredno
tenimi proizvodnimi tvorci, sta
bilne pogoje za gospodarjenje, ki 
naj bi bili v Jugoslaviji in med 
panogami čimbolj enotni. Potre
buje gmotno (in družbeno) pod
poro za odpiranje v svet.

Kako brez omenjenih (in še 
drugih) temeljnih pogojev in 
spodbud pripraviti vodstva in de
lavce v tozdih in ozdih, da bodo 
razmišljali o razvojni prenovi 
svoje delovne organizacije, ob 
tveganju, ki ga prenova nosi 
s seboj?

Akcija za prenovo se tako širi 
z gospodarskega na družbeno in 
politično področje, z ozemlja Slo
venije na področje medrepubli
ških odnosov: odnosa republika 
- federacija, na področje odnosa 
do manj razvitih območij države. 
In na področje nekaterih ideolo
ških ovir, zlasti tistih v vlogi za
sebnega kapitala, drobnega go
spodarstva, vnosa in uporabe tu
jega kapitala v naložbah ter ide
oloških zavor, ki nam branijo, da 
bi se tvorno vključili v nova go
spodarska gibanja v Evropi.

Sistemske spremembe so torej 
nujne, čeprav bodo hkrati najteže 
je uresničljive. Ne samo zato, ker 
bo pri tem tudi slovenska ZK 
morala ne samo v posameznih 
primerih nastopati proti svojim 
dozdajšnjim prepričanjem, am
pak bolj zato, ker so ta vprašanja 
rešljiva samo v jugoslovanskem 
prostoru, tu pa so stare (zastarele) 
ideje še mnogo trdneje zasidrane 
(tako ugotavljamo) kot v Sloveni
ji. Prav tako v naši republiki lah
ko terjamo, da morajo ustavne 
spremembe zagotavljati prehod, 
denimo, v inovacijsko družbo; ali 
da smo za reprogramiranje zuna
njih dolgov šele potem, ko bomo 
imeli trdno zagotovilo, da bomo 
ta sredstva porabili res za razvoj. 
Toda kako to uveljaviti v zvezi, 
če, denimo, tam ne bi bilo volje 
za kaj takega? So pa to vprašanja, 
ki bodo še kako vplivala na ritem 
razvojne prenove gospodarstva.

Nemara bi bilo dobro, če bi 
v Sloveniji razjasnili podobo sta
nja v gospodarstvu in njegovih 
(kot pravi slovenska zbornica: 
vse manj uspešnih) poskusov 
preustroja. Zato, da ne bi nemara 
trditve, da je primerov razvojne 
prenove pri nas vendarle več, kot 
priznavamo (Dušan Šinigoj je 
pripravljen našteti sto ali celo 200 
primerov v združenem delu) in 
da so nekateri ozdi pri vključeva
nju v svet izjemno uspešni, da ne 
bi torej takšne trditve dobile ne
želenega prizvoka. Gre za potrdi
tev, daje razvojna prenova mogo
ča v obstoječem gospodarskem 
in političnem sistemu, brez ome
njenih sprememb (in še katere 
druge, seveda). Vsi poskusi, pa 
čeprav je dvesto ali več uspešnih, 
so vendarle premalo, da bi se po
peljali v inovacijsko družbo 21. 
stoletja in delavcem zagotovili 
večjo kakovost življenja in dela.

Boris Rugelj

Ustavne spremembe

CIUI JASNEJŠI OD SREDSTEV 
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Spremembe obračunskega sistema

DRŽAVA VZAME, KAR JE 
»NJENO«
Iz soboške bolnišnice

BO POTREBNO ZDRAVLJENJE 
S PRISILNO UPRAVO
Mladina zahteva zdravo in varno okolje

JEDRSKE ELEKTRARNE NA 
LEDU DO LETA 2000



DRUGA STRAN Ljubljana, 29. januarja 1988 Delavska enotnost 2 ^

Z macolo nad 
migreno

Med zadnjimi razpravami o na
črtovanju gospodarskega razvo
ja v naši republiki za letošnje le
to je znova prišlo do izraza naše 
ozko gledanje na zapletena, a ta
ko soodvisna razmerja v naši 
družbi. Še zmeraj zaradi dreves 
ne vidimo gozda, pri čemer ima
mo pri gozdu v mislih splošno 
blaginjo naše družbe oziroma 
vse tisto, kar nas bo približalo 
pragu 21. stoletja.

To se je pokazalo tudi na zad
nji seji predsedstva RK SZDL, 
na kateri so razpravljali o predlo
gu slovenske resolucije. V zelo 
živahni razpravi je bilo večkrat 
slišati opozorila, da seje beseda 
prestrukturiranje spremenila 
v vsakdanjo frazo, ki izgublja 
pravo vsebino. To še zlasti velja 
tedaj, ko prestrukturiranja ni 
mogoče izpeljati, če mislimo sa
mo na njegovo gmotno plat v go
spodarstvu, pozabljamo pa na ši
roko področje družbenih dejav
nosti, od izobraževanja in kultu
re do zdravstva in znanosti.

Še nadaljnje omejevanje zna
nosti, kulture, izobraževanja in 
drugih družbenih dejavnosti na
mreč pomeni coklo za razvoj ma
terialne proizvodnje. Kajti brez 
ljudi, ki bodo vsesplošno spod
bujeni za razvoj - da bodo zdra
vi, imeli urejene življenjske raz
mere, da bodo čutili potrebo po 
izobraževanju in raziskovanju 
- si ni mogoče zamisliti prenove 
gospodarstva in s tem boljšega 
življenja.

To velja seveda tudi za zdrav
stvo. Te dni je namreč po Slove
niji potekala razprava o progra
mu ukrepov in aktivnosti, s kate
rimi naj bi omilili finančno sti
sko pri financiranju zdravstva. 
Ti omejevalni ukrepi naj bi, kot 
so poudarili na terenu, v marsi
čem ogrozili zdravstveno var
nost delavcev in njihovih družin. 
Še več, lahko bi, kot so opozorili 
v Titovem Velenju, vrnili zdrav
stvo v obdobje spred 20 let. 
Skratka, znova seje pokazalo, da 
tisti, ki načrtujejo podobne ukre
pe, često ne vidijo njihove posle
dice, ampak jim gre predvsem za 
začasne rešitve.

Priložili niso nobenega računa, 
iz katerega bi bilo videti, kakšni 
bodo učinki posameznih ukre
pov in kdo naj nosi odgovornost 
zanje.

Vzrok za takšne rešitve gre 
prejkone iskati v pretogem ad
ministrativnem urejanju zdrav
stva, saj je najlaže zmanjševati 
pravice zavarovancev in admini
strativno predpisovati delo 
zdravstvenim delavcem. Nedo
taknjen pa ostaja organizacijski 
in birokratski model našega 
zdravstva. Ravno regionalna za
prtost zdravstva ovira ureditev 
razmer na tem področju. Največ
je »notranje rezerve« pri koreni
tih spremembah zdravstvene po
litike ostajajo predvsem v orga
nizaciji zdravstvene dejavnosti, 
sodobnem upravljanju in vode
nju, spodbudah za dvig strokov
nosti in kakovosti dela.

Za rešitev tega vprašanja bi 
morali že zdavnaj vključiti inter
disciplinarno znanje različnih iz
vedencev z mejnih področij 
zdravstva. Žal ne premoremo 
takšne temeljite analize stanja 
zdravstvene dejavnosti v družbe
ni reprodukciji. Zdravstvo bodo 
rešili le takšni predlogi, ki bodo 
pripravljeni na vsestransko pre
tehtani strokovni podlagi in ka
terih cilj bo gospodarno, a učin
kovito zdraviti in preprečevati 
bolezni po sodobnih metodah.

Zdi se, kot da se včasih loteva
mo migrene z macolo, toda mi
grena, ki jo tačas preživlja naša 
družba z vsesplošno krizo, zahte
va bolj tankočuten in predvsem 
dolgoročno usmerjen prijem, si
cer nas bo glava še dolgo in še 
bolj bolela.

Marija Frančeškin

Za šolstvo premalo 
denarja

V predlogu resolucije za leto 1988 je pred
videno, da so gmotne možnosti za vse obli
ke porabe (osebno, splošno, skupno - razen 
sredstev SPIZ) v letu 1988 toliko zožene, da 
se morajo ob enoodstotnem realnem pove
čanju dohodka gospodarstva realno zmanj
šati za tri odstotke. Doslej smo bili vajeni 
napovedi o 3-do 4-odstotni rasti družbenega 
proizvoda in je bil tudi delež razpoložljivega 
družbenega proizvoda večji, zdaj pa se je 
ustavil pri 87 odstotkih družbenega proizvo
da za vse oblike končne porabe.

Na podlagi zveznih ocen o gibanju inflaci
je v letošnjem letu so v naši republiki izra
čunali, da se bo dohodek slovenskega go
spodarstva povečal za 82 odstotkov. Če upo
števamo osem indeksnih točk zaostajanja 
sredstev za porabo za nominalno rastjo do
hodka, potem to pomeni, da se bodo sred
stva za družbene dejavnosti, s tem pa tudi za 
osnovno in srednje šolstvo, lahko povečala 
za 74 odstotkov.

Očitno je, da bo denaija za takšne progra
me, kot smo jih uspeli gmotno zagotoviti 
v minulem letu, premalo. Nekatere nove 
naloge so lani teijale dodatna sredstva šele 
v zadnjih štirih mesecih - z novim šolskim 
letom - in bodo teijale sredstva - kljub po
trebnim racionalizacij skim in varčevalnim 
ukrepom - vsaj do konca tega šolskega leta. 
Druga realnost delitve »šolskih« sredstev 
pa je, da ogromen delež denaija pomenijo 
osebni dohodki zaposlenih.

Po ocenah delovanja predloga resolucije 
za leto 1988 na vzgojo in izobraževanje, ki so 
jo pripravili v republiški izobraževalni 
skupnosti, bi obseg racionalizacije v šolstvu 
moral predstavljati med 10 in 15 odstotki 
sredstev. Za realnejše cene vzgojnoizobra- 
ževalnih programov pa bi bila potrebna naj
manj 25-odstotna racionalizacija.

Ugotavljajo, da v osnovnem šolstvu hitri 
posegi v zagotovljeni program niso mogoči, 
ker je ta določen z zakonom. V občinskih 
izobraževalnih skupnostih bodo moral zno
va preverjati obseg dodatnih programov, ki 
pa so večinoma že močno osiromašeni in je 
vprašanje, kgj se da še omejevati in krčiti.

Podobno velja tudi za usmeijeno povečan 
vpis v srednje šolstvo in spremenjene (draž
je) vzgojnoizobraževalne programe. Na po
dročju visokega izobraževanja pa so realno 
večja sredstva posledica bolj razdrobljenih 
reformiranih programov v tretjem letu, po
daljševanja študija na nekaterih programih 
in izobraževanja učiteljev na visoki stopnji. 
Resolucijski okviri za usmerjeno izobraže
vanje omogočajo za osnovni program razde
liti 214.756 milijonov dinaijev, kar je za 17 
milijard ali 7,8 odstotka manj, kot znašajo 
izračunana potrebna sredstva za to po
dročje.

Usklajevanje programov šolstva s predvi
denimi gmotnimi možnostmi bo brez dvo
ma zelo zahtevno in boleče. Na dan bodo 
znova prihajali stari in znani programi var
čevanja in racionalizacij. Večino smo doslej 
precej zlahka odpravljali in se zadovoljili 
s površnimi in hitrimi ukrepi. Zdaj bo treba 
delo zastaviti resneje in temeljiteje.

Znana so stališča sindikata do predloga 
resolucije. Lahko rečemo - kljub črnim pi
kam, ki si jih je prislužil s svojim »razume
vanjem« za nujnost zaostajanja sredstev za 
družbene dejavnosti - da njegova opozorila 
doživljajo podporo. V zahtevanih dogovorih 
o resnično pametnem, pretehtanem in čim
bolj smotrnem načrtovanju v družbenih de
javnostih, tudi šolstvu, pa bo moral poma
gati izluščiti še marsikateri konkreten od
govor.

Igor Žitnik

Naš novinar 
oproščen

Včeraj (27. januarja) je ljubljansko temeljno sodišče 
na glavni obravnavi oprostilo obtožbe našega novinarja 
Iva Kuljaja, ki jo je zoper njega sprožil novomeški javni 
tožilec Niko Bricelj. Za osvežitev spomina: naš novinar 
je bil obtožen lažnivih in izmišljenih trditev v članku 
Afera in demokratizacija (Delavska enotnost, 8. maja, 
1987), v katerem je razmišljal o vzrokih za tako imeno
vano novomeško gradbeno afero in o čudnih merilih 
novomeškega javnega tožilstva, s čimer ngj bi huje 
vznemiril javnost.

Na sodišču smo lahko sledili zelo zanimivim izjavam. 
Tako smo med drugim od novomeškega javnega tožilca 
(zaslišan kot priča) tudi zvedeli, daje bila delitev avto
mobilov Renault mimo vrste v IMV dolgo let stalna 
praksa, da so posamezniki (med njimi tudi zelo ugledni 
občani) skušali priti do njih tudi z nenehnimi pritiski 
na občinske može v Novem mestu itd.

Za marsikoga med zbranimi poslušalci v sodni dvo
rani pa je bila nedvomno največja poslastica razvpiti 
»spisek 481«, ki je nekaj let buril duhove in ki je 
v dobršni meri pripomogel k padcu nekdanjega odgo
vornega urednika Pavlihe Bogdana Novaka. Iz spiska, 
ki ga je po dolgih petih letih le dal iz rok novomeški 
javni tožilec (kaj drugega mu kot priči niti ni preostalo), 
lahko ugotovimo, da je bilo v glavnem vse res, kar je 
leta 1983 pisal Bogdan Novak. Sicer pa je ta spisek 
spričo nekaterih zelo uglednih političnih imen in dru
gih zanimivosti, vsekakor vreden posebne novinarske 
obdelave.

Uredništvo

Teater v
mariborskem
teatru

V mariborski Drami SNG 
je po kratkem zatišju ponov
no počilo. Izvršni odbor sin
dikata je na minuli seji izre
kel nezaupnico umetniške
mu vodji Viliju Ravnjaku. 
O njej bo tekla razprava tudi 
na gledališkem svetu in še 
kje. Po »zaslugi« Vilija Rav- 
njaka so medsebojni odnosi 
v Drami povsem skrhani, 
veliko je gostov igralcev iz 
drugih mest, vse stroške pa 
je treba poravnati iz vreče, 
v kateri že primanjkuje de
naija za normalne plače.

Na občinskem sindikal
nem svetu Maribor Rotovž 
sp nam povedali, da se tudi 
oni strinjajo z nezaupnico 
Viliju Ravnjaku, ker zapleti 
trajajo že predolgo, in da ča
kajo, kaj bo o sindikalni ne-

Razpis Ščukovih in Siratkovih 
priznanj

Vse zainteresirane vabimo, naj nam do 
konca februaija sporočijo imena in priim
ke tistih slovenskih (jugoslovanskih) po
sameznikov (ali skupin), ki so si po njiho
vem mnenju lani zaslužili eno od omenje
nih priznanj. Predloge s kratko obrazloži
tvijo pošljitve na naslov: Vinko Vasle, 
Adamičeva 22, Ljubljana (za priznanje); 
lahko pa jih sporočite tudi po telefonu 
061/219-415 (dopoldan), ali 061/579-596.

Odbor za podelitev Ščukovih in Sirat
kovih priznanj je neodvisna skupina ob
čanov, ki se ukvaijajo z javnim publici
stičnim, znanstvenim ali umetniškim de
lom. Ustanovljen je je bil 21. aprila 1986 
v Ljubljani. Namen odbora je, da s pode
litvijo Ščukovih in Siratkovih priznanj 
opozoril javnost na publicistična besedila

prejšnjega leta, ki v institucionaliziranem 
prostoru praviloma ostgjajo zunaj javne 
pozornosti.

Ščukovo priznanje je namenjeno kako
vostnim, kritičnim in pogumnim publici- 
tičnim dosežkom, ki pripomorejo k širitvi 
demokratizacije na podlagi socialistične
ga pluralizma, k oblikovanju dejavne jav
nosti in tako širijo meje svobode javnega 
dialoga. Siratkova priznanja podeljujemo 
za izgovoijene in pisane besede, ki težijo 
k nasprotnemu.

Letos ta odbor sestavljajo: Draga Aha
čič (predsednica), Milan Apih, Manca Ko
šir, Maijan Rožanc, Darko Štrajn, Veno 
Taufer in Vinko Vasle.

Odbor za podeljevanje Ščukovih in 
Siratkovih priznanj, Ljubljana

zaupnici sklenil gledališki 
svet. Če o njej ne bodo raz
pravljali, bo treba na sodišče 
združenega dela, z vod
stvom in nekaterimi člani 
Drame pa se bo treba teme
ljito pogovoriti, kaj sindikat 
lahko naredi in česa ne, ne
nazadnje bi bilo treba razmi
sliti, ali vsi zaposleni res spa
dajo v sindikat, ker včasih 
nekateri že žalijo delovno or
ganizacijo.

Na sestanku delovne eno
te Drame, na katerem je bila 
sprejeta pobuda za nezaup
nico umetniškemu vodji, je 
Vili Ravnjak nekaterim sin
dikalnim aktivistom zagro
zil s civilno tožbo, ker se na 
pobudo političnih organiza
cij ni pripravljen umakniti, 
temveč samo po zakoniti 
pravni poti. Piko na i je pri
bil tudi njegov »odvetnik« 
Vladimir Novak, ki je dejal, 
da so »sindikalni funkci- 
onaiji navadni kontroloiji 
dela umetniškega vodje Vili
ja Ravnjaka«, po njegovem 
mnenju bi moral imeti vsak 
sindikalni zapisnik tudi 
podpisa dveh overovateljev. 
Očitno pa je že pozabil, da ga 
je sindikat še kako podpiral 
pri študiju ob delu in redni 
mesečni plači, to pa je bilo 
pred desetimi leti.

Javnost gotovo ni pravo 
okolje za pranje umazanega 
perila, kar se ga je v mari
borski Drami v zadnjem ča
su nabralo. Vrhunec genial
nosti umetniškega vodje Vi
lija Ravnjaka pa je vsekakor 
poteza, da dramski igralci, 
ki se »preveč« ukvaijajo 
z delom sindikata, po novem 
pri predstavah le še statirajo 
zajčke in druge zveste člove
kove prijatelje.

In da ne bo nesporazuma: 
Vili Ravnjak ima vse lastno
sti sposobnega umetniškega 
vodje, tudi njegovi pogled' 
na osamosvojitev umetni
ških procesov držijo kot pri
bito. Primanjkuje pa mu iz
kušenj o odnosih z ljudmi i" 
vodenjem, kar je v maribor
ski Drami izbruhnilo na dan 
že pred poldrugim letom- 
Delovno mesto dramaturga 
bi mu še kaka ustrezalo, 
umetniško vodstvo pa naj 
vendarle prepusti kom" 
drugemu. Srečko LogsI

PREDLAGAMO.

Razprava 
o stavkovnih 
pravilih

Predsedstvo RS ZSS je 
pred kratkim sprejelo os
nutek Stavkovnih pravil' 
ki smo jih objavili v prejš
nji številki Delavske enot; 
nosti. Razprava o tej listin1 
bo po sklepu predsedstva 
trajala do 25. februarja le; 
tos, ko naj bi republiškj 
svet ZSS dokončno odloči* 
o vsebini stavkovni*1 
pravil.

Pozivamo sindikalne or
ganizacije in njihove orga
ne ter posameznike, naj do
bro premislijo o tem, kaf 
nam ponuja predsedstvo 
RS ZSS pri razreševanj^ 
sporov v organizacija*1 
združenega dela, ocenijo 
vsebino, predlagajo dopol
nitve in pošljejo svoja raz
mišljanja tudi v naše ured
ništvo.
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Ustavne spremembe

CIUI JASNEJŠI OD 
SREDSTEV ZA 
NJIHOVO DOSEGANJE

Po mnenju predlagateljev 
ustavnih sprememb, o kate- 
nh Poteka zdaj javna razpra- 
a’ v je bistvo sprememb 

uružbenogospodarskih od- 
uosov predvideno večji go
spodarski vpliv samouprav- 
n° organiziranih delavcev 
na gospodarjenju, ustvarja- 
nJe in delitev dohodka, in 
zmanjšanje moči in vpliva 
statističnih, birokratskih in 
tehnokratskih sil pri uprav
ljanju z združenim delom in 
smermi družbene reproduk
cije.

S predlogi za smotrnejšo 
samoupravno organiziranje 
združenega dela naj bi de- 
aYcl resnično postali glavni 
subjekti uveljavljanja politi
ke razvoja. Proizvajalci naj 
bi z ustavnimi sprememba
mi dobili več možnosti, da 
sami odločajo o tem, kako 
bodo združili svoje delo in 
sredstva družbene repro
dukcije, katere skupne inte
rese bodo zadovoljili, kolikš
na sredstva bodo porabili za 
kaj in kako bodo čim bolj

smotrno odločali o vsem 
tem.

Ali osnutek sprememb res 
predvideva večjo gospodar
sko demokracijo?

Osnutek dopolnil ustave 
SFRJ bi nedvomno morali

oceniti ne samo glede na 
predlagane cilje, ampak tudi 
glede na to, ali (in koliko) 
izhaja iz pravilno ugotovlje
nega stanja. Vse kaže, da so 
predlogi za spremembe obli
kovani brez temeljite razčle

nitve uresničevanja načela 
o odgovornosti delovnih or
ganizacij ter krajevnih in 
družbenopolitičnih skupno
stih za svoj razvoj.

Pregled predlaganih spre
memb namreč predvideva 
zagotavljanje razvoja posa
meznim enotam pretežno 
z razvojem skupnosti kot ce
lote, in to v okviru njihovih 
drugače zamišljenih pristoj
nosti, kot jih imajo zdaj in na 
podlagi poenotenja številnih 
standardov ter meril. Za o§- 
nutek je namreč značilno, da 
na mikro ravni res predvide
va nekatere prvine realne 
ekonomije, na makro pa 
predvidene spremembe ne 
omogočajo večje samostoj
nosti gospodarskih subjek
tov, zlasti pa ne zagotavljajo

prevladujoče vloge združe
nega dela pri pridobivanju 
in delitvi dohodka. Na tej 
ravni namreč predvidevajo 
spremembe izrazito centrali
stične oblike odločanja, tako 
na bistvenih gospodarskih 
kot na drugih področjih, 
npr. v izboraževanju in 
v ključnih ustanovh, kot sta 
sodstvo in javno tožilstvo do 
t.i. »velikih sistemov«, ki jim 
pripada vloga nekakšnih 
javnih služb. Odločilno vlo
go pri usmerjanju gospodar
skih tokov naj bi imelo di- 
rektivno, če že ne v celoti 
centralistično planiranje.

Osnutek tudi ne predvide
va nikakršnega bistvenega 
napredka v nujnem prenav
ljanju gospodarstva od spo
daj, kar je prvi pogoj sleher
ne sodobne ekonomije, niti 
v smeri razbremenjevanja 
gospodarstva. Tako ohraja 
sedanjo odvisnost gospodar
skih subjektov od admini
strativnih posegov države, 
in obstoječo gospodarsko 
sestavo. Govori o uveljavlja
nju tržnih meril, vendar ne 
omogoča odmika od seda
njega nelastninskega poj
movanja družbene lastnine, 
zlasti pa si ne zastavlja za cilj 
preseganja lažne solidarno
sti, marveč nasprotno, dovo
ljuje še večje nekontrolirano 
prelivanje sredstev in soci
alizacijo izgub. V tem smislu 
so predlogi sprememb ned
vomno v nasprotju s cilji

ustavnih sprememb. Osnu
tek sprememb torej v resnici 
ne predvideva večje eko
nomske demokracije, ki je 
pogoj za uveljavljanje trga, 
na drugi strani pa tudi ne 
zagotavlja drugega po
membnega pogoja za izhod 
iz krize, t.j. večje demokrati
zacije družbenih odnosov.

Tako utegne delovna orga
nizacija ostati še naprej sku
pek formalno povezanih 
osebkov, kljub nekaterih 
krepkejšim pristojnostim če 
na primer ne bo v ospredju 
njen plan, če jo bo še nadalje 
lahko zamajal vsakršen na
mig iz »sedežne« občinske 
strukture, če povezovanja 
tja do sestavljenih organiza
cij ne bo spodbujal pred
vsem ekonomski interes, 
dohodkovne, ustvarjalne in 
razvojne koristi medseboj
nih stikov med ozdi, če ne 
bo jasne, po mandatnem na
čelu opredeljene politične 
odgovornosti za vodenje ne
ke organizacije, če ne bo naj
širših možnosti za pravno 
organiziranje. Boljše rešitve 
teh vprašanj pa bi že precej 
pomagale pri premogovanju 
sedanjih težav in iskanju no
vih poti.

Zato se v razpravi o ustav
nih sprememb še posebno 
gospodarstvo ne sme izogni
ti nobenemu vprašanju, za 
katero meni, da zahteva dru
gačne rešitve v ustavnih do
ločilih. Vinko Blatnik

Administrativno prerazdeljevanje 
deviz - kako dolgo še?

O nadomestilih osebnih dohodkov

v PRIMEŽU INFLACIJE IN 
NERAZVOJNE MISELNOSTI

Nedavno je skupnost otro
škega varstva Slovenije ob
javila podatke o material- 
nem Položaju uživalk nado
mestila za čas porodniškega 
Popusta. Spomnimo se, da 
Je bilo lani v zvezi s temi 
Nadomestili precej hude kr- 
Vl: deklarirano stoodstotno 
Nadomestilo je zaradi infla- 
^Je v nekaterih primerih po- 
memlo komaj polovico pla- 
Ce- Po vroči razpravi je bilo 
sprejeto načelo, naj imajo 
Porodnice v letu, ki jim ga 
družba priznava kot »do
pust« za nego in varstvo 
kr!t0u'i,i?nako nadomestilo, 
hnrmi1 bl1 n-j.ihov osebni do- 
nHi A Ce delale. Takšna 
odločitev je imela tudi nekaj 

govorov. Ker noben sistem 
hi t0,01-.6 tako popoln, da 

izključeval vsako nepra- 
j oost, se je kaj kmalu poja- 

lo tudi nekaj primerov iz- 
J Nino visokih nadomestil, 
na primer pri zasebnicah, ki 
“0. si pravočasno vplačale 
Prispevke za visoko osnovo. 
ioda, ali gre res samo za iz
jemne primere: podatki, ki 
pN Je zbrala skupnost za leto 
^87, kažejo, da velik del na
domestil ne dosega niti pov
prečnega osebnega dohodka 
^ republiki. Pravzprav ti po
datki kažejo, naj rečem tako, 
žalostno resnico o osebnih 
dohodkih. Dejstvo, da pre- 
oej žensk, na porodniškem 
dopustu, kljub temu da do- 

iva »stoodstotno plačo«, ne 
dosega meje dohodka, ki bi 
Ugotavljal pokrivanje mini- 
Nialnih življenjskih stroškov 
Zanjo in za otroka, je dovolj 
zgovorno. Kaže namreč, da 
0 Nekateri osebni dohodki 
Predvsem mladih, ki so po 

osebnih dohodkih pravilo- 
ma na repu v svojih organi
zacijah - takšni, da se upra- 
iceno lahko vprašamo, ali

ima delo realno ceno? Ali, če 
je ustvarjeni dohodek res ta
ko nizek, da ne omogoča iz
plačevati dostojnih osebnih 
dohodkov, ali se, družbeno 
gledano, takšno delo sploh 
splača?

Načeloma seveda velja, da 
je »nadomestilo enako oseb
nemu dohodku«, ki se vse 
pogosteje zahteva tudi za 
druge vrste nadomestil, sla
ba rešitev. Kaj pa te sploh 
stimulira, da delaš - pogosto 
težko, neprijetno, monoto
no, neustvaijalno delo - če 
tisti, ki dela, dobiva enako, 
kot tisti, ki ne dela? Tudi to 
je najbrž en vidik dokaj raz
širjenega in, na žalost, precej 
točnega mnenja, da je pri 
nas nedelo enako plačano 
kot delo. Vendar pa je ob 
nizki ravni osebnih dohod
kov in v razmerah visoke in
flacije takšno dviganje na
domestil praktično skoraj 
edino možno. Vsaka druga 
rešitev namreč za vrsto pre
jemnikov pomeni ne samo 
občutno izgubo, ampak celo 
vprašanje preživetja. Kakrš
no koli preračunavanje in 
usklajevanje, ki ga je treba 
opravljati zelo pogosto, po
meni po eni strani nekakšno 
zakonito zniževanje realne 
vrednosti prejemka, po dru
gi pa zahtevo po obsežnem 
administrativnem urejanju. 
Če se vrnem k podatkom 
o nadomestilih za porodni
ški dopust, moram reči, da 
kažejo tudi, kako so mladi 
delavci (posebno ženske) 
objektivno zapostavljeni pri 
delitvi osebnih dohodkov. 
Mlajši rodovi so v povprečju 
bolj izobraženi in strokovno 
delo naj bi bilo praviloma 
bolje nagrajeno. Prav od 
mladih ljudi pričakujemo, 
da bodo zrasli v strokovnja

ke, inovatorje, ustvarjalne 
ljudi, ki naj bi bili naš adut 
za premagovanje krize. Pri 
nagrajevanju pa očitno daje
mo prednost izkušnjam, 
stalnosti, zvestobi organiza
ciji. Najbrž drži, da mlad, še 
neizkušen delavec tudi ob
jektivno ustvaija manj kot 
njegov že vpeljani sodela
vec, po drugi strani pa tudi 
drži, da so prav mladi ljudje, 
ki si ustvarjajo družino, ne
sorazmerno obremenjeni. 
Kako naj se mlad delavec 
posveti strokovnemu delu

in izpopolnjevanju, stalne
mu obnavljanju in dopolnje
vanju znanja, če je obreme
njen s skoraj že nepremaglji
vimi napori, da pride do sta
novanja, če mu osebni doho
dek komaj omogoča, da 
vzdržuje otroka?

Seveda je razmišljanje 
takšne vrste - v razmerah, 
ko je vse treba omejevati in 
ko praktično za osebne do
hodke glede na ustvarjeno 
in glede na razvojne potrebe 
že tako delimo več, kot bi 
smeli - sila nepopularno. 
Toda, ali ne bi družba, zato 
da bi sploh nakazovala pri
hodnost, mogla mladim ne
koliko olajšati breme? Če 
smo »socialne« sisteme skr
čili na ljudi, ki so zares soci
alno ogroženi, osebne do
hodke pa delimo po delu 
- ali nismo tu vmes na nekaj 
pozabili? .

Manja Cigale

IZVOZNIKI ČAKAJO 
NA BOUŠE ČASE

V izvoznih organizacijah združenega dela te dni še naprej 
premlevajo, kaj jim je prinesla nova devizna zakonodaja. 
Pri tem razočarano ugotavljajo, da je zvezna vlada pri 
dopolnjevanju omenjene zakonodaje le delno uveljavila 
interese izvoznikov in da se bo administrativno razdeljeva
nje deviz nadaljevalo. Del zasluženih deviz bodo namreč 
lahko porabili za plačevanje dolgov v tujini le tako imeno
vani neto izvozniki, pa čeprav je GZ Jugoslavije predlagala, 
naj bi to veljalo za vse izvoznike.

Zato je vprašanje, zakaj so bili nekateri člani zveznega 
izvršnega sveta tako močno proti predlogu, naj bi devize 
delili le na podlagi ustvaijenega deviznega priliva. Če so se 
resnično bali preprodaje deviz na »sivem trgu«, zakaj se 
niso bolj zagnano borili za politiko tržno uravnovešenega 
tečaja dinarja? Sedanja začasna rešitev, po kateri se devize 
delijo na podlagi deviznega priliva in tako imenovanih 
uvoznih pravic, v bistvu pomeni, da bodo devize dobili tudi 
tisti, ki so devizno in dinarsko premalo likvidni in ki 
s povečevanjem cen najbolj vplivajo na inflacijo. Realni 
tečaj dinarja, torej realna cena deviz, pa bi tako imenovani 
sivi tečaj in nelegalno preprodajo deviz odpravila, obenem 
pa selila pretežne uvoznike v preustroj proizvodnje in 
povečevanje produktivnosti dela skladno s povečevanjem 
v tujini. Očitno je, da potemtakem koncepta GZ Jugosla
vije in ZIS za spodbujanje izvoznikov nista združljiva in da 
se bo morala razprava o dopolnjevanju devizne zakonodaje 
nadaljevati.

Kot je povedal za Delavsko enotnost dr. Miran Mejak, bo 
želja uvoznikov po devizah nenasitna tako dolgo, dokler bo 
za nakup deviz dovolj dinarjev. Večja finančna disciplina 
bi nesporno zmanjšala povpraševanje po njih. Položaj 
izvoznikov se bo morda deloma izboljšal, če bo dosežena 
večja liberalizacija uvoza, če bomo uveljavili omejevalno 
posojilno-denarno politiko in realnejšo tečajno ter če bo 
bankam uspelo občane pritegniti k večjemu deviznemu 
varčevanju. Toda neto izvozniki bodo lahko prednostno 
poravnavali del plačil v tujino le z uporabo 10 do 12 odstot
kov ustvarjenega deviznega priliva, ne pa na podlagi 30 
odstotnega ustvarjenega deviznega priliva, kot je predla
gala GZ Jugoslavije. Koliko deviz bo izvoznikom in drugim 
koristnikom na voljo pa po mnenju dr. Mejaka še ni 
mogoče reči, ker še niso končana naša pogajanja s tujimi 
upniki o reprogramiranju dolgov.

Za zdaj je jasno, da uvoza ne moremo več zmanjševati, 
kot smo to počeli v zadnjih nekaj letih. Plačilno-bilančno 
ravnotežje lahko vzdržujemo le s povečevanjem izvoza in 
to predvsem na konvertibilno območje. Čeprav nas tre
nutne razmere silijo v izvoz za vsako ceno, pa takšno ravna
nje dolgoročno ni v našem interesu. Kot meni dr. Mejak, je 
naš cilj predvsem čimbolj donosen izvoz tako na konverti
bilno kot na klirinško tržišče. Da bi to dosegli, pa bi morali 
naši izvozniki priti v višje cenovne razrede. Žal jim ob 
sedanjem administrativnem določanju in zamrzovanju cen 
to ne bo uspelo. Nujno je torej tržno oblikovanje cen, večja 
domača in tuja konkurenca in rešitev vprašanja ogromnih 
tečajnih razlik. Vseh teh ciljev pa za zdaj ne dosegamo, ker 
so devize prepoceni. Izvozniki bodo torej še naprej čakali 
na boljše čase. Doklej še? Emil Lah
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Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije

Poziv organizacijam in 
organom ZSS na obravnavo 
rezultatov gospodarjenja za 
leto 1987

Sindikati moramo z usklajenim sodelo
vanjem odgovornih družbenih dejavni
kov zagotoviti, da delavci kot upravljalci 
družbenih sredstev v organizacijah zdru
ženega dela na podlagi zaključnih raču
nov za leto 1987 čimbolj celovito in kako
vostno odločajo o pogojih in rezultatih 
svojega dela ter poslovanja temeljne or
ganizacije.

Za strokovno izvedbo te pomembne 
naloge so odgovorni poslovodni organi. 
Pripraviti morajo poročila s poslovnimi 
podatki in kazalci tako, da bo delavcem 
in samoupravnim organom omogočeno 
oceniti stanje in probleme svoje organiza
cije, da bodo seznanjeni z rezultati gospo
darjenja sorodnih organizacij združenega 
dela in najuspešnejših organizacij v pod
skupini dejavnosti, kakor tudi z dosega
njem letnih in srednjeročnih planskih ci
ljev. Upoštevajoč namen akcije, to je za
gotoviti uspešnejše gospodarjenje in na
daljnji razvoj samoupravnega odločanja 
delavcev, je potrebno posvetiti pozornost 
tudi doseganju globcdnih rezultatov go
spodarjenja v letu 1987 in vplivu inter
vencijskih ukrepov na pogoje za gospo
darjenje v letu 1988.

Sindikat v organizacijah združenega 
dela mora zahtevati od poslovodnih orga
nov, da so delavci pravilno seznanjeni 
z vsemi poslovnimi odločitvami in pred
logi, o katerih bodo odločali.

1. Pri obravnavi finančnih rezultatov 
poslovanja kaže posvetiti pozornost te
mu, ali je dohodek rezultat večje proiz
vodnje, produktivnosti dela, boljše izko
riščenosti proizvodnih zmogljivosti, 
manjših materialnih stroškov, združeva
nja dela in sredstev, lastnih razvojnih do
sežkov, posodobitve delovnega procesa, 
izvoza, in koliko je pridobljen na račun 
večjih iztrženih cen za svoje izdelke oziro
ma storitve.

Ne glede na velikost dohodka, ki je re
zultat inovacij in drugih tehnično tehno
loških izboljšav, je treba vztrajati, da se ta 
del dohodka posebej prikaže in da delav
ci posebej oziroma ločeno odločajo o nje
govem razporejanju.

2. Ocena poslovnih rezultatov mora 
vsebovati tudi oceno posledic splošnih 
pogojev za gospodarjenje:

4. V organizacijah združenega dela, 
v katerih bodo pripravljali sanacijske 
programe, naj bodo delavci pozorni pred
vsem na to:

• ali so v sanacijskih programih opre
deljene trajne rešitve za odpravo vzrokov 
izgub in nosilci za sprotno spremljanje 
rezultatov sanacije;

• ali je nadaljevanje obstoječih progra
mov, na katerih so poslovali z izgubo, 
gospodarsko in družbeno utemeljeno, ali 
jih je treba bolj spremeniti ali celo opu
stiti;

• ali je sanacijski program v skladu 
s planskimi razvojnimi cilji in zahtevami 
po prestrukturiranju gospodarstva;

• ali so predloženi sanacijski programi 
strokovno in znanstveno utemeljeni in ali 
so predložene alternativne rešitve.

Osnovne organizacije zveze sindikatov

Sindikat delavcev v prometu in zvezah

VSE SLABSA PROMETNA 
VARNOST

\

V Sloveniji zahtevajo pro
metne nezgode vedno več 
žrtev. Smrtnost v cestnem 
prometu v naši republiki je 
nekajkrat večja kot v pro
metno najnevarnejših drža
vah. Stroški zdravljenja po
škodovanih, nadomestila za 
invalidnost, izpad dohodka 
zaradi odsotnosti z dela, za
varovalnine in drugi stroški 
dosegajo v Sloveniji že pri
bližno tri odstotke bruto 
družbenega proizvoda, med
tem ko v drugih republikah 
ne presegajo enega od
stotka.

Prometna varnost pa se iz 
meseca v mesec slabša. 
V prvih devetih mesecih le- 
tošjega leta se je število pro
metnih nezgod v primerjavi 
z enakim obdobjem leta 
1986 povečalo za 6,4 odstot

ka, imeli smo 409 mrtvih 
(17%) in 6341 poškodovanih 
(9,4 odstotka več kot lani). 
Kljub tem vznemirjajočim 
podatkom pa se sploh ne 
spreminja naš odnos do pro
metne varnosti, bilanca ob 
koncu leta pa bo še slabša.

V republiškem odboru 
sindikata delavcev v prome
tu in zvezah z republiškim 
svetom za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu 
redno spremljajo prometno 
varnost. Žal so njihovi pozi
vi in pobude vse premalo 
odmevni. Zato so se na ne
davni seji izvršnega odbora 
dogovorili ponovno pozvati 
delavce v organizacijah, ki 
opravljajo javne prevoze, da 
okrepijo notranjo kontrolo, 
izboljšajo tehnično stanje 
vozil, bolj preverjajo uspo
sobljenost voznikov in jih

• kakšen je vpliv sprememb v gospo
darskem sistemu (obračunski sistem...)

• kolikšen je vpliv spreminjanja ukre
pov tekoče ekonomske politike, še zlasti 
na področju cen, posojilno-denarnih po
gojev in gospodarskih stikov s tujino.

3. Osrednja pozornost v letošnjih raz
pravah naj bo namenjena nujnemu izho
du iz krize z odpiranjem perspektiv raz
voju, ki ga bodo omogočili tehnično-teh- 
nološka in kadrovska prenova gospodar
stva, razvijanje tržnih in tehnološko per
spektivnih programov, intenzivno gospo- 
darjenje in učinkovit prodor na svetovni 
trg.

Ugotoviti je treba, ali so v posamezni 
organizaciji združenega dela že začeli:

• organizirano oblikovanje posamez
nih prodornih in dohodkovnih intenziv
nih razvojnih programov;

• spreminjati in opuščati ekonomsko 
in družbeno neperspektivne programe, ki 
ne prinašajo ustreznega dohodka ali 
ustvarjajo celo izgube;

• kadrovsko prenovo, usposabljanje, 
preusposabljanje in prezaposlovanje de
lavcev;

• pravočasno kakovostno pripravo sa
nacijskih programov in sočasno prezapo
slovanje delavcev, katerih delo na novih 
programih ne bo več potrebno;

• vlaganje proste akumulacije v per
spektivne naložbe v lastni OZD, poslov
no povezanih organizacijah združenega 
dela ali kjerkoli v gospodarstvu;

• odločno zmanjševanje vseh stro
škov, ki so posledica neproduktivnega in 
slabega dela, zlasti stroškov transporta in 
energije. Delavci naj od poslovodnih or
ganov zahtevajo takšne ukrepe za zmanj
ševanje vseh vrst stroškov in izboljšanje 
likvidnosti, ki bodo neposredno vplivali 
na povečanje dohodka.

naj predlagajo, da se v samoupravnih ak
tih opredelijo kriteriji in merila za ugo
tavljanje odgovornosti, predvsem pa po
stopki in vrste ukrepov proti organom in 
delavcem, za katere se ugotovi, da so od
govorni za nelikvidnost, motnje pri po
slovanju in izgubo, ali za neizpolnjevanje 
predsanacijskih in sanacijskih pro
gramov.

Organizacije zveze sindikatov naj od sa
moupravnih organov zahtevajo dograje
vanje samoupravnih splošnih aktov, ne 
glede na to, ali je organizacija združenega 
dela poslovala z izgubo oziroma je imela 
motnje v poslovanju ali pa uspešno po
slovala. V samoupravnih splošnih aktih 
je treba širše opredeliti ugotavljanje od
govornosti za gospodarjenje in upravlja
nje z družbenimi sredstvi. Vztrajati je tre
ba pri takem sistemu delitve osebnih do
hodkov, ki bo resnično spodbujal ustvar
jalno in inovativno delo v proizvodnji in 
poslovanju.

Akcija zaključni računi poteka opera
tivno enako kot prejšnja leta, zato opozar
jamo, naj se vanjo tvorno in odgovorno 
vključijo vsi dejavniki, ki morajo opraviti 
to nalogo.

Republiški odbori sindikatov delavcev 
dejavnosti morajo zagotoviti primerjavo 
rezultatov gospodarjenja organizacij 
združenega dela sorodnih dejavnosti in 
tudi v reprodukcijskih povezavah, še po
sebno se morajo vključevati pri obravna
vanju pogojev in rezultatov gospodarje
nja v organizacijah z motnjami v poslova
nju in izgubami.

Republiški svet Zveze sindikatov Slo
venije bo na podlagi poročil organizacij 
zveze sindikatov ocenil uspešnost akcije 
zaključni računi 1987 in sprejel usmeritve 
za izboljšanje samoupravnega položaja 
delavcev pri gospodarjenju v združenem 
delu.

Seminar za vodstva osnovnih organizacij ZSS iz 
Šaleške doline

VSAKA OO ZS MORA 
OPRAVITI SVOJ DEL 
NALOG

I
bolj vzgajajo. Občinske sin
dikalne svete in svete za pre
ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu so ponovno pozva
li, da si povsod bolj prizade
vajo za prometne varnosti- 
V pomoč naj bi jim bila tudi 
glasila delovnih organizacij, 
v katerih naj bi objavili pozi
ve na večjo prometno var
nost. Že znane ugotovitve, 
da k večji prometni varnosti 
pripomorejo boljše ceste, za 
katere namenjamo bistveno 
manj denarja kot v drugih 
evropskih državah, a o pre
milih kaznih, nujnih dopol
nitvah zakona o prometni 
varnosti in druge še niso 
zdramile odgovornih. Odnos 
do prometne varnosti bo po
trebno torej korenito spre
meniti, sicer bodo ceste zah
tevale še večji davek.

Sašo Novak

Občinski svet ZSS Vele
nje je v petek, 22. januarja, 
v Topolšici pripravil celo
dnevni seminar za predsed
nike osnovnih sindikalnih 
organizacij.

Uvodni, dopoldanski, del 
seminarja so namenili pred
stavitvi sozdov Gorenje in 
REK Franc Leskošek Luka 
ter Zdravstvenega centra 
Velenje in njihovih razvoj
nih usmeritev. Predstavniki 
Gorenja so govorili o uresni
čevanju zahtevnih razvojnih 
načrtov in podrobneje pred
stavili izkušnje, ki so si jih 
doslej pridobili s pripravo in 
izpolnjevanjem posameznih 
naložbenih nalog. Uvajanje 
novih proizvodov in tehno
logij je za Gorenje nujno, če 
želi zadržati prodajni delež, 
ki ga ima na tehnološko naj
zahtevnejših tujih trgih. 
Predstavniki REK Franc 
Leskošek Luka pa so udele

žence seminarja seznanili 
tudi z reševanjem ekoloških 
vprašanj Šaleške doline. Ob 
tej priložnosti so sindikalni 
aktivisti tudi slišali, da ima 
ta slovenski elektroenerget
ski velikan precejšnje težave 
zaradi večanja zalog lignita 
na deponiji. Zdravstveni 
center Velenje pa tare, kot 
so povedali njegovi pred
stavniki, predvsem pomanj
kanje prostora.

Popoldanska tema je bila 
še posebej aktualna za nove 
predsednike osnovnih orga
nizacij ZSS; teh sta dobri 
dve tretjini. Franc Hribar, 
sekretar republiškega sveta 
ZS Slovenije, je govoril 
o vlogi in nalogah zveze sin
dikatov v političnem siste
mu, posebej še v sedanjih 
zaostrenih razmerah. Prene
hati moramo iskati vzroke 
za slabosti samo zungj sindi
kata, zunaj delovnih kolekti

vov. Videti moramo, katere 
so najpoglavitnejše naloge 
posameznega okolja in se 
dogovoriti, kako se bodo lo
tili njihovega razreševanja, 
da bo delo uspešnejše.

Predsedniki osnovnih or
ganizacij ZSS iz šaleške do
line so del seminarja name
nili tudi dogovoru za aktual
ne naloge sedanjega obdob
ja. Govorili so o obravnavi 
zaključnih računov za leto 
1987, pripravah na volitve 
nosilcev najodgovornejših 
dolžnosti v občinski skupš
čini in skupščinah samou
pravnih interesnih skupno
sti, o javni razpravi o osnut
ku dopolnil ustave SFRJ h1 
o izobraževanju sindikalnih 
delavcev. Beseda pa je tekla 
tudi o pripravah na letno vo
lilno sejo občinskega sveta 
ZSS Velenje.

M. L-

1
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Sindikat v sistemu obveščanja v združenem delu

UPORABLJAJMO 
RAZPOLOŽUIVE VZVODE
Pretežni del zagat, sporov in spopadov, v katere se prej 

.} slej zapletejo zlasti zelo dosledni novinarji v organiza
cijah združenega dela, izvira iz različnosti v pojmovanju 
obveščanja v združenem delu. Drugače pojmuje obvešča- 
bje poslovodsko-upravljalski podsistem, drugače tisti, ki 
s° resno vzeli naloge posrednika informacij in jih želijo 
Pošteno opraviti. Na žalost opažamo, da je delegatsko- 
samoupravljalski podsistem do tega konflikta domala 
ravnodušen, čeravno vse poteka v njegovem imenu.

e- 
ti. 
di 
ij. 
d- 
x- 
e, 
iti
ia .Mislim, da bi se morali no- 
l0 Vlnarji, zlasti tisti, ki delajo 
ih y S°sPodastvu enkrat za vse- 
e. icj nehati slepiti, da je mogo- 
il- ta temeljni konflikt, zara
di di različnih teženj v zvezi 
;o 2 jnformacijami kot takimi, 
)S odpraviti. Različno pojmo- 
3- Vanje informacije je ima- 
e- b^otno vsakemu od opisa- 
i- nib Položajev. Poenostavlje

na shema je naslednja: infor- 
<k ^cija omogoča položaj. Ti

sti, ki so nižje na lestvici, se 
nenehno želijo polastiti pri- 
vnegiranega položna, zato 

žele polastiti ključnih in- 
ormacij. Vse to počno 

X imenu tistih spodaj, ki pa 
hn to ne zanima kdovekaj, 
SaJ se morajo ubadati

z gmotnimi tegobami. Ven
dar pa to, da ta položaj sku
šamo razumeti, še ne pome
ni, da se moramo strinjati 
z njim. Če se vrnemo k zdru
ženemu delu in vlogi novi
narja v njem, položaj razu
meti ne pomeni strinjati se 
ali celo popuščati pritiskom 
na informacijo. Sprejeti dej
stvo in živeti z njim pomeni 
hkrati zavedati se svoje vlo
ge v nekem ustroju. To pa 
zahteva, da druga stran toli
ko bolj okrepi svoj pritisk, 
kolikor bolj ga opravlja prva 
stran. Ta bitka je trajna, je 
tiha bitka. Mora biti neneh
no taktično in psihološko 
prefinjeno prizadevanje 
zmanjševati prevlado zapr

tih virov informacij, neneh
no in sprotno nevtralizacijo 
vpliva ožjih, nedružbenih in
teresov na komunikacijske 
tokove. Ta bitka pri pamet
nih borcih ni nikdar frontal
na - z vsemi topovi in 
z vsem strelivom na nekoga 
- ampak postopna, ped za 
pedjo, vsakokrat sproti, vsa
kokrat z enkratno in domi
šljeno strategijo.

Čeprav izkušnja uči, da bi 
se med sredstvi za dobivanje 
teh bitk morali prvenstveno 
oborožiti s psiohologijo, 
z njenimi znanstvenimi dog
nanji in vsaj s poznavanjem 
temeljnih gibal človeške na
rave v skupinski dinamiki, 
pa za naše aktivistične po
trebe vendarle poglejmo ti
sto, kar je bolj opremljivo. 
To so družbeni mehanizmi, 
ki so na voljo tistemu, ki 
v združenem delu gradi si
stem obveščanja. Ne gradi 
samo posameznik, novinar, 
ampak ga grade vsi napred
ni dejavniki v združenem 
delu, vse tiste sile, ki težijo

O obisku delegacije Evropske konfederacije sindikatov 
v Ljubljani

KORISTNI in plodni
pogovori
. Na povabilo sveta Zveze 

Sindikatov Jugoslavije se je 
te dni mudila na obisku 
X, Ljubljani delegacija 
^vropske konfederacije sin
dikatov, ki jo je vodil gene- 
uuni sekretar Mathias Hin- 
tersheid, spremljala pa sta 
Sa člana sekretariata Peter 
^oldrick in Frith Raith. 
^ sindikalnimi gosti se je 
^ted obiskom srečal in imel 

.^jiuii pogovore predsed- 
slovenskih sindikatov 

_ Ravnik s sodelavci, 
Hii xYčne pogovore pa je vo- 
a elan zveznega sindikal- 
ga predsedstva Maijan 

?ariZr- G°Stje SO se pogo- 
sinHm s predstavniki
p’ d kata> samoupravnih or
li ov ln vodstvom sestav- 
p ,e orSaruzacije združene- 
nir 6a Mkra, ki sojih sezna- 
‘;1U z svojim tekočim delom 
«1 razvojnimi željami.

*°t so pokazali sklepni 
govori, je ZS Jugoslavije

rV.onomna organizacija, ki
zeh takšna tudi ostati. Ven- 

jugoslovanski sindikati 
~ kot je dejal Maijan Orožen 
'spremljajo družbeno-poli- 
icna dogajanja v Zahodni 

•^Vropi in se zavzemajo za 
Ovijanje sodelovanja 

Evropsko konfederacijo 
fodikatov, ki vključuje 35 
udikatov iz 21 zahodnoe- 

^opskih držav s 43 milijoni 
ueiavcev. V tem delu Evro- 
Pe namreč potekajo procesi 

tenzivnega prestrukturira
la in integracije proizvod- 

iJJe’znanstvenih raziskovanj

avjjo zanimivi, saj pri nas 
ekonomske integracije še 

7 Prtšlo. Naše zanimanje za 
Evropo pa je raz- 

nujivo tudi zato, ker smo 
•“J®tesno povezani. Kar tri- 

^ skupne blagovne me

njave, 72 odstotkov paten
tov in licenc, 72 odstokov 
sporazumov o kooperaciji in 
75 odstotkov vseh sporazu
mov o skupnih vlaganjih je 
Jugoslavija sklenila z zahod
noevropskimi državami. Po
membno je še, da več kot 
milijon jugoslovanskih de
lavcev dela v tem delu Evro
pe, da več kot 90 odstotkov 
deviznega priliva od turizma 
in transporta zaslužimo s so
delovanjem s tem koščkom 
sveta in da smo največ kon
vertibilnih deviz dolžni za
hodnoevropskim upnikom.

Splošno znano je, da se je 
naše gospodarsko sodelova
nje z Evropsko gospodarsko 
skupnostjo dobro razvijalo 
do leta 1985, odtlej pa me
njava zastaja. Podatki kaže
jo, da se je trgovinska me
njava zmanjšala, jugoslo
vanski trgovinski primanjk
ljaj pa povečal, težave pa so 
nastale tudi zaradi omejeva
nja našega izvoza v EGS in 
nesporazumov o človekovih 
pravicah. Lani se je trgovin
ska menjava malo izboljšala, 
naš trgtovinski primanjkljaj 
v menjavi z EGS pa se je 
zmanjšal. Kljub temu ostaja
jo nekatera vprašanja na
daljnjega gospodarskega so
delovanja med Jugoslavijo 
in EGS nerešena, k njihove
mu reševanju pa bi brez 
dvoma pripomoglo intenziv
nejše sindikalno sodelova
nje. Kot je bilo poudaijeno 
v pogovorih med Marjanom 
Orožnom in delegacijo 
Evropske konfederacije sin
dikatov, ovira naše sodelo
vanje z EGS omejevanje iz
voznih kvot, prepoved izvo
za kmetijskih pridelkov, niz
ka raven kooperacije in pre
malo višjih oblik gospodar
skega sodelovanja, številni 
protidumpinški postopki,

k večji demokraciji, k večji 
svobodni iniciativi, k večji 
izvirnosti, k zdravi pameti.

Tako so v naš sistem ob
veščanja že z ustavo, kon
kretno pa z zakonom o jav
nem obveščanju, vgrajeni 
povsem legitimni vzvodi, ki 
jih bo pameten graditelj si
stema obveščanja v združe
nem delu upošteval. V prvi 
vrsti je to tako imenovani 
družbeni organ za obvešča
nje. Ravno tega organizator
ji obveščanja v večini delov
nih organizacij v svojo ško
do ne uporabljajo. Štejejo ga 
celo za motečo samouprav
no navlako in organizacijsko 
gnjavljenje, namesto da bi

ga priredili tako, da bi pod
pisal napredne težnje. To pa 
je mogoče zagotoviti samo 
z ustrezno sestavo takega or
gana in ustreznimi poobla
stili. Ker je sindikatu kot 
najbolj množični organizaci
ji v združenem delu pover
jen mandat za sestavo takih 
organov, so vsi vzvodi za pa
metno ukrepanje na voljo.

Ko sem bil pred dvajseti
mi leti urednik začetnik 
v neki gospodarski delovni 
organizaciji z dokaj grobim 
poslovnim slogom, me je po 
nekem sestanku proti opor
tunizmu v delavskem svetu 
skušal vzeti v roke sekretar. 
Po prvem zastrašujočem 
verbalnem obračunu je zah
teval, da poslej pred objavo 
prebere vsak prispevek. Iz
dajatelj je bila tedaj sindi
kalna organizacija. (Družbe
nega organa za obveščanje 
pred letom 1973 namreč še 
nismo poznali, pač pa samo 
uredniški odbor, kakor še 
danes večina delovnih orga
nizacij). Naključje je bilo, da 
smo imeli pametnega pred
sednika sindikata. Dogovo

neurejen status naših delav
cev na začasnem delu v Za
hodni Evropi in podobno. 
Jugoslavija je na primer do
bila 550 milijonov ecujev po
sojila za izgradnjo avtoceste, 
obljubljena so tudi nova po
sojila sklada za reintegraci
jo, vendar je že zdaj menda 
jasno, da bodo preskromna. 
Izmenjava študijskih dele
gacij, predavateljev in ko
ristnih informacijskih gra
div med Evropsko konfede
racijo sindikatov in jugoslo
vanskimi sindikati naj bi bi
le oblike nadaljnjega sindi
kalnega sodelovanja, ki naj 
bi pripomoglo k boljšemu 
medsebojnemu razumeva
nju in premagovanju skup
nih težav.

Kot je pojasnil Mathias 
Hintersheid, se tudi na stra
ni Evropske konfederacije 
sindikatov kaže zanimanje 
za razvijanje sodelovanja 
z jugoslovanskimi sindikati. 
Toda, pustimo času čas - je 
dejal Mathias Hintersheid 
- tako glede najustreznejših 
oblik sodelovanja kot inten
zivnosti teh stikov. Jugoslo
vanski sindikati že prejema
jo različne publikacije po
sebnega inštituta EKS, red
ne stike pa naj bi imeli vsaj 
enkrat na leto. Popolnoma 
jasno je, da so tudi zahodno
evropski sindikati proti pro
tekcionizmu EGS, toda ju
goslovanska stran bi se mo
rala bolj zavedati, da morajo 
naša podjetja evropskemu 
trgu tudi kaj kakovostnega 
ponuditi, ne pa samo zahte
vati nova posojila. Od 
Evropske gospodarske 
skupnosti torej ne bi smeli 
pričakovati daril, ampak pri
pravljenost za enakopravno 
uveljavljanje skupnih go
spodarskih interesov.

Emil Lah

rila sva se, da tovariša sekre
tarja na naslednji seji sindi
kata imenujemo v uredniški 
odbor. Poslej je sedel z osta
limi šestimi in sedmimi na 
sejah in si je moral kot član 
med skupnimi člani odbora 
izboriti svoje stališče v raz
pravi o objavi.

Ta prilika je zgled delegi
ranja v uredniške odbore, 
kjer vlada mešano delovno- 
delegatsko načelo tega tele
sa, in sestave izdajateljskih 
svetov, odborov za obvešča
nje ali kakorkoli jih že ime
nujemo. Kadar namreč dolo
čimo in uzakonimo sestav 
takega organa, se ne brani
mo udeležbe tistih, ki so naj
bolj zainteresirani za to, ka
tere informacije bodo objav
ljene in katere ne bodo, pač 
pa uzakonimo vključitev 
prav teh. Hkrati pa moramo 
v teh organih dovolj okrepiti 
zastopanost vseh drugih sil, 
subjektov v komunikacij
skem procesu - pa ne koli
činsko, ampak po strokovni 
avtoriteti. Zlasti sindikalna 
organizacija mora delegirati 
močnega človeka. Ta je po 
svoji vlogi v zvezi z obvešča
njem v ozdih tisto, kar je 
SZDL pri množičnih me
dijih.

Ko bomo torej oblikovali 
družbene organe za obveš
čanje, mora sindikat vplivati 
že na to, da bodo v njih za
stopani vsi sestavni deli in- 
formacijsko-komunikacij- 
skega procesa, kar mora biti 
uzakonjeno v pravilniku ali 
statutu, obenem pa zelo od
govorno izbirati tiste, ki jih 
bomo delegirali v takšen 
svet. Sindikat bo moral tam 
zaščititi informacijske toko
ve, moral se bo boriti za od
prtost virov informiranja, 
moral bo terjati javnost dela 
in biti v oporo delavcu ali 
delavcem, katerih naloga je 
zbiranje, obdelava in razšir
janje informacij, če to delo 
opravljajo v skladu s kodek
som novinarske etike oziro
ma s temeljnimi človekovi
mi pravicami in svobošči
nami.

Za novinarje v združenem 
delu mora veljati: stanu se 
svojega spomni - ne daj ni
koli miru!

Jaro Novak

Ob 10-letnici aktiva novinarjev v združenem delu 
meščanske občine

POGUM ZA ISKANJE 
RESNICE IN NOVEGA

Že samo to, da se neka svobodna oblika 
delovanja in povezovanja ohrani deset let, 
potrjuje domnevo, da je omogočala uve
ljavljanje dejanskih interesov, da je torej 
bila pravilna in da se je verjetno prilaga
jala življenju. Prav to je potrdila nena
vadna obletnica v združenem delu: aktiv 
novinarjev in organizatorjev obveščanja 
iz delovnih organizacij v občini Ljublja- 
na-Moste-Polje se je zbral na slavnostni 
seji ob 10-letnici.

V letu euforije ob sprejemanju zakona 
o združenem delu so se začeli dobivati, da 
bi »se zmenili kot ljudje in potem tisto nare
dili - brez zapisnikov in aktov«, uredniki 
zdaj že uveljavljenih časopisov Emone, 
Gradisa, Izolirke, Kolinske, Saturnusa, -Pa
pirnice Vevče, Žita in še marsikaterih orga
nizacij v občini. Oporo za svoje delo so do
bili v občinskem svetu zveze sindikatov in 
v SZDL. To pokroviteljstvo je aktivom 
omogočilo ne samo varno zaslombo, mar
več tudi novo vsebino dela in širšo družbe
no razsežnost. Več nekdanjih članov tega 
aktiva so danes znana imena v slovenskih 
množičnih občilih.

Gibalo uspešnega dela tega aktiva je bilo 
na eni strani poklicno zavzemanje novinar
jev v združenem delu, na drugi strani pa

politični interes občinskega sindikalnega 
vodstva, ki navzlic kadrovskim menjavam 
ni uplahnil. »Kot sindikalni delavci smo 
novinarje vedno šteli za svoje; s tem ko so 
vplivali na javno mnenje, so delovali kot 
mi, aktivisti, samo plače so imeli manjše,« 
je dejal nekdanji predsednik občinskega 
sindikata v občini Andrija Vlahovič. Prav ta 
aktiv je bil poglavitna opora pri akciji slo
venskih sindikatov pod geslom »Tisoč de- 
lavcev-sodelavcev«, ki je uspela razširiti so- 
delavsko zaledje delavskega tiska na naj
bolj avtohtone vire informacij. Tako so ta 
občila postala res množična in so se pribli
žala idealu, da bi bil uporabnik informacije 
obenem njen vir.

Pobirali smo izkušnje drug od drugega, 
so povedali gostom na slovesni seji. Njihovi 
časopisi so danes tisto, k čemur so z druže
njem in izmenjavo izkušenj težili: kritični, 
pogumni in iščejo resnico, kakor jih je oz
načila sedanja predsednica občinskega sve
ta zveze sindikatov, Marija Fedran.

Obema partnerjema v tej uspeli simbiozi 
političnih prizadevanj in strokovnega dela 
lahko ob obletnici samo čestitamo. Drug 
drugemu sta omogočala uresničevanje po
slanstva, katerega cilj je svobodna človeška 
ustvarjalnost.

J. N.
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Zahteve in opozorita 
pred stavko so 
običajno bob ob
steno

Stavke so stvarnost. Naj jih imenujemo 
kakor koli, naj jih sindikat skuša uveljaviti 
kot zakonito obliko protesta, upora, ali 
zgolj »nezadovoljstva«, stavke so in ostajajo 
zunanja oblika posledic bistveno globljih 
vzrokov. Neposredni povodi zanje so pre
nizke plače. Nima posebnega pomena, če 
tisti denar, ki ga delavci dobe ob mesecu, 
imenujemo kako drugače. Osebni dohodki 
so to samo teoretično, mezde, pa čeprav so 
delavci bliže mezdnemu položaju - pa tudi 
ne. Delavci - pri tem pa sploh ne mislimo 
samo na tiste klasične proizvajalce, ki tako 
impozantno poosebljajo delo med povojno 
obnovo - žal ne odločajo o svoji usodi tako, 
kot smo zapisali v programske in normativ
ne velike bule. Plače so majhne, draginja je 
iz dneva v dan hujša - vse to so točke, na 
katerih tudi naša velika pisanja in zamisli 
padejo ali obstanejo. Vse drugo je obilo 
leporečja, filozofije in kar je še takih - vča
sih tudi koristnih reči.

Idejne dileme o stavki so 
razjasnjene

Nekako tako razumejo in reagirajo tudi 
nezadovoljni delavci, ne glede na to, ali spa
dajo v sloj delavske inteligence, med stro
kovnjake ali pa so to povsem zdravi roko
delci. Dokler nam ne bo uspelo ustaviti ge
neratorjev družbene krize - za to pa so prej- 
koslej najbolj odgovorni »mašinisti« (slo
vensko: strojevodje), toliko časa bodo de
lavci iskali bližnjice, pritiskali na neposred
no ali posredno odgovorne - tudi s stavka
mi. V tem pogledu v mestni organizaciji 
zveze komunistov Ljubljana, ki je minuli 
ponedeljek na predsedstvu obravnavala 
vlogo in vpliv komunistov v konfliktnih 
situacijah v ljubljanskih delovnih organiza
cijah, ni izrazite idejne neenotnosti. Ta po
udarek je videti sformaliziran - vendar je 
- glede na različne idejne poglede na stavke 
v preteklosti, takšna ugotovitev tudi po
membna. Nekatere dileme - na primer: ka
dar delavci štrajkajo, je to štrajk proti same
mu sebi; ali pa - stavka je izrazito protisi-

težno notranji, da izhajajo iz neurejenih raz
mer v delovni organizaciji. Mednje sodijo 
predvsem slabi poslovni rezultati, ki so po
sledica neizpolnjevanja načrtov, ti pa pove
zani s prevelikimi zalogami, predolgimi pla
čilnimi roki, neplačevanjem obveznosti tu
jim dobaviteljem, slabo organizirano proiz
vodnjo, nabavo in prodajo, neustreznimi 
cenami, občutkom za tržna spoznanja in 
podobno. Akumulacija je slaba, lastna sred
stva so minimalna, (premostitvena) posojila 
so vse prej kot ugodna, poslovanje je oprto 
na zastarelo tehnologijo, razvojno zanimivi 
kadri bežijo tja, kjer so boljše plače.

stemsko in protisamoupravno dejanje, in 
podobno - so bile s plenumom CK ZKS 
v novembru 1986 - vsaj razjasnjene, če ne že 
odpravljene.

Dandanes, ko imamo s tem že kar nekaj 
pomembnih izkušenj, smo se prepričali, da 
si delavci ne izmišljajo nasprotnikov. Vzro
kov za štrajke je skoraj toliko, kot je stavk, 
prekinitev, izrednih zborov in podobnega. 
Dejstvo, da nezadovoljstva izbruhnejo 
v dneh, ko se bliža izplačilni dan ali tedaj, 
ko v tovarni ali delovni organizaciji delijo 
denar ali plačilne lističe, potijuje trditev, da 
so plače le povod. Zato moramo vsako stav
ko posebej razčleniti, - pa ne zato, da bi 
odkrivali krivce in kolovodje ali mogoče 
celo pohvalili stavkokaze - ampak zato, da 
bi odpravili prave vzroke.

Ti pa tičijo v kolektivu pa tudi zunaj nje
ga. Da, izraz »tičijo« bo kar pravšenj. Obi
čajno gre namreč za stvari in razmere, ki 
niso nastale ali se zapletle šele včeraj. 
V Ljubljani je bilo lani 28 stavk, skupaj pa 
kar okrog sto različnih oblik nezadovoljstva 
delavcev. V različnih »konfliktnih dogod
kih« pa je v Ljubljani leta 1987 sodelovalo 
okrog deset tisoč delavcev. Dosedanje ana
lize so pokazale, da so vzroki za stavke pre-

Država pomemben krivec 
za nezadovoljstvo delavcev

Že marsikateri od teh »notranjih« vzro
kov je tesno povezan s tako imenovanimi 
zunanjimi dejavniki in posrednimi povzro
čitelji stavk. Predvsem so to nelogična, li
nearna in omejitvena poseganja državne 
adtninistracije v poslovno in gospodarsko 
življenje. Nezadovoljstvo delavcev je dose
glo vrhunec v dneh po sprejetju dveh oziro
ma treh svežnjev zvezne vlade.

Bržčas ni treba zdaj podrobneje opisovati 
vsakega omejitvenega zakona ali ukrepa, ki 
je močno omejil poslovno svobodo gospo
darskih subjektov. Dovolj je, če omenimo 
mesece, ko se je nezadovoljstvo kopičilo: 
februar-marec, julij in zlasti druga polovica 
novembra. Državno in tudi domače, toz- 
dovsko in ozdovsko administrativno ureja
nje in birokratiziranje odnosov so tisto zlo, 
ki bi ga morali čimprej ozko omejiti ali vsaj 
spraviti na razumno mero, pa bi odpravili 
precej vzrokov in povodov za nemire.

Vplil delavcev pa naj bi bil v resnici večji, 
odgovornost med poslovodstvom in samo
upravo pa točneje razmejena. Logična po
sledica vsega tega bi namreč bilo tudi 
uspešnejše poslovanje, dejansko pa bi se 
povečal tudi vpliv delavcev na pogoje in 
sredstva za delo in njegove sadove.

nestavkajoče. Poskuse take delitve S£ 
v analizi in ob ocenjevanju dogodkov ori 
ločno obsodili tudi na sestankih osnovni)1 
organizacij ZK in političnega aktiva oziN 
ma koordinacije v kolektivu. Glede tega sc 
izrazili popolno enotnost delavcev ter otos^j 
dili kakršne koli pritiske na stavkovni oo 
bor ali njegove člane. Prekinitev dela s£ 
ocenili za logično posledico razmer, v katf 
rih seje znašla vsa delovna organizacija. P( 
pregledovanju dela zveze komunistov oz1 
roma petnajstih osnovnih organizacij v D' 
tostroju dve leti pred stavko pa ugotovim^ 
da se je posamezna osnovna organizacija 
sestala približno trikrat ali štirikrat na letoj 
so pa med njimi tudi take, ki so se v dve)1 
letih sestale samo dvakrat, najaktivnejša P8 
celo dvanajstkrat. Še bolj je zanimiva vsebi' 
na sestankov. Nekatere rezultati gospoda1: 
jenja, ukrepi za sanacijo razmer, odnos1, 
v tozdih in delovni organizaciji sploh nisc 
zanimali, druge pa so ta vprašanja redi)? 
obravnavale. Povprečje pa pokaže, da jf 
usoda kolektiva vznemirjala osnovne orga 
nizacije ZK nekako dva in polkrat letnfl(j 
Tako statistika. Kaj pa stvarna vsebin 
Prav na kratko: skoraj povsod, čeprav bi 
štiri od petnajstih osnovnih organizacij k 
ko rekli, da so neaktivne - so govorili 
opozarjali na večino problemov, ki so se k< 
izjemno kritično in kot globlji vzroki zS 
stavko pokazali ob razčlenitvi dogodkov 
Opozorjali so na nepravilnosti nasploh, 
leta 1986 so obravnavali akcijski prograb1 
za izboljšanje težkega položaja, opozorja*- 
so na ozka grla v proizvodnji, na slabo delP 
nedonosnost, dohodkovno neučinkovitost 
neizpolnevanje nalog, slabo organizacij8 
proizvodnje in drugih poslovnih opravil ^ 
podobno.

Komunisti in odgovornost
Dvomili so o sposobnosti kadra, ki je b}' 

tostroj pripeljal v slab položaj, da bi ga 
njega tudi izvlekel. Opozorjali so tudi na

1

Pritisk po pravilih
Dandanes je dobro znana izjava, da ni 

dovolj, če samo misel teži k stvarnosti, pač 
pa da mora hkrati stvarnost težiti k misli, 
tako aktualna, kot še ni bila nikoli doslej. 
Velja za vse naše velike in majhne dileme in 
teme pa tudi za vse tisto, kar je šele pred 
nami. Primerov je veliko, toda omenimo le 
enega, ki je izzval precejšnje nelagodje v do 
nedavna rutinskih sindikalnih aktivistih. 
Beseda je seveda o prekinitvah dela ali 
o stavkah.

Še dobro pomnimo tiste, ne tako oddalje
ne čase, ko je iz sindikalnih forumov priha
jala čista in revolucionarna misel o stavkah. 
Sredi in proti koncu sedemdesetih let smo 
živeli na veliki nogi in prekinitve dela smo 
lahko iskali z lučjo, čeprav so bile. Tedanje 
sindikalno vodstvo Hrvatske pa ni izpušča
lo priložnosti, da se ne bi opredeljevalo celo 
do najbolj obrobnih pojavov. Ngjvišje sin
dikalno vodstvo republike je tedaj jasno in 
glasno reklo, da je prekinitev dela oblika 
razrednega boja, po kateri delavci sežejo 
takrat, kadar postanejo »neprehodne« red
ne samoupravne poti.

Toda že čez nekaj let je bila ta sicer izvrst
na misel hote ali nehote potisnjena v oza
dje, in sicer v času, ko smo se soočili s pravo 
povodnijo prekinitev dela. Še več, rekli bi 
lahko, daje v sindikalni organizaciji nastala 
prava zmeda misli, atrofija aktivnosti in 
splošno nelagodje v večini stavkovnih do
gajanj.

»Teoretično« razmišljanje v slogu: »Proti 
komu stavkajo delavci? V samoupravni 
družbi, tako kaže, proti samim sebi!« zgo
vorno priča, zaradi česa se je sindikat do 
konca pasiviziral glede prekinitev dela. Niti 
»stavkokaz« ni bil, kar bi bilo povsem na
ravno, če bi držalo, da delavec stavka proti 
samemu sebi. Prekinitve dela so bile tedaj 
zgolj uzurpacije skupin in skupinic, kar je 
bilo tedaj poluradno mnenje pristojnih

o nemajhnem številu prekinitev dela.
To seveda ni res. Nekaj let življenja z več

jim številom prekinitev dela to najbolj potr
juje. Toda po svoje je bila lažna tudi misel, 
da so stavke oblike razrednega boja, saj 
njeni tvorci niso imeli priložnosti, dajo pre
izkusijo. Vse za in proti v treznem premisle
ku o prekinitvah dela kot dejstvu v samou
pravnem sistemu in poskusi normativnega 
urejapja, skratka vse to je bilo slišati tudi 
med javno razpravo o spremembah zakona 
o združenem delu. Toda spet je - na našo 
srečo ali žalost - posvetilo malo luči iz SR 
Slovenije.

Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Slo
venije je prejšnji teden sprejelo osnutek 
»Stavkovnih pravil«, o katerem se je tako 
začela javna razprava. Iz njega je zelo dobro 
razvidno, daje misel tokrat zelo upoštevana 
stvarnost, zato to srečanje vzbuja optimi
zem tudi zastran drugih, daleč bolj po
membnih vprašanj. V razpravi je bilo jasno 
in glasno rečeno, da sindikat mora promo
virati in varovati interese delavcev, in sicer 
tako po redni poti kot s pritiskom, če to 
zahtevajo okoliščine. Kako bodo slovenske 
sindikalne organizacije na »papirju«, pred
vsem pa v praksi »pritiskale«, ko bodo ime
le opraviti z državo, poslovodnimi in tehno- 
birokratskimi sestavi, bomo seveda šele vi
deli. Toda dejstvo, da se jim je za to prižgala 
zelena luč, po določenih »pravilih« pomeni 
zmago socialističnega razuma in civilizira
nosti.

Toda če hočemo ostati zvesti izreku z za
četka tega sestavka, moramo seveda ostati 
daleč od tega, da propagiramo slovenske 
rešitve, saj morebitno prepisovanje »Stav
kovnih pravil« lahko v drugih okoljih, in 
sicer navzlic temu, čemur pravimo realno 
razmerje sil, pomeni samo novo misel, ki 
šele čaka na svojo uresničitev.

Miljenko Malnarič, Radničke novine

Državno poseganje v delavsko razpolože
nje je še posebej značilno za kolektive, kot 
je zdaj že znameniti (in po svoje vzorčni) 
Litostroj. Čeprav tam ne manjka notranjih 
slabosti, brez katerih bi tudi delavcem šlo 
bolje, je med osrednjimi tudi država. Posel, 
v katerega je Litostroj vključen v Iraku (HE 
Haditha), bi pri sprotnem poravnanju ob
veznosti do tega ljubljanskega kolektiva 
pomenil veliko olajšanje in boljše razmere 
zanj in za slehernega prizadevnega delavca. 
Do takega, relativno drznega sklepa pride
mo ob podrobnejši analizi razmer in doga
janj v Litostroju v dneh in mesecih pred 
stavko. V poslovnem smislu je bil Litostroj 
predmet mnogih razprav že leta 1986, lani, 
ko so se razmere še zaostrovale, pa toliko 
bolj.

Litostrojski primer
O vsem tem se je mnogo pisalo in raz

pravljalo, tudi v Delavski enotnosti. Tokrat 
se bomo omejili zgolj na delovanje zveze 
komunistov in njenih osnovnih organizacij 
v Litostroju. Tako imenovani subjektivni 
dejavnik naj bi imeli namreč odločilen 
vpliv na razmere v slehernem kolektivu in 
ne šele, ko se odnosi zaostrijo. Zato bi mo
rale biti prav družbeno politične organizaci
je tiste, ki naj bi poskušale razvozlati zao
strene razmere po normalnih, samouprav
nih poteh. Prav v takih trenutkih oziroma 
razmerah se namreč pokažejo stvarno me
sto, vpliv in vloga sindikata in zveze komu
nistov v kolektivu. O litostrojskem sindika
tu je bilo že precej napisanega, o zvezi ko
munistov pa bolj malo, kar samo po sebi ni 
greh, prav lepo pa tudi ni... še posebej, če 
naj bi delavska avantgarda udejanjala svoje 
napredne misli v neposrednih okoljih na 
nov, sodobnejši, tudi prenovljen način: Še 
vse prevečkrat se razmišljanje o tem ustavi 
pri preštevanju sestankov, udeležbi in delu 
komunistov v sindikatu, samoupravnih or
ganih in podobno. Da ne bo pomote - med 
litostrojsko stavko ni bilo delitve in prešte
vanja na člane in nečlane, stavkajoče in

zunanje vzroke, a vse skupaj ni obrodil8
kakih užitnih sadov. Zakaj? Zlasti žara1
neustreznega načina in metod delovanj8 
zveze komunistov. Osnovne organizacij8 
v Litostroju (in bržčas še mnogokje) ra2
pravljajo, ugotavljajo, ocenjujejo, meni)8 

------j, ----------------------------- • • • -reffpripominjajo, včasih tudi ocenjujejo, prt 
lagajo in zahtevajo... Le malokdaj in m8 
lokje tudi kaj sklenejo, prav redke med nj1 
mi pa samokritično ocenijo svoj delež odg8 
vomosti, nimajo izdelanega načina - np( 
uveljavljanja vsaj svojih mnenj, če že sklf 
pov nimajo. Kako naj bi delovali v odnos8 
do samoupravnih organov, kako naj se zav 
zamejo v sindikatu - o tem pa razpravljaj1, 
bolj malo ali nič. Mimogrede - med 
člani izvršnih odborov litostrojskih sina1 
kalnih organizacij je samo 21 članov zve8' 
komunistov, pa še ti so »razporejeni« tak8 
daje po eden v vsakem. Kako naj potem)8 
kem zveza komunistov vpliva na razmet6 
kakšno vlogo in ugled naj ima med delava' 
če se še sama ne more postaviti pred oglf 
dalo, ki bi ji ne ponujalo izkrivljene podob6 
In kako naj ob vsem tem sploh zahtev' 
odpravo zunanjih vzrokov za slabe razmet6 
katerih povzročitelj in krivec je v dobršf8 
meri tudi država s svojimi različnimi obra2 
in podobami. Zdi se, da so naredili prav, kf 
so se (ne da bi to sklenili na sestanku) k8 
munisti pridružili stavkajočim. Delavcist 
ob (kasnejši) podpori vseh družbenopolitk 
nih in samoupravnih dejavnikov sprej6' 
zavezujoče sklepe. Pa ne zgolj zase, mats'
kaj so naložili svojim vodilnim, nemalo bt6
mena so pustli »zunanjim« dejavnikom.
tostroj ska stavka bo imela svoj notrafl!1

;£>smisel le, če bo dala rezultate: sodobfl' 
tržno zanimivo in dohodkovno uspešij8 
proizvodnjo. Potem bodo tudi plače bolj6' 
in bi si bilo za morebitni novi povod 28 
stavko treba izmisliti kaj drugega. Potek 
tudi za predloge, kot ga je ob koncu sklep 
nega zbora delavcem ponudil predsedik? 
stavkovnega odbora, češ naj bi podpk 
ustanovitev nove politične stranke, v Lk8 
stroju (ali v kakem drugem kolektivu) ne b" 
prostora ne možnosti.

Andrej Pengov-BiteV'
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O spremembah obračunskega sistema

DRŽAVA VZAME, 
KAR JE »NJENO«

Obračunski sistem ureja 
ugotavljanje in formalno 
azporejanje dohodka. Pri 

uas ga kar pogosto spremi- 
Hiamo, nazadnje smo ga, in 
"P Precej, pa smo ga pred 
pobrim letom. Tako naj bi 
ugotavljanje dohodka bolj 
Prilagodili inflacijskim raz- 
"^ram. Dokaj ostro so spre- 
luenibe zadele tudi delitev 
oohodka, še posebno finan- 
ciranje skupne in splošne 
Porabe. Odzivi na te novosti 
s° bili zelo različni. Pred- 
sem gospodarstvo je novi 

_ ^računski sistem sprejelo 
dokajšnjo naklonjenostjo, 

X!P^av tudi tu ni manjkalo 
Petkov, predvsem zavoljo 

katerih tehničnih rešitev, 
ki so preveč zapletene ali pa 
o celo vsebinsko vprašljive. 

Negospodarstvo pa ga 
v Povprečju obravnava pre- 
ceJ bolj kritično, kar velja še 
Predvsem za dehtev dohod- 
Ka. Nasploh prevladuje 
mnenje, da novi obračunski 

i it Sl.stem pomembno spremi- 
n? splošne pogoje za gospo- 

- uaijenje. Razlike so tudi 
^vrednotenju teh sprmemb. 
Nekateri namreč menijo, dai plujejo v prid večji gospi 
darski učinkovitosti, druj

M pa jib, nasprotno, proglaša 
' za dejavnik še večje nest

j i zanesljivo pr
sodila sama praksa. Ta pa t 

Preveijanja veijetno r 
00 zmogla, ker ji tega pr 
Prosto ne bomo dopusti 
Novega obračunskega sist 
1113 namreč še nismo ni 
'f celoti uveljavili, in ga i 

se pogosteje popravljam 
kar vse otežuje presojo nji 
govega delovanja. Zadnj 
Premembo je doživi pre 

enim mesecem, v kratkei 
Pa bi ji naj sledila še ena.

Pomik v pravo sme

-e<i ie dojeli, če si najprej of
amo njegove značUnos 

P® katerih se razlikuje 
°bračunskega sistema, 
smo ga uporabljali do kon 
j®« 1986. Navost se nana: 

oS' Ib- predvsem na tri vsebi 
•a'i zan področja. Prvo je po\ 
’a nQJ? zv°brestmi. Po noveVo! na^ .'-"-'iesimi. r-o nove 
Ij ,,5nire<-: obresti ne obravi
Z o®”10 več v celoti kot dol 

iiv, j°?lroma strošek, pač 
ik Uh delimo na dva dela. Tii 
aV) ki relativno ustreza inflac 
efi obračunsko šteje
v.c „, uko revalorizacije din 
w irfinančnega razme 

^valorizacijske obresti); 
bresti torej formalno n: 

Ve^ dohodek.
^ot dohodek upošteval

!?aillre^ le obresti, ki rek— XV- V/»-»X to tl, IVI 1 det
’" i ° Presegajo stopnjo infl; 
k°' |C- Pri dinarskih posojili'

L S«i f' .da tako uveljavljena 
■ il y.°u na tehnika kot pri de' 

'Je|' d1- Devizne kredite nam
^Valoriziramo s spemen 
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slednejšo politiko realnih 
obrestnih mer, ki je eden od 
bistvenih pogojev za tržno 
delovanje gospodarstva. 
Precej bo pripomogla tudi 
k temu, da bomo zaradi in
flacije lahko realneje izkazo
vali dohodek in ga tudi pra
vilneje delili. Dosedanja ne
pravilna obravnava revalori
zacijskih obresti je namreč 
spodbujala in dopuščala, da 
smo precej več delili, kot 
smo v resnici ustvarili; zato 
so nastale ogromne izgube 
(okoli 15 milijard dolarjev), 
ki jih v svojih bilancah izka
zuje Narodna banka.

Druga pomembna spre
memba novega obračunske
ga sistema se nanaša na 
vrednotenje odhodkov. Do
hodek ugotavljamo namreč 
kot razliko med prihodki in 
dohodki, slednje pa smo do
slej praviloma vrednotili po 
nižjih cenah kot prihodke. 
Tako izračunani dohodek je 
bil seveda previsok, pri nje
govi delitvi pa smo upošte
vali, kot da odraža novou- 
stvaijeno vrednost. Tako 
smo kar naprej delili več, 
kot bi smeli, tako pa smo 
seveda dodatno spodbujali 
inflacijo. Novi obračunski 
sistem se je energično lotil 
tega vprašanja, vendar z do
kaj problematično tehniko. 
Zaradi nje je bilo predvsem 
v gospodarstvu veliko slabe 
volje, pa tudi nemalo škode 
je povzročila, še predvsem 
samim temeljnim ciljem 
obračunskega sistema.

Netržni sistem 
delitve

Tretja pomembna novost 
obračunskega sistema zade
va delitev dohodka. V svetu 
uporabljajo različne siste
me, ki bi jih lahko delili 
v dve tipični skupini, in si
cer na tržne in na druge si
steme. Za tržne sisteme je 
značilno, da se iz dohodka 
najprej poplača, seveda po 
tržnih merilih, proizvodne 
tvorce (delo ter sredstva), še
le pri delitvi preostalega de
la dohodka (bruto dobiček) 
pa je udeležena tudi država 
v obliki davkov in pri
spevkov.

Naš dosedanji sistem spa
da v skupino netržnih siste
mov, zanj pa je značilno, da 
iz ustvarjenega dohodka 
najprej zadovoljijo svoje po
trebe zunanji upravičenci 
v obliki davkov, prispevkov 
ter obresti, preostanek pa se 
kot čisti dohodek prepušča 
kolektivu, ki je sicer za 
ustvarjeni dohodek nepo
sredno najbolj zaslužen. Pa 
še čisti dohodek se potem 
posredno obdavčuje, in si
cer prek zelo široko pojmo
vanih bruto osebnih dohod
kov, v obliki obveznega in 
nepovratnega združevanja 
akumulacije ter deloma tudi 
prek odtujevanja sredstev 
skupne porabe. Naš sedanji 
sistem delitve torej izrazito 
favorizira zunanje udeležen
ce. Kako učinkovit je glede 
tega, priča podatek, daje bi
la vrednost davkov in pri
spevkov, ki jih je lani plača
lo slovensko gospodarstvo, 
realno za več kot polovico 
večja kot je bila štiri leta 
pred tem. Ob veljavnem si
stemu delitve naraščajo to
rej davki in prispevki po
vsem neodvisno od tega, ko

liko dohodka ustvari gospo
darstvo.

Sedanji sistem delitve je 
nasploh eden naj šibkejših 
členov našega gospodarske
ga sistema, ki prispeva velik 
delež k poglabljanju krize, 
v kateri smo se znašli. Treba 
ga je torej temeljito speme- 
niti, če nam je seveda do te
ga, da bomo krizo vsaj po
stopoma lahko obvladali. Te 
zahtevne naloge se je lotil la
ni uveljavljeni obračunski 
sistem. Ponudil je rešitev, ki 
tehnično sicer ni povsem 
dorečena, ustreza pa temelj
nim merilom, ki splošno ve
ljajo za tržne sisteme delitve. 
Tudi v tem delu gre torej 
kljub nekaterim pomanjklji
vostim za pomembno no
vost. Žal pa ta doslej skoraj 
ni zaživela, predvsem zaradi 
nasprotovanja, na katerega 
je naletela.

Novi obračunski sistem se 
je torej lotil spreminjanja 
predvsem takšnega ugotav
ljanja in delitve dohodka, ki 
sta spodbujala čezmerno de
litev dohodka oziroma ne 
ustrezata tržnim merilom 
gospodarjenja. To je bil pra
vilen korak k preobrazbi na
šega gospodarskega siste
ma, da bi ta lahko deloval

PREJELI SMO
Pismo z občnega zbora 
osnovne organizacije ZS 
OŠ Vide Pregare, ki je bil 
23. 12. 1987

Prispevek 
k dograjevanju 
delegatskega 
sistema

Slabo delovanje delegat
skega sistema ni le posledi
ca neustreznih metod in 
oblik dela, ampak bolj sploš
nih vzrokov sistemske nara
ve. Delegatom bi morali za
gotoviti predvsem primerne 
razmere za delo. Težko je 
resno in vestno opravljati 
svojo poklicno obveznost in 
biti obenem dober delegat. 
Priznanje statusa dela ne po
meni profesionalizacije v oz
kem pomenu besede, am
pak predvsem razbremenje
vanje delegatov drugih ob
veznosti, zlasti vodij dele
gacij.

Delegati pri svojem delu 
nujno potrebujejo strokov
no pomoč, s^j bodo samo ta
ko sposobni uveljaviti nek 
družbeni interes nasproti 
političnim forumom, ki ima
jo profesionalne kadre in 
svoje strokovne službe. Tudi 
delegati bi morali imeti na 
voljo organizirane strokov
ne službe, ki pa bi morale 
biti neodvisne od upravnih 
in politično izvršilnih ofga-

bolj tržno in učinkovito. 
Njegovi praktični rezultati 
pa so za zdaj kaj skromni. 
Vzrokov za to je več. Mednje 
lahko štejemo nekatere ne
primerne knjigovsko-teh- 
nične rešitve, ki jih praksa 
ni uspela koristno uveljaviti, 
še predvsem pa že omenjeno 
nasprotovnje družbenih 
struktur, ki naj bi jih priza
dela spremenjena razmeija 
v delitvi dohodka.

Novi popravki, 
stari strah

Nedavne spremembe 
v obračunskem zakonu bi 
lahko razdelili v dve skupi
ni. V eni so določila, ki po
pravljajo tehnične rešitve, ki 
so se pokazale za manj pri
merne. V to skupino spadajo 
spremembe, ki urejajo reva
lorizacije zalog oziroma od
hodkov. Glede tega ima go
spodarstvo zdaj več svobo
de, ne da bi bila zato priza
deta načela o realnem vred
notenju odhodkov v razme
rah inflacije. Omiljene so tu
di zahteve po revalorizaciji 
poslovnega sklada. Primer
nejša je tudi tehnika obraču
navanja obresti (konformni 
obračun), saj je doslej pred
vsem v gospodarstvu priha
jalo do velikih nepravilnosti. 
Tehnično gledano je obra
čunski sistem z zadnjimi 
spremembami boljši. So pa 
v njem še ostale tudi take 
rešitve, ki bi se jih dalo na
domestiti z ustreznejšimi, ali 
pa bi jih lahko v zakonu vsaj 
bolj razumljivo zapisli.

V drugo skupino novejših 
popravkov obračunskega si
stema pa lahko štejemo tisti, 
s katerimi ponovno odlaga-

nov, od tistih, ki sestavljajo 
predloge in delegatska gra
diva.

Sprejemanje zakonov po 
hitrem postopku v bistvu za
nika idejo delegiranja in 
onemogoča navezovanje de
legatskih razmerij. Tako bi 
lahko odločali le v res izjem
nih primerih in začasno. Za
kon pa bi moral natančneje 
določati, kateri so ti izjemni 
primeri, okoliščine in po
goji.

Podobna vprašanja se po
stavljajo ob gradivu z ozna
ko strogo zaupno. Prepogo
sto slišimo, da se delegati 
opredeljujejo do važnih za
dev širšega družbenega po
mena, ki pa javnosti niso 
znane, kaj šele, da bi o njih 
lahko odločala. Zakon pre
več na široko in premalo na
tančno omejuje uporabo te 
klavzule, zato pa so možne 
tudi zlorabe.

Z vzroki in utemeljitvami 
bi morali ob vsakem prime
ru seznaniti javnosti. Jav
nost in delegati pa bi morali 
imeti možnost, da tak sklep 
spodbijejo. Delegati se pra
viloma odločajo na osnovi 
imperativnega mandata, to 
je na podlagi napotkov dele
gacije, ki jo zastopajo. Ker 
pa se dogaja, da včasih 
v skupščinskem sistemu, 
posebno ha zvezni ravni, 
uporabljajo tudi reprezenta
tivni mandat (samostojno 
odločanje), bi veljalo tudi te 
izjeme natančneje opredeliti 
in javnost tudi obvestiti, ka
dar jih uporabijo.

Iz leta v leto ugotavljamo, 
da na pomembnih mestih 
nimamo pravih ljudi. Neu
strezna kadrovska politika 
pa ni posledica prevelike de
mokratičnosti ali nepozna
vanja splošnih in posebnih 
meril iz družbenega dogovo
ra o kadrovski politiki. Na
sprotno, pomembne odloči
tve se pogosto oblikujejo 
v ozkih krogih in mimo de
klariranih načel. Ljudje ima
jo občutek, da je že vse do
govorjeno, še preden se

mo uporabo nekaterih nje
govih temeljnih usmeritev, 
ali pa od njih vs^j delno celo 
odstopamo. Tako se Narod
ni banki ponovno odpira 
formalna možnost, da upo
rablja obrestne mere, ki so 
nižje od inflacije; tako se bo 
ta banka lahko še naprej uk
varjala s prerazporejanjem 
dohodka, pri čemer je bila 
tudi doslej izjemno učinko
vita. Tudi tečajne razlike bo 
Narodna banka še naprej 
lahko urejala na svojstven 
način, veijetno zopet tako 
nesrečno, kot doslej. Te po
puste Narodni banki lahko 
razumemo kot odraz nepri
pravljenosti, da bi začeli ko- 
reniteje spreminjati finanč
no ravnanje na področju, 
kjer je dosedanja praksa 
učinkovala družbeno naj
bolj škodljivo.

To,da pri uveljavjanju te
meljnih načel novega obra
čunskega sistema popušča
mo, kažejo tudi spremembe 
pri delitvi dohodka. Doseda
nji sistem delitve, ki smo ga 
prej ocenili za izrazito netrž- 
nega, se namreč po novem 
vsebinsko ohranja še vse le
tošnje leto. Prvotno je zakon 
predvideval, naj bi ga spre
menili že do srede pretekle
ga leta. Ta rok je bil potem 
najprej podaljšan za pol leta, 
zdaj pa so ga odložili kar za 
vse leto. Ob naslednji spre
membi bomo morda že kar 
opustili'željo, da bi odnose 
na področju delitve sploh 
začeli ostreje spreminjati 
v prid rešitev, ki se tudi dru
god po svetu kažejo kot 
splošno primerne.

Še eno spremembo naj 
omenimo, ki je bodo veseli 
predvsem v organizacijah, 
ki poslujejo z izgubo. Po no-

sploh začne evidentiranje 
kandidatov za volitve. Koli
ko je to res, je težko trditi, 
vsekakor pa menimo, da bi 
morali spremeniti volilni 
pravilnik:

• Na vseh ravneh odloča
nja bi morali uveljaviti odpr
te kadrovske liste. To pa ne 
pomeni le večjega števila 
kandidatov, ampak upošte
vanje vseh predlaganih kan
didatov, vseh, ki ustrezajo 
splošnim pogojem iz druž
benega dogovora o kadrov
ski politiki (načelo enako
pravnosti).

• Da bi načelo enako
pravnosti uveljavili, bi mo
rali odpraviti ožjo izbiro 
kandidatov. Nedopustno je, 
da se selekcionira kandidate 
pred javno razpravo, preden 
jih ima javnost sploh mož
nost spoznati. Ožjo izbiro 
naj bi opravili po javni raz
pravi, če bi bilo to (zaradi 
prevelikega števila) sploh 
potrebno. Torej naj odločajo 
volilci sami, kdo bo na volil
ni listi.

• Predstavitev kandida
tov naj bi bila bolj temeljita 
in naj bi vključevala tudi 
program - stališča kandida
ta do tega, kako misli uve
ljavljati dogovorjeno poli
tiko.

Ustava je temeljna listina 
družbe. Dosedanje razprave 
kažejo na številna nesoglas
ja in mnoge nedorečenosti. 
Ker menimo, da ustava ne 
more biti sprejeta, če nima 
najširše družbene podpore, 
predlagamo, da se o predlo
gu ustave slovenski narod 
izreče na referendumu (re
publiški referendum) oziro
ma z anketo splošnega zna
čaja.

Postopki za sprejemanje 
ustave so znani. Rezultat re
ferenduma naj bi bil le napo
tilo delegatom v skupščini, 
kako morajo glasovati oziro
ma opora in pomoč pri odlo
čanju.

Predloge izbral in sestavil 
predsednik IO OO ZS 

Andrej Magajna

vem je namreč bistveno olaj
šano formalno pokrivanje iz
gub, za zdaj vsgj za leto 1987. 
Ponujena rešitev je taka, da 
bodo samo najbolj proble
matične organizacije še osta
le z nepokritimi izgubami. 
Ta sprememba je v nekem 
smislu odraz stvarnosti, saj 
ukrepov, kakršne predvide
va zakon o sanaciji za primer 
poslovanja z izgubo, očitno 
ni mogoče uporabljati, če 
postane izguba splošen po
jav. Nismo pa prepričani, da 
je umestna takšna široko- 
grudnost, kot jo je to pot po
kazal zakon.

Zadnje spremembe obra
čunskega zakona lahko raz
lično ocenimo. Po eni strani 
smo veseli tistih novosti, ki 
vsaj deloma popravljajo sla
be dosedanje tehnične reši
tve. So pa tudi vzroki za za
skrbljenost. Temeljnih 
usmeritev obračunskega si
stema, ki so pred enim le
tom, ko smo se zanje zakon
sko opredelili, kazali na res
no pripravljenost spremeni
ti gospodarski sistem v prid 
njegove večje tržnosti, se na
mreč ne držimo dosledno, 
v nekaterih primerih pa jih 
že kar opuščamo. Verjetno 
prihaja do tega predvsem za
radi nasprotovanja tistih, ki 
ne glede na svoje formalno 
opredeljevanje za trg in sa
moupravljanje vendarle da
jejo prednost administrativ
nemu urejanju gospodar
skega življenja. Veliko pro
blemov pa je tudi zato, ker 
sistemskih sprememb, za 
katere se odločamo, stro
kovno ne pripravimo dovolj 
dobro; obračunski zakon je 
izrazit primer takega rav
nanja.

Andrej Cetinski

Pomoč
delavcem DO 
Bratstvo Bihač

Na začetku decembra je 
vodstvo naše DO prejelo pi
sno prošnjo DO BRAT
STVO BIHAČ, s katero smo 
imeli v preteklosti močno 
razvejane poslovne odnose, 
za pomoč njihovim delav
cem zastran težkega gospo
darskega položaja, ki je na
stal po znani aferi Agroko- 
merc.

Konferenca ZSS je odloči
la, da obiščemo DO »BRAT
STVO BIHAČ« in ugotovi
mo tamkajšnje razmere. Na 
obisku smo se prepričali, da 
je pomoč nujno potrebna. 
DO BRATSTVO ima zapo
slenih 170 delavcev. Vsi že 
več mesecev prejemajo ena
ke minimalne osebne do
hodke ali 70.000 dinarjev. 
DO je zastran likvidacije Bi- 
haške banke v izjemno tež
kem ekonomskem položaju. 
Zaradi nezaupanja kupcev 
ni naročil, DO pa dolguje 
precej denarja dosedanjim 
naročnikom. Proizvodnja je 
ustavljena, čeprav je tovarna 
v tehnološkem pogledu zelo 
solidna. V njej so zaposleni 
predvsem mlajši ljudje (mla
de družine). Njihova želja je, 
da bi proizvodnjo obnovili, 
čeprav so v tem času v brezi
zhodnem položaju. Izrazili 
so željo za pomoč v hrani.

Na osnovi našega poročila 
o obisku v Bihaču je konfe
renca ZSS izoblikovala 
predlog o pomoči. Samou
pravni organi so sprejeli 
sklep o nakupu hrane (olje, 
sladkor, testenine, itd.) za 
dva milijona dinarjev, tako 
da bo vsak delavec v DO 
Bratstvo prejel nekEg živeža. 
Delegacija naše konference 
ZSS je osebno izročila našo 
pomoč, delavci DO Bratstvo 
pa so se zanjo iskreno zahva
lili.

Konferenca ZSS Tovarne 
papirja Radeče, predsednica 

Marya Imperl
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Po stavki, bojkotu in spodletelem referendumu v soboški bolnišnici

BO POTREBNO ZDRAVLJENJE 
S PRISILNO UPRAVO
Dogajanje v tozdu Splošna bolnišnica Pomurskega 
zdravstvenega centra v Murski Soboti lahko ponazorimo 
s prispodobo o bolniku, ki mu na operacijski mizi dajejo 
umetno dihanje, potreben pa bi bil čimprejšnjega zahtev
nega kirurškega posega.

Dober mesec po odprtju 
kirurškega bloka, pokrajin
ske »naložbe stoletja«, za 
kar so šli »težki« solidar
nostni denarji iz Pomurja in 
vse Slovenije, je sredi de
cembra dopoldanska izme
na delavcev bolnišnice - pri
bližno 250 jih je bilo iz skoraj 
vseh oddelkov ali kar tretji
na vseh zaposlenih - za več 
ur ustavila delo. Glede na 
zahteve stavkajočih ne more 
biti dvoma, da je v tej orga
nizaciji že lep čas podtalno 
vrelo in daje končno moralo 
priti do bolj ali manj sponta
nega izbruha nezadovolj
stva. Sicer pa smo tudi tisti, 
ki skrbimo za obveščanje 
javnosti, predolgo molčali 
o stvarnih razmerah in od
nosih v soboški bolnišnici. 
Leta in leta je bilo namreč 
v ospredju zbiranje denarja 
za gradnjo nove kirurgije in 
je odvračalo pozornost od 
notranjih razmer v Pomur
skem zdravstvenem centru.

Zahteve stavkajočih
Zbrani na protestnem sho

du so svoje zahteve obliko
vali v šestih točkah, bistve
ne pa so bile: poenotiti deli
tvena razmerja in točkovni 
sistem v delovni organizaciji 
PZC ter z novim panožnim 
sporazumom oziroma pra
vilnikom, ki ga sprejemajo 
že dve leti, odpraviti očitno 
zaostajanje za delavci tozda 
Zdravstveni dom ter sicerš
nji zaostanek za plačami 
v gospodarstvu. Razčistiti je

treba, kako bo v prihodnje 
z izplačili za dežurstva in 
turnusno delo, ustreznost 
organiziranosti dela, vode
nje oddelkov, tozda in de
lovne organizacije, medse
bojne odnose, obveščanje 
zaposelnih in še marsikaj. 
Štiri ure so padale obtožbe, 
očitki, pripombe. Kaj bo 
z obljubljenim poračunom 
osebnih dohodkov? So de
lavci bolnišnice krivi zavveč
je materialne stroške? Če bi 
bili preventiva in oskrba na 
domu - opravlja ju zdrav
stveni dom, v katerem imajo 
višje OD - boljši, bi bili stro
ški bolnišnice bistveno 
manjši. Zakaj ne deluje svo
bodna menjava dela in ne 
plačujejo storitve? Vprašati 
se velja tudi o delu sindikata 
in vodstvenih delavcev, nji
hovi zaupnici, sposobnosti, 
da bi tozd dobro gospodaril 
in pridobival ustrezna sred
stva. Zakaj se hitreje ne re
šujejo vprašanja kadrovske 
zasedbe v skladu z normati
vi in zahtevami sodobne me
dicine? Zakaj ni poskrblje
no za obnavljanje izrabljene 
in zastarele opreme? Oboje 
vpliva na odliv pacientov, ki 
take storitve rabijo, a jih bol
nišnica ne more nuditi.

Evforično razpoložen zbor 
je med vpitjem in ploska
njem zahteval čimprejšnje 
izplačilo poračuna, poveča
nje plač in sprejem pravilni
ka o delitvi dohodka, oseb
nih dohodkov in skupne po
rabe ter odstop direktorja 
tozda dr. Rudija Mikoliča.

Stavkajoči so oblikovali ko
misijo, kije omenjene zahte
ve še nekoliko podrobneje 
opredelila in jih predložila 
delavskemu svetu tozda. Ta 
jih je sprejel in sklenil, da se 
vrednost točke s 1. decem
brom dvigne za 11,5 odstot
kov, poračun OD pa opravi 
za enajst mesecev v višini 
60,9 odstotkov mesečnega 
povprečja zaposelnih. Na 
občnem zboru sindikata ko
nec decembra je bilo rečeno, 
da bo izplačilo bistveno vpli
valo na poslovanje temeljne 
organizacije in da strokovna 
služba svari pred neprijetni
mi posledicami. Hkrati so 
menili, da je z izsiljenim se
stankom nastala precejšnja 
moralna, politična in materi
alna škoda. (Med stavko so 
poskrbeli le za najnujnejše 
primere in bolnikom z eno
urno zamudo razdelili kosi
lo.) Zdelo se je, skratka, da 
so se duhovi pomirili, če
prav smo tudi slišali, da je 
direktor tozda dr. Mikolič 
zaradi kriznih gospodarskih 
razmer in medsebojnih trenj 
dal predlog za nepreklicni 
odstop.

Podtalno vrenje 
in množičen bojkot

Tistih, ki bolje poznajo 
razmere v zdravstvu in še 
posebno tiste v Pomurskem 
zdravstvenem centru, odlo
čitev delavcev soboške bol
nišnice, da se uprejo, ni pre
senetila. Nabiralo se je, ku
halo in končno prekipelo. 
Omenimo le nekaj odmev
nejših lanskih »afer«, kot so 
večja infekcija na ginekolo
škem oddelku, izplačilo iz
jemno visokih OD (okrog

150 starih milijonov) dr. Po- 
žunu in dr. Farkaševi za bli
zu 700 opravljenih delovnih 
ur v enem mesecu za redni 
delovni čas, dežurstvo in 
pripravnost na domu, posa
mezne kadrovske spletke in 
zakulisja med vodji posa
meznih oddelkov, podreje
nimi in še bi lahko naštevali. 
Ob tem naj spomnimo na ze- 
četek aprila 1984, ko je sku
pina zaposlenih v pralnici 
splošne bolnišnice preneha
lo prati umazano perila, re
koč, da imajo čez glavo do
volj iskanja pravice na so
dišču in zavlačevanj pri iz

plačevanju osebnih dohod
kov in nagrajevanju. Kaže, 
da »žehte« ni konec in da ne 
gre samo za tiste, ki so spo
daj, marveč tudi (ali pred
vsem) za tiste, ki so na vrhu 
z največ moči in vpliva.

Sredi januaija je izvršni 
odbor osnovne organizacije 
sindikata sklical informativ
ni zbor delavcev, na katerem 
naj bi se z vodilnimi in vod

stvenimi sestavi pomenili 
o finančnem položaju tozda 
po izplačilu poračuna in dvi
gu vrednosti točke. Prišlo je 
vsega 50 zaposelnih, ki so se 
v razpravi pokazali za po
vsem razglašene pri pozna
vanju in razumevanju deli
tvenih razmerij, oblikovanju 
OD in nagrajevanju. Temelj
na organizacija je ta čas 
v hudih likvidnostnih škri
pcih in tako so ob januar
skem izplačilu OD mogli iz
plačati zgolj osnove. Ob očit
nem in množičnem bojkotu 
sestanka, dodobra motenih 
odnosih v kolektivu in po
slovanju kot boju za preži
vetje je odločitev za referen
dum za sprejem pravilnika 
o delitvi dohodka, osebnih 
dohodkov in skupne pora
be, ki naj bi ga pripravili 19. 
januaija, izzvenela kot prvo
vrstno tveganje brez upa na 
zmago. Po dveh letih pri
prav in že tretji komisiji, ki 
se ukvaija s pravilnikom, za
poslenim še vedno marsikaj 
ni jasno. Kolikor smo se lah

ko sami prepričali, je zdajš
njemu vodstvu, tudi delov
ne organizacije PZC, samou
pravnim organom in druž
benopolitičnim organizaci
jam v preteklosti preveč za
dev ušlo z vajeti.

Kar 189 jih 
ni glasovalo

Kljub vsemu so za 19. ja
nuar v soboški splošni bol

Iz poročila o čistih osebnih dohodkih delavcev 
v Pomurskem zdravstvenem centru (brez dodatkov in 
dopolnilnega dela) za november 1987 je videti, da je 
razmerje med najnižjim in najvišjim OD (1:3,66) 
v tozdu Splošna bolnišnica in v tozdu Pomurske 
lekarne najmanjše v delovni organizaciji. V drugih 
temeljnih organizacijah: zdravstveni domovi v Gornji 
Radgoni, Lendavi, Ljutomeru, Murski Soboti, na 
Zavodu za socialno medicino in higieno ter v delovni 
skupnosti je razmerje večje od 1:4: S povečanjem vred
nosti točke s 1. decembrom za 11,5 odstotka so se 
v bolnišnici posamezni poklici približali sorodnim 
v drugih tozdih. Tako znaša mesečna plača specialista 
nekaj čez 600.000, zdravnika okrog 540.000, višje medi
cinske sestre približno 420.000 in direktorja 750.000 
dinarjev; seveda brez dodatkov in dopolnilnega dela.

nišnici razpisali referendum 
za sprejem omenjenega pf2 
vilnika; pravzaprav že dh> 
gič, kajti prvič referenduU1 
ska odločitev tudi ni bil* 
polnoštevilno izglasovan^ 
Od 705 volilnih upravičen; 
cev jih je glasovalo 516, mec 
njimi 272 za in 235 proti, de 
vet glasovnic pa je bilo n e ve 
Ijavnih. Po zakonu o reft' 
rendumu bi se morala z* 
pravilnik izreči najmanj p° 
lovica volilnih upravičen 
cev, torej 354 zaposlenih, d* 
bi bil sprejet. Gre za tista de 
ločila, ki se nanašajo na del>' 
tvena razmeija in nagrajevf 
nja zaposelnih, o katerih jc 
očitno še vedno veliko ne' 
sporazumov. Posebno so z2 
skrbljeni zaradi množid 
o tistih, ki na referendum 
sploh niso prišli - kar 189 jH1 
je bilo. Ko smo se pogovaij8 
li s predsednikom delavsk6, 
ga sveta Evgenom Kuzme 
je ta menil, da bo treba reft 
rendum ponoviti, vendd 
o podrobnostih in postopki!1 
še ni mogoče nič zanesljiv^ 
ga poročati. Direktor bolniš' 
niče dr. Rudi Mikolič je ni 
mreč odločno odklonil, da d1 
nam o tem kaj povedi 
medtem ko nas je direktor 
Pomurskega zdravstvenega 
centra dr. Jože Šumal' 
spravljivo odpravil, češ d2 
bomo vse zvedeli ob svojem1 
času. Najbrž si takih skrival; 
nic ali prepovedi odgovora1 
v tej delovni organizaciji me 
bi smeli privoščiti, posebu0 
ne zdaj, tip pred vselitvij0 
v nov kirurški blok, za kate 
rega je zbiral denar velik d® 
Slovencev. Zvedeli smo tu
di, da se namerava v prihod
njih dneh v dogajanje v so
boški bolnišnici vključiti tu
di družbeni pravobranilk 
samoupravljanja Franc Ko
larič. Razmere so tako napo
te in odnosi tako moteni, d8 
utegne priti do ukrepov O0 
zunaj - v skrajnem primem 
tudi do začasnega ukrep8 
družbenega varstva. Škrat' 
ka, kot na dlani je jasno, d8 
bo treba v soboški bolnišni
ci hitro, odločno in učinko
vito ukrepati.

Branko Žunec

Mladina zahteva zdravo in varno okolje

JEDRSKE ELEKTRARNE 
NA LEDU DO LETA 2000
Pripravil: Vinko Blatnik

Strah pred morebitnim 
novim Černobilom se 
v Evropi in po svetu še ni 
polegel, tudi pri nas ne. 
Energetiki so v hudem pre
cepu: razvoj zahteva vse več 
energije, mladina vsega sve
ta pa protestira in demon
strira proti jedrskim elek
trarnam. Ljudje vseh barv in 
prepričanj vsak dan glasneje 
terjajo varno in zdravo oko
lje, odpor javnosti proti nu
klearkam narašča. Tudi pri 
nas smo doživeli nekaj takš
nih protestov; zadnjega v Ti
tovem Velenju proti napove
danemu odlagališču jedr
skih odpadkov...

Protestom proti gradnji je
drskih elektrarn, ki jih je pri 
nas sprožila slovenska mla
dina, se pridružujejo tudi 
drugod po državi, še najbolj 
odločna je mladina sosednje 
republike.

Rezultati prve znanstvene 
raziskave ekološke zavesti 
mladih v Jugoslaviji, ki sta 
jo pripravila delovna skupi
na RK ZSM Hrvatske in Za
vod za sociologijo na filozof
ski fakulteti v Zagrebu, so 
skoraj neverjetni: mladi rod 
se raje odloča za zdravo oko
lje kot za možnost zaposli

tve. Večina anketiranih je 
namreč nasprotovala »uma
zanim« tehnologijam, ki za
gotavljajo zanesljiva delov
na mesta.

Mladina proti
jedrskim
elektrarnam

Anketiranci so na prvo 
mesto postavili strupene in
dustrijske odpadke, sledijo 
zastrupitev voda, smeti, za
strupitev zraka, na šestem 
mestu pa so odpadki jedr
skih elektrarn. Po njihovem 
mnenju je še najmanjša eko
loška grožnja naraščanje 
prebivalstva.

Večina anketiranih tudi 
meni, da namenjamo za var
stvo okolja premalo denaija. 
Samo 6 odstotkov mladih 
v jedrskih odpadkih ne vidi 
nevarnosti, tri četrtine anke
tiranih pa je proti gradnji je
drskih elektrarn.

Kaj pravi srbska 
mladina

Raziskovalno-izdaj atelj ski 
center ZSM Srbije je anketi
ral 150 mladincev v Srbiji, 
v glavnem delavcev, dijakov

in študentov; samo vsak peti 
anketirani redno spremlja 
prispevke v časopisih 
o mnenju občanov glede 
gradnje JE pri nas. Kljub te

mu pa 55% mladih meni, da 
je treba sprejeti moratorij za 
gradnjo jedrskih elektrarn, 
77% pa jih ne soglaša s trdi
tvijo, da posledice Černobila

»niso tako velike«. Kar 68% 
anketiranih je prepričanih, 
da problemi trajnega odla
gališča jedrskih odpadkov 
niso v celoti rešeni, 50% pa 
jih ne soglaša s trditvijo, da 
so »protinuklearci iracional
ni, da sledijo čustvom, ne pa 
razumu«.

V odgovorih na vprašanje 
o ekologiji so bili mladi še 
bolj odločni. Več kot polovi
ca jih meni, da ekološki pro
blemi niso samo vprašanja, 
za katera bi moralo skrbeti 
gospodarstvo, skorgj 60% 
mladih pa ne soglaša z mne
njem, da v kriznih razmerah

ne moremo zahtevati denar' 
ja za varstvo okolja.

Tudi naši sosedje 
so previdni

Nasprotovanje jedrsk* 
energiji je čutiti po svetu j11 
kot kaže, so mnenja različn8 
tudi pri naših sosedih. Pone' 
kod so dosledno proti nukk; 
arkam (Avstrija, Grčija), al 
pa jim postavljajo ovire (It8' 
lija), v drugih državah to n*-' 
zanesljivo »energijo prihod' 
nosti« celo sprejemajo, če' 
prav z nejevoljo (Madžarsk8: 
Bolgarija), ali pa z majhnin11 
rezultati (Romunija).

Tako Italijani ne samo d> 
v bližini svojih domov ne že
lijo jedrskih central, ne žel1' 
jo niti termoelektrarn n8 
premog. V Avstriji so edin0 
nuklearko zaprli, še prede8 
je začela obratovati. N* 
Madžarskem ni protinukk 
arnega gibanja, prebivalstvo 
sprejema jedrske elektrarn6 
kot jamstvo za trajno pre' 
skrbljenost z elektriko, ek°' 
logi pa so se uprli le hidrO' 
elektrarni na Donavi. PrV° 
jedrsko elektrarno so v RO' 
muniji začeli graditi že pre8 
desetimi leti, spoznali pa sOj 
da so zanemarili nevarno8 
potresov. Pozneje so zače*1 
graditi drugo, skupaj s K8' 
nadčani, a so šele pri zemelj' 
skih delih. Torej je še dal®1 
tisti trenutek, ko bo proi8' 
vodnja prve kilovatne ur6’ 
čeprav je elektrika iz ato 
mov, kot kaže, edini izhod z. 
Romunijo. Tudi Bolgari n1' 
majo iluzij o nuklearka1! 
pravijo pa, da je najtežje f1' 
veti v hladnih in neosvetlF 
nih stanovanjih. Na jug
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jjf Balkana, v Grčiji, pa se ved- 
ra no bolj usmerjajo k neizčrp- 
rlj nun virom energije, ki jih ni 
ifl prena uvažati, kot so sonce 
dl*' ln veter. Gradnje nukleark 
na ne načrtujejo.
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Ljudem natočiti 
čistega vina

Poglejmo zdaj, kakšni so 
odmevi naše »uradne javno
sti« na proteste mladine pro
ti gradnji jedrskih elektrarn 
'Konkretno na novembrske- 
l.a, v Titovem Velenju), 
v dnevnem tisku smo lahko 
^Pre)brali, da »nasprotniki 
Jedrske energije verjetno 
ntalce naivno pričakujejo, 
da bi lahko s protestnimi 
zborovanji dosegli zaprtje 
elektrarne Krško, kar je si- 
eer »ideja«, ki so jim jo pri
nesli Avstrijci. To pa pome
di« da bomo morali sami po
skrbeti za odpadke iz te 
elektrarne, kakor tudi, da 
borno do lokacije tega odla
gališča prišli po normalni 
Poti, za katero se ve, da pelje 
Prek strokovnih in kasneje 
ddr skupščinskih odloči- 
ev«. In še: »Dogodki v sve- 

tu kažejo, daje ,efekt Černo- 
ze precej pozabljen in da

agio raste število naročil za 
nove jedrske elektrarne. Te
ga ne bi smeli razumeti kot 
zagovarjanje takih načrtov 
v Jugoslaviji, marveč tako, 
da se jedrski energiji v pri
hodnjih desetletjih morda 
de bomo mogli izogniti. Naši
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svoje načrte prilagajajo zg« 
bačrtom predvidene gosp 
darske rasti. Hkrati pa ima 
Pripravljenih izredno ma 
načrtov za zmanjševanje p 
rabe energije na enoto pro 
Voda, kjer smo še vedno (' 
porabi) med prvimi na s\ 
tu. Tako v bistvu ne ven 
ali smo v tem trenutku te 
noioško in finančno sposc 
f11 speljati programe za sir 
lrnejšo izrabo električ 
energije.«
" tej oceni je nedvom: 

kot samo zrno resnic 
Protestna zborovanja pr< 
Jedrski energiji bi bilo za 
treba razumeti tudi kot žel 
dudi, da bi dejavno sode! 
vali pri odločanju o razrr 
rah za njihovo življenje: ve 
dar bi zato morali b 
“opremljeni« s pravimi p 
datki. Takšno obveščan 
seveda izključuje vnapre; 
ije diskvalifikacije, dem 

Sogijo in pravljice o žele 
dolini; bolje bi bilo, če bi Ij 
dem povsem konkretno p 
Vedali, kdo, denimo, ovi 
anacijo termoelektrarn 
tevilnih drugih onesnai

vali.
Ali pa imajo ljudje rei 
oznosti, da bi zvedel 

Prave podatke?

n« Uspešni samo 
ino dogovori o cenah 
g lh plačah

. ^.e samo navadni ljudje, 
tvo mdr strokovnjaki, odgovor- 
rne ni za ves razvoj energetike 
,re- me samo gradnjo jedrske 
ko- elektrarne), jih nimajo.
[ro- Ze desetletje se namreč
rv° Predstavniki elektrogospo- 
Ro- darskih organizacij republik 
ref ln pokrajin niso uspeli dogo- 
s°: voriti niti o tem, da bi gradili

s^dpne elektrogospodarske 
, jdJekte tam, kjer so viri. To 

fča- dolgoletno dogovarjanje je 
el)' sprožilo zastoj v razvoju 
Je£ elektroenergetike, to zaosta- 
jti' Janje pa bo povzročilo teža- 
ire' Ve Pri preskrbi z električno 
it°' energijo tudi po letu 1990.
\p Najpogosteje so se pojav-
nf 1. j dvomi o pravici do izko- 
ak riscanja neobnovljivih in ob- 
®1 n°vljivih naravnih virov 

lje 'Premoga in vode). Razviti 
igi* antevajo namreč spremem

bo ustave in enako dostopi- 
nost do vseh virov v državi. 
Nesoglasja nastajajo tudi 
glede časa izkoriščanja 
skupno zgrajenih zmogljivo
sti in amortizacije. Sporno je 
še vprašanje oblikovanja 
cen električne energije in 
kgj vse naj bi ta cena vklju
čevala, pa tudi vprašanje 
skupnega tveganja, pogon
skega in poslovnega.

Po vsem tem sodeč se je 
bati, da bi bilo treba skupne 
megavate predrago plačati 
in da se bodo vlagatelji gle
de planiranja, dogovarjanja 
in upravljanja s skupnim ob
jektom znašli na stranskem 
tiru. Na nedavni seji zvezne
ga družbenega sveta za go
spodarski razvoj in ekonom
sko politiko je generalni di
rektor jugela izjavil, da elek
trogospodarske organizaci
je, združene vanj, ne morejo 
same rešiti teh vprašanj, 
brez tega pa ni mogoče dolo
čiti gradnje objektov v skup
nem planu razvoja elektro
gospodarstva, kar pa je za
konska obveznost. Jugel na
merava o vseh svojih teža
vah obvestiti,najvišje držav
ne organe, in tako vse kaže, 
da se bo to vprašanje konč
no rešilo »na najvišji ravni«.

Desetina energije se 
porazgubi po žicah

Medtem ko prepiri o grad
nji elektrarn nikakor ne po
nehajo, pa se v Jugoslaviji 
res bolj malo zanimamo za 
to, kako energijo sploh izko
riščamo. Podatki o tem so 
nadvse osupljivi, saj govori
jo, da se vsaka deseta kilo
vatna ura električne energi
je, ki jo proizvedemo, v na
ših elektrarnah, izgubi nekje 
na poti do zadnjega porabni
ka. Očitno gre za izredno sla
bo prenosno mrežo, račun za 
to pa plačajo porabniki. Med 
24 evropskimi državami 
(brez Albanije) je tako Jugo
slavija po izgubah pri preno
su električne energije na 22. 
mestu! Izgube so - s tem pa 
soglašajo tudi energetiki 
- nedopustno visoke, četudi 
upoštevamo naše številne 
»specifičnosti«. Splošna ne
ugodna podoba tega stanja 
se v primarjavi z evropskimi 
elektrogospodarstvi že leta 
bistveno ne spreminja.

V prihodnje lahko celo po
vsem upravičeno pričakuje
mo, da se bodo izgube pri 
penosu energije zaradi spe
cifičnosti naše države (po
rabniki na enem, proizvajal
ci električne energije pa na 
drugem koncu Jugoslavije), 
še povečale. Pri tem nam ne 
bo veliko pomagal niti sodo
ben 400-kilovoltni daljno
vod Nikola Tesla, ker imata 
narava in stroka enostavno 
svoje zakonitosti.

Po zadnjih podatkih se 
v daljnovodih Jugoslavije 
povprečno izgubi 3,7% elek
trične energije, podatki po 
republikah pa so takile: BiH 
izgubi 3,03%, Črna gora 
2,9%, Hrvatska 3,1%, Make
donija 5,05%, Slovenija 
3,6%, Srbija brez pokrajin 
3,15%, Kosovo 3,4% in Voj
vodina 2,7%. To pa je šele 
vrh ledene gore. Glavne iz
gube v elektrogospodarstvu 
nastanejo namreč v distribu
ciji. Tudi te izgube so po
vsem logične in v skladu 
z naravnimi zakonitostmi, 
vprašanje pa je, ali morgjo 
biti res tako visoke (pov
prečne so 6,6%, v BiH 7,47%, 
Črni gori 5,5%, Hrvatski 
7,05%, Makedoniji 5,45%, 
Sloveniji 1,9% (!), ožji Srbiji 
3,27%, Kosovu 1,8% (porab
nik je zraven elektrarne), 
v Vojvodini pa celo 9,5%.

Podobno kot o prednost
nih gradnjah elektrarn se 
posamezni sektorski direk
torji že več let dogovarjajo 
tudi o tem, ali bomo več de
narja namenjali za postavi
tev novih elektrarn ali za po
sodobitev distribucijske

mreže, čeprav je jasno, da za 
enakomeren razvoj obeh po
dročij ni dovolj denarja. Za
to se zatekamo k bolj ali 
manj uspešnim kompromi
som. Zadosten znak za 
alarm je nedvomno podatek, 
da se od 85 milijard kilovat
nih ur električne energije iz
gubi več kot desetina. Po
rabniki bi res lahko nekoli
ko bolj varčevali pri porabi 
električne energije, povsem 
upravičeno pa zahtevajo, naj 
elektrogospodarstvo najprej 
pomete pred svojim pra
gom. Šele ko bo tam čisto, 
pa naj zahteva višje cene in 
si odmerja višje osebne do
hodke.
»Ure« brez
uporabnega
dovoljenja

Namesto da bi energetiki 
izkoristili vse možnosti za

Za našo prvo JE v Krškem 
z neprikritim ponosom po
udarjamo, da že pet let obra
tuje kot »ura«. Zamolčimo 
pa, da še vedno nima upo
rabnega dovoljenja, da spuš
ča v Savo več radionukle- 
idov, kot je dovoljeno. To pa 
še ni vse. Po priporočilih 
mednarodne agencije za je
drsko energijo na Dunaju bi 
morala imeti vsaka država 
v razvoju za vsako JE v orga
nih uprave zaposlenih 14 vi- 
sokostrokovnih in 6 srednje- 
izobraženih delavcev, ki bi 
morali stalno spremljati nje
no delo. Zdaj pa v upravi JE 
Krško iz SR Hrvatske za to 
skrbi samo en človek.

Z gradnjo novih JE ne bi 
postavili na kocko samo de
narja (ki ga še niti nimamo) 
marveč tudi varnost prebi
valstva.

okoli 100 milijard kWh letne 
porabe.

Nihče tudi točno ne ve, 
koliko stane ena JE. Če na
mreč potrebujemo za grad
njo ene termoelektrarne vsaj 
3,2 milijarde dolarjev, od 
kod pogum nekomu, da jav
no izjavi, da predlagane JE 
ne bodo stale več kot 800 mi
lijonov dolarjev? Vodilni 
ljudje v Krškem so povedali,. 
da je njihova elektrarna sa
mo na podlagi tujih posojil 
zadolžena za 515 milijonov 
dolarjev (po reprogramira
nju znaša sedaj dolg že 1,2 
milijarde dolarjev). Nismo 
pa še odplačali niti dolarja 
osnovnega dolga! Vsako leto 
mora Jugoslavija samo za 
takšno reprogramiranje pla
čevati 1,5 milijarde dolarjev 
(do leta 1992) samo za 
obresti.

Ob izrecni trditvi zagovor

optimalno izrabo energet
skih proizvodnih zmogljivo
sti, raje fantazirajo o gradnji 
novih jedrskih elektrarn.

Hrvaški in jugoslovanski 
energetiki vztrajajo pri grad
nji serije jedrskih elektrarn 
in trdijo, da je to edino jam
stvo, da ne bomo v mraku 
pričakali leta 2020. Pri tem 
pa pozabljajo, da bi lahko 
potrebno energijo dobili iz 
številnih drugih virov. Zna
no je npr. da v Danski in še 
nekaterih drugih državah 
Zahodne Evrope in celo 
v nekaterih državah nerazvi
tega Juga farmarji, ki imajo 
200 krav, samo iz hlevskega 
gnoja proizvedejo toliko bio
plina, da lahko z njim krijejo 
ne samo svoje energetske 
potrebe, temveč presežek 
prodajajo celo državi! Da ne 
govorimo o izkoriščanju po
tokov, vetra, moči morskih 
valov in sončne energije.

Pozabili so celo na to, da 
so pri koncu priprave na 
gradnjo prvega mednarod
nega fuzijskega centra, in na 
»detajl«, da bo ta, mnogo či
stejša tehnologija, najkasne
je v desetih letih pogasila 
ogenj v reaktorjih sedanjih 
nukleark. V želji po naglem 
zaslužku so se naši energeti
ki opredelili za nuklearke in 
vse, ki so proti njim, progla
šajo za nevedneže, »zelene« 
in sovražnike razvoja. Tako 
etiketirajo celo tiste, ki ne 
dvomijo o njihovih argu
mentih in strokovnosti, a so 
upravičeno previdni samo 
zato, ker so, preslepljeni 
z dobro pripravljenimi ela
borati in »neizpodbitnimi« 
dejstvi, glasovali za Obrovac 
in številne druge naše zgre
šene naložbe.

Že krška jedrska 
elektrarna je en sam 
dolg

A energetiki se ne dajo. 
Prav zdaj, ko je dinar izgubil 
160 in več odstotkov svoje 
zunanje vrednosti, ko še ni
mamo določene energetske 
politike države do leta 2000, 
ko mladina pričakuje odgo
vor na svojo pobudo glede 
moratorija za gradnjo nukle
ark, komisija Jugela predla
ga ZIS štiri najbolj ugodne 
tuje partnerje za gradnjo JE 
v Jugoslaviji. Pri vsem tem 
pa najbolj preseneča široka 
akcija zagovornikov JE pri 
nas. Zapisali smo že, da se 
nikakor ne moremo dogovo
riti o tem, koliko električne 
energije bomo pravzaprav 
potrebovali do konca tega 
stoletja. Tega ne vemo zato, 
ker tisti, ki bi morali s svo
jim znanjem zagovarjati ob
jektivno tezo, kot kaže, po
pustijo globalnim ocenam 
tistih, ki niso vešči takšnih 
mojstrovin. Ti namreč trdi
jo, da bo družbeni proizvod 
naraščal od 5 do 6% letno, 
zato mora tudi energetska 
poraba rasti v tem okviru. 
To pa je teza za majhne otro
ke. Če je namreč že zdaj naš 
družbeni proizvod na »pozi
tivni ničli«, poraba energije 
na enoto proizvoda pa tri
krat večja kot v razvitem 
svetu, ti argumenti postane
jo protiargumenti. Po prvi 
tezi bi morali namreč vsako 
leto zgraditi po eno elektrar
no z močjo 1000 megavatov, 
tako, da bi leta 2000 znašala 
poraba električnega toka 
240 milijard kWh. Zadnje ča
se smo že nekoliko bolj real
ni; ocene se namreč gibljejo

nikov gradnje JE, da bomo 
nuklearke odplačevali z last
no proizvodnjo, je vpraša
nje, s katerim blagom, ko pa 
še vedno v glavnem izvaža
mo surovine in polizdelke in 
to po smešno nizki ceni. Po 
njihovi trditvi naj bi bila to 
kovinska industrija s proiz
vodnjo jedrskih sestavin in 
druge opreme. To sicer lepo 
zveni, vendar pa je račun na
pačen. Sedaj npr. industrija 
Srbije na dolar proizvoda 
povprečno porabi 15 kWh 
električne energije in 8 kWh 
druge energije. V kovinski 
industriji pa je stanje še 
slabše. Torej bi nuklearka 
proizvajala elektriko samo 
za proizvodnjo blaga, s kate
rim odplačuje sama sebe. 
Kdo pa bi plačal vloženo de
lo, surovine in vse drugo?!

Posluh »po črki 
ustave«

Načrtovati razvoj, graditi 
proizvodne zmogljivosti 
- to je pravzaprav »službena 
dolžnost« naših energeti
kov, zato jim niti ne velja 
prehudo zameriti. Zato pa je 
toliko bolj resno vprašanje, 
kakšen je »posluh« pristoj
nih za vso to zapleteno pro
blematiko, kako se vanjo 
vključuje ZIS, ki je v seda
njem mandatu pred skupš
čino odgovoren za razvoj Ju
goslavije. In kako se?

Zakonodajnopravna ko
misija zveznega zbora 
skupščine SFRJ je lani ok
tobra, na zahtevo ZIS, po
novno razpravljala o zahtevi 
ZK ZSMJ o sprejemu zako
na o moratoriju za gradnje 
JE, vendar ni spremenila 
svojega prejšnjega stališča,

ki se je glasilo: »Določbe 
zvezne ustave federacije ne 
dajejo možnosti za sprejem 
takšnega zakona«.

Po mnenju komisije lahko 
federacija v okviru svojih 
pristojnosti zaostri samo po
goje za gradnjo JE. Nekatera 
vprašanja s tega področja pa 
že ureja zvezni zakon o var
stvu pred sevanjem in po
sebni varnostni ukrepi pri 
uporabi jedrske energije, na
vaja komisija in opozarja, da 
obstaja možnost, da se vpra
šanja lokacije, izgradnje in 
uporabe jedrskih objektov 
opredeli v posebnem za
konu.

Če zvezni zbor skupščine 
SFRJ oceni, da v Jugoslaviji 
ni treba graditi novih JE, 
lahko zboru republik in po
krajin predlaga spremembo 
družbenega plana države, ki 
predvideva gradnjo JE kot 
sestavni del skupnega raz
voja energetike. To pa da je 
tudi edino, kar v tem trenut
ku ni sporno.

In vendar 
se premika

ZIS bi moral do 26. januar
ja 1988 objaviti rezultate 
mednarodnega natečaja za 
gradnjo JE v Jugoslaviji. Za
nesljivo bi lahko pričakovali 
ob tem datumu spet burne 
odzive tako nuklearcev kot 
tudi njihovih nasprotnikov. 
Če do tega datuma ZIS ne 
bo objavil svoje odločitve, bi 
imeli vsi tisti, ki so se prija
vili na natečaj, pravico do 
spremembe pogojev, v glav
nem finančnih.

Žarko Petrovič, koordina
tor delovne skupine za pri
pravo gradnje JE Prevlaka, 
je v pričakovanju odgovora 
ZIS med drugim poudaril, 
da so vse odločitve, na osno
vi katerih je bil razpisan na
tečaj, še vedno veljavne 
- čeprav je skupščina SFRJ 
načelno sprejela pobudo 
mladine za sprejem zakona 
o moratoriju za gradnjo nu
kleark do konca stoletja. Do
dal je, da družbeni plan raz
voja SR Hrvatske do leta 
2000, ki vključuje tudi 500 
nuklearnih megavatov, ni 
spremenjen. Znano je tudi, 
da IS Hrvatske in sabor ni
sta sprejela razvojnih planov 
jugoslovanske energetike, 
v katerih gradnja nukleark 
ni predvidena.

Žarko Petrovič je opozo
ril, da ni splošnega soglasja 
o tem, ali so JE res škodljive 
za zdravje. Prej bi celo rekel, 
da je prav nasprotno, da so 
termocentfale na premog za 
okolje bolj škodljive kot nu
klearke. Posebno vprašanje 
pa je gospodarsko. Po reva
loriziranih proračunih iz
pred dveh mesecev je v ceni 
kilovatne ure električne 
energije, proizvedene v JE 
Krško, gorivo udeleženo 
s 3,3 din, pri električni ener
giji npr. iz bosansko-herce- 
govske elektrarne pa so stro
ški za gorivo 10-krat večji.

Toda zgodilo se je nekaj 
nasprotnega od pričakovanj 
Žarka Petroviča: ZIS je na 
pragu novega leta obvestil 
delegate zbora republik in 
pokrajin, da podpira pobu
do skupščine SR Slovenije 
za moratorij za gradnjo jedr
skih elektrarn do leta 2000. 
Za ustrezne spremembe 
družbenega plana in dolgo
ročnega družbenega plana 
Jugoslavije pa poskrbi zvez
ni zavod za planiranje.

ZIS je ob tem poudaril, da 
je pobuda slovenske skupš
čine v skladu z »osnutkom 
programa razvoja energeti
ke SFRJ z vizijo razvoja do 
leta 2000«, ki ga je podprlo 
tudi predsedstvo Jugosla
vije.

Mar bi po vsem tem name
sto sklepnih misli ne kazalo 
zdaj zapisati tiste znane Ga
lilejeve: »In vendar...«?!
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Kakšno pot bo ubralo kmetijstvo

NE SMEMO Sl PRIVOŠČITI 
PRAVNIH ZALETAVOSTI
Na čem graditi odnose v družbeno organiziranem kmetij
stvu; kako bolje gospodariti z zemljo in čemu sploh pred
pisovati zemljiški maksimum; kako kmetijstvu končno 
priznati, da je gospodarska dejavnost; kakšno vsebino bo 
imelo zadružništvo in ne nazadnje, kako se približati 
znanstveno intenzivnemu kmetijstvu, ko pa je denarja za 
šolstvo in znanstveno raziskovalno delo čedalje manj. 
Takšna in podobna vprašanja so zastavljali udeleženci 
nedavne okrogle mize na ljubljanski Biotehnični fakul
teti na temo kmetijstvo in ustava, s katero se je tudi 
v Sloveniji uradno začela javna razprava o spremembah 
naše zvezne ustave.

Polna dvorana udeležen
cev pogovora, ki se ga je 
udeležil tudi Andrej Marinc, 
čalan predsedstva SRS, je 
samo potrdila, da je zanima
nje za to, kako bo v ustavnih 
dopolnilih urejeno vpraša
nje kmetijstva, izjemno veli
ko. Fakultetni učitelji, štu
dentje, kmetijski strokov
njaki in nekaj kmetov, ki so 
se odzvali vabilu marksistič
nega centra Biotehnične fa
kultete, so v živahnem ve
čurnem pogovoru dokazo
vali, da jim ni vseeno, kakš
no pot bo ubiralo kmetij
stvo. Pri tem so seveda izha
jali iz sedanjih razmer 
v družbi in dogajanja v kme
tijstvu, kjer razmere niti po 
prvih ukrepih zveznega iz
vršnega sveta v tem letu ne 
obetajo kaj bolj spodbudne
ga. Delna odmrznitev cen 
mleka in napovedana za 
mlečne izdelke, medtem ko 
pri mesu vlada vsaj za zdaj 
še noče popustiti dokazom 
o čedalje večjem navzkrižju 
cen (in ekonomskih težavah, 
ki iz tega izhajajo), so na
mreč stvari, ki živo prizade
vajo slovenskega kmeta. Nič

čudnega, ko pa je zaradi geo
grafskih, podnebnih, pa 
navsezadnje tudi zemljiško 
posestnih razmer in objek
tivnih gospodarskih možno
sti predvsem živinorejec.

Prav zato je iz večine raz
prav bolj ali manj vela težnja 
po suverenosti Slovenije, 
s tem pa seveda tudi drugih 
republik in pokrajin, pri 
oblikovanju kmetijske poli
tike. To bi namreč lahko po
membno pripomoglo k dru-. 
gačnemu, naprednejšemu 
razvoju kmetijstva. Razlike 
v jugoslovanskem kmetij
stvu so prevelike, da bi lah
ko stlačili to naše jugoslo
vansko kmetijstvo v en ka
lup. Zato bi ustavne spre
membe morale dopustiti 
možnost samostojnejšega 
razvoja. Več svobode in de
mokracije je tudi pogoj za 
ustvarjalnost, za hitrejši na
predek vseh v jugoslovanski 
skupnosti.

Čeprav je jasno, da ustava 
sama po sebi ne more rešiti 
krize, v kateri smo, pa je 
vendarle zelo pomembno; 
kako bomo organizirali pra
vo zadružništvo; kako bomo

preobrazili kmetijstvo in za
gotovili delovanje enotnega 
jugoslovanskega trga; kako 
bomo spodbujali pridelavo 
hrane v hribovskem svetu in 
s tem razvoj na tem področ
ju, kako bomo razvijali mo
dele proizvodnih enot, ki bo
do omogočali največjo mož
nost izrabo kmetijskih zem
ljišč in s tem najbolj uspeš
no gospodarjenje; kako 
z več znanja pridelati več in 
bolje; kako obdržati stik 
s svetovno produktivnostjo.

Najbrž nismo brez vzroka 
za okroglo mizo slišali tudi 
zahtevo, da je dopolnila 
k ustavi zapisati tako, da bo 
vsakdo vedel, kaj se skriva

lahko razlaga zelo po svoje. 
Takšno je na primer predla
gano dopolnilo o zadružni
štvu. V njem je zapisano, da 
delovni ljudje in občani svo
bodno združujejo svoje delo 
in svoja sredstva v zadruge

oblikah združevanja urejajo 
na načelih prostovoljnosti in 
enakopravnosti s pogodbo 
oziroma samoupravnim spo
razumom v skladu z zako
nom. Nadalje v dopolnilu tu
di piše, da je zadruga samo
stojna samoupravna organi- 
azcija zadružnikov, s čimer 
je (po mnenju ustavne komi
sije) odpravljena možnost 
manipuliranja s samouprav
nimi pravicami zadružni
kov. Odpravljeni naj bi bili 
tudi nesporazumi, ki so na
stajali . zaradi dosedanje 
opredelitve zadruge kot or
ganizacije, ki »ima v načelu 
položaj organizacije združe
nega dela«.

želja ne vidijo pravih mož
nosti v kmetijskem poklicu 
zaradi česar se povečuje šte
vilo mešanih kmetij.

Zadružništvu 
se ponuja velika 
priložnost

Tako kot je res, da v na
šem kmetijskem prostora 
prevladujejo mešane kmeti
je (dosedanja kmetijska it' 
gospodarska politika j£ 
pravzaprav to spodbujala) ia 
kot je res, da imamo čiste 
kmetije z omejenimi proiz; 
vodnimi možnostmi, zaradi 
omejene lastnine zemljiške

Skoraj polovica gospo
darstva je tako ali dru
gače odvisna od kmetij
stva, kruh pa ta dejav
nost reže dobršnemu de
lu Jugoslovanov. Zato so 
kajpak številna tudi 
vprašanja, na katera naj 
bi odgovorila javna raz
prava o ustavnih spre
membah na področju 
kmetijstva. Te pa prina
šajo novosti predvsem 
na področju zadružni
štva in lastnine, družbe
noekonomskega položa
ja kmetov ter lastnine 
z zemljo (zemljiški mak
simum).

pod za zdaj še preveč zaple
tenimi formulacijami v os
nutku ustavnih sprememb, 
ki si jih navsezadnje vsak

in druge oblike združevanja, 
določena z zakonom. Delov
ni ljudje in občani svoja 
medsebojna razmerja v teh

Pripravljen projekt zapiranja mežiškega rudnika

RUDARJI PRAVIJO, 
DA SE MOŽNOSTI 
VEDNO NAJDEJO

Sindikat na Koroškem se 
je lani, ko je bil v mežiškem 
rudniku aktualen ukrep 
družbenega varstva, pogo
sto poglabljal v razvojno 
perspektivo tega dvatisoč- 
članskega kolektiva. Sindi
kat je sodeloval pri obliko
vanju predloga za uvedbo 
»izrednega stanja« in pred
novoletnega sklepa, da bi ga 
odpravili. Kot se je pokaza
lo, je bil predah nujen, saj 
vse kaže, da so v rudniku 
zajeli sapo, čeprav so imeli 
še v prvem polletju lani vo
do že do grla in čez.

Kako je zdaj v Mežici? 
Strokovnjaki so predlagali, 
naj jamo V 15 letih zaprejo in 
naj v tem času poleg projek
ta zapiranja opravijo nujne 
rudarske in geološke razi
skave in pripravijo selektiv- 
nejše izkopavanje svinčeve 
in cinkove rude. Ta naj bi 
poleg ekonomskega (pozi
tivnega) rezultata omogočil 
izkoristiti narodno boga
stvo, ki bi bilo sicer potop
ljeno hkrati z 800 km rovov, 
ki so jih rudarji v preteklih 
letih izvrtali pod Peco.

Ekološka katastrofa v zna
ni dolini smrti, ki je že nekaj 
let spreminjala zavest o živ
ljenjskem okolju in odloči

tev za smotrnejši odnos do 
nekoč zelene doline, je bila 
nujna. Kljub temu da so bile 
količine žveplovega dioksi
da mnogokrat manjše, kot 
jih recimo spušča v zrak 
bližnja šoštanjska termo
elektrarna, so namreč po
sebne vremenske razmere 
povzročile prave kislinske 
požige rastlinja. Svinčev 
prah so sicer zajeli že pred 
leti s filtri, z muljem onesna
ženo Mežo so zbistrili z odla
ganjem separacijskih pro
duktov v opuščenih rovih 
rudnika, ostal je tako pro
blem primarne predelave 
koncentratov.

Manevrski prostor pač do
loča ekonomija, tej pa so 
mnogo pomagali z lastno se
paracijo sekundarnih suro
vin - predvsem akumula
torskih odpadkov. Ti posta
jajo v bilanci delovne orga
nizacije vse bolj pomembni.

Med ukrepom družbenega 
varstva je bilo treba rešiti 
naštete probleme, saj je gro
zilo, da se zruši del stavb, ki 
so jih z leti postavili nad rud
nikom. Vedeti je namreč tre
ba, da rudnik že nekaj deset
letij ni samo jama in separa
cija, temveč pridobivajo pri
hodek predvsem s končnim

produktom - akumulatorji. 
Ni bila torej ogrožena samo 
socialna varnost rudarjev, 
temveč so bili v negotovosti 
tudi vsi drugi delavci, od 
metalurgov do delavcev 
dveh tovarn elektrostrojne 
opreme, ki sta zrasli iz nek
danjih remontnih delavnic, 
in skupnih služb. Med de
lavci so krožile vesti o raz
prodaji, stečajih, cesti... 
Približno desetina jih je 
v tem času poiskalo delo 
drugod. V ravenski železarni 
in drugih delovnih organiza
cijah so jih sprejemali z od
prtimi rokami, kajti odhajali 
so v glavnem kvalificirani. 
V tem času so se za samo
stojno pot (enovito delovno 
organizacijo) odločili še 
v tozdu Vesna, Tovarni aku
mulatorjev v Mariboru in 
v tovarni, ki so jo postavili 
delavci rudnika Mežica. To 
seje zgodilo tedaj, ko so bile 
na kocki temeljne odločitve 
o prihodnosti delovne orga
nizacije. Tako je bilo v meži
škem rudniku konec leta 
1888 delavcev.

Perspektiva? Na začetku 
februarja bo skupščina SR 
Slovenije odločala o predlo
ženih projektih za zapiranje 
jame, raziskavah, rudarski

proizvodnji, sanaciji Meži
ške doline. Vodstvo delovne 
organizacije je sindikalnim 
delavcem Koroške zagotovi
lo, da je sprejem teh predlo
gov temelj za dolgoročnejšo 
socialno varnost delavcev iz 
Mežice, Črne in Žerjava. To 
pa nikakor ne pomeni lagod
nega počivanja na doseže
nem, temveč bitko za vsaka 
tono koncentratov, za vsak 
nov izdelek, za delo delav
cev ob postopnem opušča
nju primarnega rudarjenja, 
za vsak program. Te pa bo 
treba šele pripraviti.

Sindikat je v delovni orga
nizaciji prvo bitko že izboje
val. Podprl je usmeritev naj 
ima znanje svojo pravo vred
nost, uprl se je težnjam po 
uravnilovki in podprl stro
kovno opredeljene strateške 
cilje ter zahteva vso odgo
vornost in sprotno ter nepo
sredno seznanjenje delavcev 
s položajem, v katerem so. 
Samo tako bo lahko vlak od
peljal naprej. V nekaterih 
vagonih namreč še sedijo za
virači, ki jih je doslej vlekla 
naprej inercija. Ponekod pa 
svoj vlak že zamujajo, in kot 
je rekel Albert Vodovnik, 
predsednik republiškega 
odbora delavcev kovinske 
in elektro industrije v Meži
ci: »Zadnji trenutek je, da 
ujamemo vlak, ki pelje v pri
hodnost in kdor ga bo zamu
dil, bo lahko samo še opazo
valec.«

Delavce mežiškega rudni
ka čaka torej še trdo delo, 
toda na trdno postavljenih 
temeljih bo prav gotovo laže 
ustvariti delovno organizaci
jo, v kateri bo prevladovala 
inovacijska miselnost in bo 
ta ustvarjala več kot zgolj 
možnosti za preživetje.

Edi Prošt

Zemljiški minimum 
ali maksimum

Bolj prožni bi morali biti 
tudi na področju urejanja 
lastninskih vprašanj. Po 
predlaganih ustavnih dopol
nitvah bi imeli zasebno last
nino, skupno lastnino za
družnikov, zadružno lastni
no in družbeno lastnino. Pri 
tem se kajpak znova zastav
lja vprašanje zemljiškega 
maksimuma. Po zdajšnjih 
predlogih ustavnih dopolnil 
naj bi se hektarski maksi
mum povečal od 10 na 15 
hektarov. V resnici pa po se
daj še ne povsem jasni dikci
ji predlogov maksimum ne 
more biti manjši od 15 hek
tarov, ker pomeni, da gre 
v resnici za zemljiški mini
mum. Razumno bi vsekakor 
bilo, da bi to vprašanje ure
jali podobno, kot ga je Slo
venija že doslej (z upošteva
njem posebnih razmer zno
traj republik, na primer 
zemljišča v hribovskem 
svetu).

Dejstvo je, da si v kmetij
stvu ne moremo in ne sme
mo provoščiti pravnih zale
tavosti, so poudarjali raz- 
pravljalci na okrogli mizi. 
Pravna stabilnost v sedem
desetih letih je botorovala 
temu, da so ljudje drugače 
začeli gledati na kmetijstvo 
in so vanj vlagali. Za takrat
no obdobje bi lahko rekli, da 
je postalo kmetijstvo proiz
vodno naravnano, temu pa 
je bila podrejena tudi gospo
darska politika. V osemde
setih letih pa je poglabljanje 
gospodarske krize porušilo 
dotlej kar ugodna razmerja. 
Posledice neustreznih pose
gov države v urejanje razme
rij pa se čedalje bolj kažejo 
v nezaupanju ljudi, v njihovi 
nepripravljenosti in negoto
vosti, zaradi česar postaja 
kmetijska pridelava znova 
bolj ekstenzivna kot inten
zivna. Povečuje se stopnja 
deagrarizacije, mladi s pode

posesti ter da imamo na dru
gi strani družbene proizvod
ne obrate, je tudi dejstvo, da 
so lahko samo ekonomske 
zakonitosti tiste, ki ali spod
bujajo ali pa ne spodbujajo 
lastnikov zemlje k produk
tivnejšemu, donosnejšemu 
kmetovanju. Čemu potem
takem sploh poudarjati za
sebno in družbeno, ko pa je 
naš skupni cilj vendarle 
družbeno organizirana pri
delava, ne glede na lastni
štvo zemlje? Prav tu pa je 
priložnost, ki se ponuja za
družništvu, vendar le, če se 
bo znalo organizirati in po
staviti v drugačno, popolnej
šo poslovno proizvodno 
vlogo.

- Veliko govorimo o trž
nem gospodarstvu, od kate
rega pa smo v resnici še zelo 
daleč, so opozarjali študent; 
je in se zavzeli, da bi tudi 
s pomočjo ustavnih dopolnil 
vendarle prišli do resnične
ga uveljavljanja tržnih zako
nitosti v kmetijstvu. Teh pa 
ne bo vse dotlej, dokler b° 
državni administrativni apa
rat po kapljicah dajal kme
tijstvu tisto, kar mu pripada 
in kar mu s svojimi »dobro
hotnimi« potezami že dolg0 
zavestno odreka. Vse to p° 
meni tudi odrekanje ustav 
no sicer opredeljene svobo 
de in demokracije (že po se; 
daj veljavni ustavi), pa naj 
bo ta v zadrugi ali drugod 
v kmetijstvu. In če je po svo; 
je res, da imamo sicer dovolj 
sodoben koncept kmetijske 
politike in da ne gre več za 
ideološke ovire, je zato toli
ko pomembneje, kaj in kake 
bo zapisano v temeljnetf1 
ustavnem dokumentu. Na 
tej osnovi lahko nato gradi
mo to sodobno kmetijsko 
politiko, ki naj bi končno 
potegnila voz razvoja k1 
v kateri bo pravo veljavo 
rezultati dela) dobila tud* 
kmetijska stroka.

Marjeta Šoštadc
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fe Združevanje dela in sredstev v Črni gori

VEČ IDEJ KOT DOSEŽKOV
Črna gora dobiva od sred- 

na stev sklada za nerazvita ob- 
jrii ^očja 8,9 odstotka. S tem 
it' ??.naPern bi se lahko veliko 

ju nitreje razvijala, saj ta ne na
je zadnje ni majhen. Toda če 

i ir sodimo po dosedanji učin- 
stef ^°vitosti združevanja dela 
iiZ;| m sredstev, priložnosti niso 
adt| ^trezno izkoriščene, tako 
ik4 - ? lahko letos in v prihod-

I njem obdobju pričakujemo 
|| Pomembnejše uspehe.
-|| . V easu od leta 1981 do lani
II 'ni il° sklenjenih približno 
j V sporazumov o združeva
li podela in sredstev. Največ

j so j ib nodnisali la^i in sicer
-i blizu 4f> to Hom I 4,u Uaiociii so sc ta ae-

Vladati v nprfl7-

točnih raket »Osemnajsti 
december« s službami za 
protitočno varstvo iz Slove
nije, ki so svoj denar večkrat 
vložile v razvoj te industrije 
ali dale kot pomoč pri pre
magovanju sprotnih težav. 
Ta tovarna na leto pošlje slo
venskim službam ern^st ti
soč raket, s katerimi varuje
jo dober milijon hektarov 
ozemlja.

Tesno sodelujeta tudi nik- 
šiški Koni in mozirski El- 
kroj. Toda omenimo naj tudi

vezi med Radensko in Kme
tijskim kombinatom Bijela- 
sica iz Bijelega polja, kjer so 
postavili tovarno mineralne 
vode. - Čeprav so dobro 
opredelili poslovno-dohod- 
kovne odnose, vse še zmeraj 
ne teče najboljše, o čemer 
zgovorno priča slaba izraba 
novih zmogljivosti v Bije- 
lem polju. Kriva resda ni Ra
denska, ki je tudi z novimi 
programi (proizvodnja so
kov in' polnjenje) hotela 
zboljšati poslovanje bijelo- 
poljskega partnerja, toda na

večje uspehe bo treba še ne
kaj časa čakati...

Ti primeri silijo partnerja 
v obojestransko previdnost 
in natačne dogovore za na
ložbe, toda po drugi strani je 
že zdaj nekaj dobrih ponudb 
in skupnih prizadevanj, da 
bi z združevanjem dela in 
sredstev tudi to območje Ju
goslavije občutno bolj vklju
čili v enoten proizvodni in 
tržni prostor.

Ko smo že pri slovenskem 
gospodarstvu, zapišimo, da 
se v zadnjem času še pose-

Kakšen bo novi zakon socializma in demokracije
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nko razumemo, saj je polo
vica nerazvitih in v njih živi
okoli 35 odstotkov črnogor
skega prebivalstva. Te obči- 

Si°.v dohodku Črne gore 
n.,06 ZS0U z desetimi 

odstotki in so tako različno 
razvite, denimo Ivangrad, 
Javnik in Plav, da ne dose- 
Skjo niti petdesetih odstot
kov povprečne republiške 
razvitosti, ki je glede na ju- 
goslovansko že sicer zelo ne- 
zadovoljiva. Razmerje med 
razvitostjo nekaterih občin 
na severu republike in tistih 
na jugu (Budva in Herceg- 
novi) je celo ena proti deset 
kh celo še večje.

Za vlaganje v manj razvite 
občine so postavili ugodne 
Pogoje: obresti so znatno 
manjše (približno 10-odstot- 
ne), pogosto dajejo brezplač
ne lokacije, urejajo infra-
čin ^r0 in dmgo. Toda ve- 
ma 5i veliko raje vlagala 

^ bolj razviti del Črne gore, 
torej v primorski pas, še po- 
Sebej v turizem.

Toda združevanje je delo- 
ttia oteženo, saj dohodkovni 
odnos ni dovolj opredeljen. 
v začetnem sporazumu je si
cer precej podroben glede 
Pravic in obveznosti, ni pa 
Pri poslovnem in naložbe
nem riziku. Poleg tega ni 
strokovne pomoči in začet
ke dobre zamisli ter pobude 
najpogosteje kasnijo zavoljo 
Počastne priprave tehnično- 
fnvesticijske dokumentacije 
jk odlašanja bank pri odloči
tvah ter precej dolgega zadr
ževanja denarja na žiro ra
jnih.

Dosedanje izkušnje tudi 
zaradi drugih vzrokov niso 
teke. da bi lahko bile zmeraj 
Poučne, in sicer niti takrat, 
adar je beseda o tistih, ki 

Prek sklada za nerazvita ob
močja združujejo sredstva in 
uelo s tamkajšnjim gospo- 
arstvom. Najpogosteje se 

zasuče tako, kot da je govor 
avtomatizmu, za katerega 

° se dogovorili »na ravni« 
)v federaciji), in da je najlaž- 
;e bajati sredstva in pri tem 
udi ~ ostati. Temu v prid 

govori tudi podatek, da je 
v malo tozdih iz drugih re
publik dozorela odločitev, 
da svoja sredstva združijo za 
kakšen črnogorski program, 
Pn ^erner so izjema le bolj 
redki turistični objekti. Črna 
gora se je zastran razvoja si
cer opredelila za turizem, to
da njena najpomembnejša 
nzvojna zasnova zahteva 

^asti drugačno industrijsko 
Proizvodno sestavo.

.Ro govorimo o doseda
njem sodelovanju, moramo 
vsekakor reči, da je črnogor
sko gospodarstvo največ 
sredstev in dela združilo 
■ Pdbjetji iz Srbije, Hrvatske 
n Slovenije. Tudi nekaj zelo 
dobrih primerov tega je. 

den takih je sodelovanje ti- 
°grajske industrije proti

ADSTRANKARSKI
PLURALIZEM

Za razmerje med socializ
mom in demokracijo je pre
dolgo veljala logika, ki je bi
la uporabljena v starem an
gleškem splošnem pravu 
o enakosti moža in žene v za
konu. Po tem razumevanju 
sta mož in žena v zakonu 
eno, to eno pa je mož.

Ali lahko še naprej obsta
ne formula, da sta sociali
zem in demokracija eno in 
da je to eno socializem? Ali 
ni uporaba tega obrazca pre
pogosto vodila v dejansko 
ločitev, razporoko socializ
ma in demokracije? Ali ni 
bila demokracija v zakonu 
s socializmom ne samo po
drejena, pač pa včasih tudi 
napadana stran?
Dejstvo je, da socializem na 
oblasti zlahka prezre vpraša
nje demokratičnosti uredi
tve družbenega življenja. Za 
socialistično oblast so števil
na pravila in načela demo
kratičnosti balast tako ime
novane meščanske, buržoaz
ne ali formalne demokracije. 
Dejanske potrebe družbene
ga in političnega življenja so 
bile vedno nad procedural
nimi zahtevami demokraci
je. Potemtakem ni čudno, da 
je demokracija slabša stran 
socializma.

Socialistična demokracija 
glede na buržoazno d^e 
prednost tako imenovani 
stvarni demokraciji pred 
formalno, gospodarski pred 
politično. Toda vsiljuje se 
vprašanje, ali je sploh mogo
če uveljaviti tako imenova
no stvarno demokracijo brez 
tako imenovane formalne, 
še posebej zato, ker vemo, 
da so določene prvine demo
kratične procedure bistvene 
in nujne sestavine, brez ka
terih ni demokracije.

To vprašanje velja tudi za 
razmerje med gospodarsko 
in politično demokracijo. 
Kot je klasična socialistična 
kritika zamerila politični de
mokraciji kapitalizma, da ne 
zagotavlja gospodarske de
mokracije in da ima pogosto 
nasproten učinek (utrjuje in 
petrificira gospodarsko ne
enakost in izkoriščanje), ta
ko je mogoče tudi socializ
mu s precejšnjo utemelje
nostjo očitati, da dosežki go
spodarske demokracije 
(manjše razlike v imetju in 
bogastvu, popolna zaposle
nost in druge oblike social
ne enakopravnosti) ne po
menijo avtomatično tudi 
uvedbe politične demokra
cije. Nasprotno, ena od zna
čilnosti socializma je, da sta 
ta dva vidika demokracije

praviloma šla v različne 
smeri.

A vprašamo se lahko tudi, 
ali sta popolna demokracija 
(razumljena kot politična in 
vsaka druga svoboda) in po
polna enakost (razumljena 
kot gospodarska in socialna 
enakopravnost) sploh ures
ničljivi v istem času in v ena
ki meri. Teoretično je more
biti celo mogoče povsem iz
ravnati svobodo in enakost 
(ti načeli sta napisani tako 
na zastavah buržoaznih kot 
socialističnih revolucij), to
da v resnici to ni niti malo 
lahko in ne izvedljivo.

Izkušnje socialističnih de
žel dokazujejo, da je večja 
enakopravnost (izpričana 
predvsem kot gospodarska 
enakost) pogosto šla na ra
čun zmanjševanja političnih 
svoboščin in državljanskih 
pravic. Kot ima po drugi 
strani razmeroma široka 
oblast državljanskih svoboš
čin in pravic v kapitalistič
nih družbah za pogoj gospo
darsko neenakopravnost in

socialno neenakost. Ključno 
vprašanje izravnanosti go
spodarske in politične de
mokracije je potemtakem 
razrešitev spora med gospo
darskimi in političnimi svo
boščinami, gospodarsko in 
politično enakostjo ter ena
kopravnostjo. Beseda ena
kost ima pogosto seveda raz
ličen pomen: logično-mate- 
matičnega in socialnega, pri 
čemer je uporabljena v dru
gem, torej socialnem po
menu.

Če s splošnega področja 
preidemo na konkretnejšo 
raven obravnavanja demo
kracije in socializma, potem 
se tema o razmerju med go
spodarsko in politično de
mokracijo pojavlja kot vpra
šanje razmerja med gospo
darskimi in političnimi re
formami. Pri tem lahko opa
zimo nekaj stvari.

Prva je ta, da je razvoj 
splošne demokracije v soci
alizmu daleč zaostajal za go
spodarskim razvojem in in-

(uis, (da jvutc kdo S <Sto£a)

bej zanima za vlaganje svo
jih sredstev, in sicer ne samo 
tistih, ki jih neposredno vla
ga prek sklada za nerazvita 
območja, ljubljanska Emo
na, ki je z Montenegroturi- 
stom na veliki ulcinjski plaži 
postavila velik hotel Otrant 
s prek 200 ležišči. Prvi po
slovni uspehi, torej predlan
ski in lanski, so zelo zadovo
ljivi, zato sta se partnerja od
ločila za nov skupni posel, to 
je postavitev hotelskega 
kompleksa s prek dvesto ti
soč ležišči. Graditi bosta za
čela že to pomlad.

Od delovnih organizacij iz 
drugih krajev po državi je 
najboljši program ponudil 
beograjski Termovent, in si
cer za novo tovarno kerami 
ke v Nikšiču, kmetijsko pro
izvodnjo, predelavo barita.

stitucionalizacijo teh družb. 
To zaostajanje je dandanes 
doseglo raven, na kateri celo 
vladajoče politične elite (ali 
vsaj njihovi najbolj prosvet
ljeni deli) spoznavajo, da je 
gospodarski razvoj teh dežel 
resno omejen, ker ni širših 
in bogatejših demokratičnih 
oblik družbenega in politič
nega življenja.

Drugo, s tem tesno pove
zano dejstvo je, da so števil
ni začetni dosežki gospodar
ske demokracije in enako
pravnosti v socializmu resno 
ogroženi, ker jih ne sprem
ljajo ustrezne politične spre
membe z demokratično vse
bino.

Tretje dejstvo je, da se 
večkratne manjše ali večje 
gospodarske reforme v soci
alističnih družbah niso kon
čale slavno, in sicer pred
vsem zato ne, ker jih niso 
spremljale ustrezne reforme 
političnega življenja.

Kot vidimo, na listi druž
benih prednosti v socializ
mu prvo mesto zavzema in
dustrijski razvoj, medtem 
ko so določene oblike go
spodarske demokracije na 
drugem mestu in politična 
demokracija na zadnem. 
Takšen vrstni red dandanes 
očitno postaja nevzdržen in 
čim počasneje se bo spremi
njal, toliko večja bo nevar
nost, da bodo v nevarnosti 
ali celo izničeni nekateri ob
jektivni dosežki socializma 
v tempu gospodarskega raz
voja in posameznih vidikih 
dosežene gospodarske ena
kosti.

Eno ključnih vprašnj vsa
ke demokracije, torej tudi 
demokracije v socializmu je, 
kako zgraditi vez med po
sebnimi (individualnimi, 
skupinskimi, revolucionar
nimi, z eno besedo parcialni
mi) interesi in širšimi, skup
nimi ter splošnimi interesi. 
Odlika dosedanjega socializ
ma je, da je načelno dsoal 
prednost splošnim pred 
osebnimi interesi, pri čemer 
je uporabljal paralelno for
mulo prednosti dolgoročnih 
interesov pred neposredni
mi. Zavoljo abstraktno opre
deljenih splošnih in dolgo
ročnih interesov so bili po
gosto zapostavljeni nepo
sredni in posebni interesi. 
Zato je prvi korak pri od
pravljanju starih modelov in 
snovanju novega tipa soci
alistične demokracije odpi
ranje širšega družbenega in 
političnega prostora za priz
navanje in izražanje dejan
sko obstoječih posebnih in
teresov različnega tipa. Ne
katere socialistične družbe, 
denimo jugoslovanska, so že 
naredile prvi korak v to 
smer. To, kar pri nas malo 
konfuzno imenujemo samo
upravni pluralizem intere
sov, izpričuje ta prvi premik.

Toda kot pravi naša izkuš
nja, potem pride do novih 
težav. Priznavanje zakonito
sti različnih interesov še ne

izdelovanje konfekcije, pro
izvodnjo armatur, predelavo 
aluminija, proizvodnjo me
dicinske opreme in galante
rije, strokovno pomoč v se
danji proizvodnji itn.

Kaj od tega bodo uresniči
li, kakšno zanimanje in orga
niziranost črnogorskega go
spodarstva bo za prihodnje 
združevanje dela in sred
stev, in ne samo s Slovenci 
in z Beograjčani, bomo še vi
deli. Toda povsem zaneslji
vo je, da Črna gora ne more 
sama razvijati svojega go
spodarstva in da od sodelo
vanja z drugimi ne bosta od
visna samo njena ekonom- 
sko-finančna konsolidacija 
in proizvodno-poslovni po
ložaj, pač pa bo tudi to, kako 
in s čim bo stopilo v enaind
vajseto stoletje.

Branko Jokič

pomeni tudi rešitve vpraša
nja usklajevanja teh intere
sov oziroma sprejemanja 
takšnih političnih odločitev 
in rešitev, ki ustrezajo sploš
nemu interesu vseh pripad
nikov in delov skupnosti. 
Socializem, in sicer tudi ju
goslovanski, ima stare me
hanizme, s katerimi prihaja 
do splošnega interesa (pred
vsem partija in država), ki so 
v novih okoliščinah nezado
voljivi, neučinkoviti ali ne
adekvatni, zvečine pa so vse 
hkrati. Še hujša pomanjklji
vost je stara logika, ki obre
menjuje politično življenje 
socializma in - gledano dol
goročno - zmanjšuje kapaci
tete globalne interesne inte
resne interakcije družbe.

Najšibkejši člen te logike 
je apriorna prednost moni- 
stičnega odgovora na vpra
šanje, kdo je arbiter oziroma 
socialni in politični nosilec 
izražanja skupnih in sploš
nih interesov. V politične si
steme tako imenovanih soci
alističnih demokracij je si
stemsko vzidana logika inte
resnega monolitizma, bodisi 
kot predpostavka bodisi kot 
želeni cilj. Izkušnje sodob
nih družb ob vseh slabostih 
in mogočih pomanjkljivo
stih dokazujejo demokratič
no prednost pluralističnih 
strategij in formul pri pove
zovanju in usklajevanju po
sebnih in splošnih intere
sov. To seveda ne pomeni 
spravljanje rešitev v obrazce 
večstrankarske predstavni
ške demokracije, ki danda
nes prav tako kaže številna 
znamenja hude krize, pač pa 
nujno iskanje novih mode
lov pluralistične demokra
cije.

Če na kratko povzamemo 
ključno vprašanje, s katerim 
se bolj ali manj ukvarjajo 
vse sodobne socialistične 
družbe, ga lahko glede na 
prispodobo v uvodu tega 
prispevka ubesedimo tako
le: skrajni čas je, da v soci
alizmu pride do ločitve, raz- 
poroke gospodarstva in poli
tike, obenem pa do sklepa
nja novega zakona med poli
tiko in demokracijo. Ta nova 
zveza bo mogoča samo ob 
globokih, korenitih, rekel bi 
strukturalnih demokratič
nih reformah sedanjih poli
tičnih institucij v socializ
mu. Kumulativni cilj teh re
form mora biti iskanje novih 
modelov nadstrankarskega 
demokratičnega političnega 
pluralizma. Prihodnost soci
alizma je odvisna od njegove 
sposobnosti poiskati tvorne 
demokratične rešitve.

Toda ali bo socializem - če 
postavimo, da bo našel take 
rešitve - mogel razrešiti 
uganko, ki ostaja nerazreše
na tudi v kapitalizmu (torej 
da obenem zagotovi tudi po
litične svoboščine in dejan
sko gospodarsko enakost 
ljudi), bomo še videli.

Dr. Vukašin Pavlovič 
Borba



IZOBRAŽEVANJE, KULTURA I
Ljubljana, 29. januaija 1988 Delavska enotnost 12

Čas zahteva razgledane predstavnike delavcev, trdne v prepričanju in visoko usposobljene.

RS ISS razpisuje programe družbenopolitiinega 
usposabljanja za sindikalne delavte v izobraže
valnem centru v Radovljici za leto 1988

KAKO POVEČATI UČINKOVITOST OSNOVNE 
ORGANIZACIJE ZSS (5 dni)

Na vsa vprašanja vam ne moremo obljubiti odgovorov. 
Zanesljivo pa boste dobili veliko uporabnih napotkov za 
obvladovanje zadreg v vaši aktivistični praksi. Usposobili 
vas bomo za bolj samozavestne odločitve, ko boste morali 
zastopati težnje in zahteve kolektivov.

Seminar je namenjen usposabljanju predsednikov 
osnovnih organizacij Zveze sindikatov Slovenije in konfe
renc osnovnih organizacij Zveze sindikatov Slovenije.

Seminar trgja od ponedeljka do petka od 8. do 12. in od 
15. do 18. ure.

Okvirna vsebina seminaija:
• Vloga in naloge sindikata v združenem delu, organizi

ranost in metode delovanja Zveze sindikatov Slovenije;
• Vzroki za konfliktne razmere v OZD in njihovo reše

vanje;
• Kako pripraviti sestanek in voditi razpravo (varianta: 

Metode političnega delovanja);
• Sindikat pri urejanju življenjskih in delovnih razmer 

delavcev;
• Vrste samoupravnih pravic in družbene lastnine;
• Vloga sindikata pri urejanju delovnih razmerij;
• Gospodarjenje v novih razmerah;
• Obiski v OZD - pogovori s sindikalnimi delavci 

o upravljanju v OZD in sodelovanju z Zvezo sindikatov 
Slovenije.

Vsebina predavanj in razprav je povezana s težavami pri 
delu sindikalnih organizacij. Seminar vodi pedagoški 
vodja.

Udeleženci seminaija bivajo v Sindikalnem izobraževal
nem centru v Radovljici.

Nadomestilo osebnega dohodka in potne stroške udele
žencem praviloma zagotovi ozd, če je potrebno pa pri tem 
sodelujejo občinski sveti ZS Slovenije. Stroške organiza
cije in izvedbe plača Republiški svet ZS SLovenije.

Termini skupin za I. polletje 1988:
I. skupina od 14. 12. do 19. 12. 1987 (realizirano)
II. skupina od 1. 2. do 5. 2. 1988
III. skupina od 29. 2. do 4. 3. 1988
IV. skupina od 4. 4. do 8. 4. 1988
V. skupina od 18. 4. do 22. 4. 1988
Za II. polletje 1988 bodo določeni termini na podlagi 

prijav udeležencev.
Vabimo predsednike osnovnih organizacij in konfe

renc osnovnih organizacij Zveze sindikatov Slovenije, 
naj se prijavijo občinskim svetom Zveze sindikatov Slo
venije, ki bodo prijavljene udeležence napotili na se
minar.

POLITIČNA ŠOLA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE 
(1 mesec)

Samo z znanjem, oprtim na izsledke sodobnih družbe
nih in političnih ved, boste lahko kot sindikalni vodje 
enakopravno in suvereno nastopali z drugimi naprednimi 
silami v združenem delu in občini, ki si prizadevajo za 
napredek; vaš nastop bo, podprt z znanjem, samozavest
nejši. Ko se boste za kaj odločali sami ali predlagali dru
gim, boste vedeli, zakaj ravnate prav tako in ne drugače.

Namenjena je predsednikom osnovnih organizacij in 
konferenc osnovnih organizacij Zveze sindikatov Slove
nije, članom organov občinskih svetov Zveze sindikatov 
Slovenije, članom v organih samoupravljanja in delegaci
jah, vsem tistim delavcem, ki se že dalj časa uspešno 
uveljavljajo kot aktivisti v Zvezi sindikatov Slovenije.

To je program strnjenega enomesečnega družbenopoli
tičnega usposabljanja iz dela. Politična šola traja 22 delov
nih dni oziroma 176 ur. Vsak dan je dopoldan 5 ur, popol
dan pa 3 ure predavanj in razprav.

Udeleženci študijsko obravnavajo tale področja:
— Družbenoekonomski odnosi in procesi v socialistični 

samoupravni družbi (39 ur)
- Ustavni položaj delavcev v združenem delu (32 ur)

- Vloga in naloge Zveze sindikatov Slovenije v politič
nem sistemu socialističnega samoupravljanja (75 ur)

- Obiski in pogovori v OZD (20 ur)
- Aktualne teme (10 ur)
Po končanem strnjenem usposabljanju napišejo udele

ženci ob pomoči mentoijev seminarsko delo o dogovorjeni 
temi. V njem obravnavajo konkretno problematiko svo
jega delovnega okolja in na podlagi pridobljenih spoznanj 
v času usposabljanja nakažejo možnosti za spremembe 
stanja. Pogovor o seminarskem delu opravijo udeleženci 
približno mesec dni po zaključenem strnjenem delu uspo
sabljanja.

Termin:
28. skupina: od 8. februarja do 5. marca 1988
29. skupina: od 14. marca do 9. aprila 1988
Jesenske termine bomo objavili kasneje.
Udeležencem pripadajo nadomestilo osebnega dohodka

in potni stroški. Nadomestilo osebnega dohodka zagoto
vijo ozdi, potne stroške poravnajo občinski sveti Zveze 
sindikatov Slovenije, stroške bivanja in organizacije in 
izvedbe šole pa plača republiški svet Zveze sindikatov 
Slovenije.

Prijave zbirajo občinski sveti zveze sindikatov Slovenije.

ŠTUDIJSKO USPOSABLJANJE NOSILCEV POLI
TIČNIH FUNKCIJ V ZVEZI SINDIKATOV SLOVENIJE 
(4 dni)

Usposabljanje je namenjeno predsednikom in sekretar
jem občinskih svetov Zveze sindikatov Slovenije, medob
činskih svetov Zveze sindikatov Slovenije, članom orga
nov republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije, pred
sednikom in sekretarjem republiških odborov sindikatov 
dejavnosti, predsednikom svetov, komisij in odborov 
republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije in medob
činskih svetov Zveze sindikatov Slovenije.

To usposabljanje je usmerjeno v poglobljeno obravnavo 
razvoja, značilnih družbenih pojavov, vzrokov zanje in 
posledic. S tem usposabljanjem želimo povečati zanimanje 
za študijsko obravnavo problemov, kontinuirano individu
alno študijsko delo in omogočiti boljše delo v družbenopo
litični praksi.
Okvirna vsebina programa:

- Sodobni razvoj mednarodnih gospodarskih stikov
- Prehod v inovacijsko družbo, ustvaijalnost, pogoj 

sodobnega družbenega razvoja
- Jugoslavija na pragu 21. stoletja
- Pot v gospodarsko razvitost
- Integracijski procesi v gospodarstvu
- Problemi samoupravne organizacije dela
- Metode učinkovitega političnega delovanja 
Usposabljanje je strnjeno in poteka od torka zjutraj do

petka popoldan v Sindikalnem izobraževalnem centru 
v Radovljici.

Udeleženci prejmejo teze obravnavanih tem in spisek 
potrebne literature, da lahko do seminarja že pripravijo 
vprašanja; tako je mogoče laže razviti razpravo, izmenjavo 
mnenj in izkušenj udeležencev.

Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije plača stro
ške organizacije usposabljanja in vsem udeležencem tudi 
stroške bivanja v Sindikalnem izobraževalnem centru 
Radovljica. Potne stroške udeležencem povrnejo tisti 
organi, v katerih opravljajo funkcijo.
Termini skupin:
I. skupina od 26. 10. do 30. 10. 1987 (realizirano)
II. skupina od 26. 11. do 20. 11. 1987 (realizirano)
III. skupina od 18. L do 22. 1. 1988 (realizirano)
IV. skupina od 15. 2. do 19. 2. 1988
V. skupina od 7. 3. do 11. 3. 1988
VI. skupina od 21. 3. do 25. 3. 1988

Ob koncu usposabljanja prejmejo udeleženci ustrezna 
potrdila. Podrobnejše informacije o posameznih progra
mih lahko dobite na občinskih svetih Zveze sindikatov 
Slovenije ali pa v Sindikalnem izobraževalnem centru 
v Radovljici, (telefon: (064) 74-090,74-091) pri predagoškem 
vodji Petru Finžgarju.

Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije bo pripravil 
tudi druge seminarje za člane republiških odborov sindi
katov dejavnosti, svetov, odborov in komisij. Organizirala 
bo tudi seminarje za:

- kulturne animatorje v ozdih
- predsednike komisij za kulturo, šport in rekreacijo
- za organizatorje obveščanja v ozdih
- predsednike za SLO in družbeno samozaščito 
Udeležence bomo o času seminarjev sproti obveščali. 
Občinski sveti Zveze sindikatov bodo samostojno pri

pravili usposabljanje za:
- predsednike delavskih svetov
- predsednike in člane organov samoupravne delavske 

kontrole
- predsednike disciplinskih komisij in
- komisij za delovna razmerja

po svojem programu družbenopolitičnega usposabljanja.
REPUBLIŠKI SVET ZVEZE 
SINDIKATOV SLOVENIJE

Program šole v Radovljici je zgled za koristno uporab
ljeno sindikalno članarino - za znanje, ki se vrača članstvu 
kot kakovostno delo sindikalnih delavcev.
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Jože Pirjevec:

TITO,
STALIN

IlN

TITO, STALIN 
m ZAHOD

! ZAHOD
Knjiga, polna novih, doslej neznanih p
podatkov o letu 1948, ki se bere kot 
roman. Cena 15.000 din.

Mojmir Mrak:

SVETOVNI JUG 
V PASTI DOLGOV

SVETOVNI 
JUG 
V PASTI 

IDOLGOV

je
P
si
u
n
t<
k
g
Ti

Dolžniška kriza, dežele v razvoju, 
Mednarodni denarni sklad, svetovne 
banke — vse to v novi knjigi. Cena 
22.000 din.

Pavao Brajša:

OČETJE, KJE STE
Mit in resnica o materinstvu 
Nova uspešnica (!) varaždinskega 
psihiatra, ki je pri nas izdal že tri 
knjige in so bile razprodane. Cena 
12.000 din.

Milan Vršeč:

SODOBNA VARNOST 
IN SAMOZAŠČITA 
V SFRJ

SODOBNA 
)N

BRUŽ8SNA SAMOZAŠČITA

Nepogrešljivi priročnik za organizaci
je združenega dela. krajevne skupno
sti. študente, organe, organizacije in 
skupnosti. Cena 18.000 din.

RASPOOELA
dijagrtoza jugostoMenskog 

samoupravno«} odnosa 
proizvodnje Zvonimir Tanko:

DELITEV

Bariča Kranjc:

ZDRAVJE PRIHAJA
IZ KUHINJE
Knjiga z več kot 100 recepti, a ni 
kuharska knjiga. Preberite, primer
jajte, razmislite in »precedite« svoj 
jedilnik. Cena 12.000 din.

V ŽELODCU

Dr. Robert Haas:

ZMA6A 
T ŽELODCU

Vse knjige lahko naročite pri Delavski enotnosti, 
Ljubljana, Celovška 43, telefon 318-855, 320-403. 
Posamezniki, ki kupijo za več kot 18.000 din, lahko 
plačujejo na obroke.

ali diagnoza jugoslovanskih samou
pravnih odnosov v proizvodnji. Knji
ga je izšla v srbohrvaškem jeziku. 
Cena 12.700 din.

Svetovna uspešnica tudi v slovenšči
ni! To je biblija prehrane za zdravo, 
dolgo in bogato življenje. V knjigi 
najdete nešteto odgovorov in recep
tov za to, kako to doseči. Cena 
19.500 din.



? PELAVSKO gibanje v SVETU 29 ia„ua^ 198. Delavska enotnost 13

| Reforma kitajskega socializma in 13. kongres KR Kitajske (2)

1 SOCIALIZEM KITAJSKIH BARV
^'Pravil: Bogomil Ferfila

jh Gospodarske in 
ot Politične reforme

Kitajsko vodstvo se je po-
* ; 0P.oma razcepilo na del, ki

r> ekonomskih in
frT j nih reform samo v go-
Podarsko smotrnejšem in 
?lnkovitejšem organizira- 

J11 Sospodarstva in družbe, 
!er del, kije videl potrebo po 
oreniti preobrazbi državne- 

sa socializma in partijske bi- 
rokracije.

, ^ci sami navajajo tri 
zroke za nujno politično re

formo:

f * uspeh gospodarskih re- 
j1? Je dal ugodno ozračje 

ludi za politične;
• gospodarske reforme 

so ze odprla vprašanja vode
bu ti? Potrebno nadalje- 
dročjtjd1 na političnem po-

— ® obstaja protislovje med
razvojem blagovne proiz
vodnje, ki temelji na plura- 
kzmu in avotnomnosti bla- 
Sovnih, ekonomskih intere
sov. in prevelikim centraliz- 

a rnom političnega sistema, 
n f Vendar lahko med vso re- 
,a .^trto spremljamo vrsto bolj 

11 tnanj odkritih nasproto- 
Vanj, izpadov »stare garde«,

• vojske itd. proti reformskim 
C1tjem, od marca 1987 pa se 
^Protovanja umirjajo.

Trinajsti kongres KP Ki
tajske je delal za zaprtimi 
vrati, zato je mogoče o nje
govih usmeritvah, sklepih, 
razpravljati predvsem glede 

uvodni referat Zhao Zi 
Yanga.

Poudaril je, da je Kitajska 
e yedno na začetni stopnji 
ootalizma in da je to obdob- 

J? Praviloma zelo dolgo. Ve- 
tna opazovalcev poudarja 
zreden pomen takšne for- 
utule, takšnega razumevanja 
Socializma, ki pomeni negi- 
fanje ideološkega pristopa 
^ socializmu in poudarja 

m Pragmatično, racionalno 
Usmeritev v graditvi sociali- 
atične družbe.

Glede na to, da gre za 
ogromno državo, z velikim 

■ n eVl10m Prebivalstva, je jas- 
1 d it’- s' mora Kitajska zgra-
' nri1 Svoj° Pot in ne more sle- 

F slediti niti marksistični

’ clmgih S0‘
YaZammtVo je, daje Zhao Zi 

, °vVluel večjo nevarnost 
L:tVlCarsklh in ultralevičar- 

n nasprotovanjih in po

gledih kot pa v liberalizmu. 
Tako je posredno poudaril 
premoč zagovornikov radi
kalnih reform kitajske 
družbe.

Strategija
gospodarskega
razvoja

Poglavitni gospodarski 
cilj je hitra rast narodnega 
dohodka vse do sredine 21. 
stoletja, ko naj bi se Kitajska 
po narodnem dohodku ize
načila s srednjerazvitimi dr-

V referatu je poudaril šest 
konkretnih nalog gospodar
ske graditve:

1. oživljanje podjetij v lasti 
naroda z ločevanjem lastni
ne od funkcij vodenja:

2. krepitev vodoravnih go
spodarskih povezav;

3. razvijanje socialistične
ga tržnega sistema z vsemi 
trgi;

4. izpopolnjevanje sistema 
za nadzor podjetij, vendar 
posrednega;

5. razvoj mešanega gospo
darstva z različnimi oblika-

žavami (približno 3000 do
larjev).

Ta cilj naj bi dosegli s soci
alističnim, plansko tržnim 
gospodarstvom, ki ima tri 
značilnosti:

• temeljna razlika med 
socialistično in kapitalistič
no blagovno proizvodnjo je 
v obliki lastnine (javna last
nina po njihovem mnenju 
omogoča uravnotežen raz
voj narodnega gospodar
stva);

• planiranje mora pote
kati v skladu z načeli bla
govne menjave in zakonom 
vrednosti;

• delovanje plana in trga 
zajema vso družbo: »država 
regulira trg, trg pa usmeija 
podjetja«.

mi lastnine (osnovna je še 
vedno javna lastnina)

6. razvoj različnih oblik 
delitve (temeljna je še vedno 
delitev po delu).

Lahko rečemo, daje Kitaj
ska s takšnimi usmeritvami 
vsaj na ideološkem področ
ju odgovorila na velike dile
me socializma, ki v sociali
stičnih državah že desetletja 
zavirajo gospodarske re
forme.

Politične reforme
Kitajci poudarjajo, da je 

njihov politični sistem v os
novi dober, ima pa po
manjkljivosti predvsem pri 
vodenju, organizacijski se
stavi (koncentracija oblasti, 
visoka stopnja birokratizma, 
fevdalni vplivi).

Zanimivo je, da je politič
ni pluralizem sorazmerno 
dobro razvit na državni rav
ni (poleg komunistične par
tije imajo še osem organiza
cij z značilnostmi političnih 
partij, kar dokazuje možnost 
partijskega pluralizma tudi 
v večnacionalni socialistični 
družbi), manjrazvit pa je po
litični pluralizem na nižjih 
oziroma lokalnih ravneh.

Kitajci poudarjajo, da 
v obstoječem političnem si
stemu ni potrebno spremi
njati narodnih kongresov, 
daje nujno potrebno ohrani
ti večpartijsko sodelovanje 
in institucijo politične kon- 
sultacije pod vodstvom KP 
ter načelo demokratičnega 
centralizma. Poglavitno 
smer za prenovo političnega 
sistema vidijo v tehle 
ukrepih:

• ločevanje države in KP 
ter institucionalizacija tega 
odnosa,

• delegiranje oblasti 
navzdol,

• reforma vladnih orga
nov, kadrovskega in perso

nalnega sistema (ločevanje 
funkcionarjev od državnih 
uslužbencev, racionalizacija 
in profesionalizacija držav
nega aparata - vračajo se 
k depolitizirani upravi, saj je 
močna konkurenca pri vsto
pu vanjo, sistemu, strogih iz
pitov napredovanju itd.),

• spodbujanje dialoga, 
konsultacij, javnosti dela,

• razvijanje številnih vi
dikov socialistične demo
kracije (volilni sistem, 
ustavne pravice itd.),

• krepitev socialističnega 
pravnega sistema.

Reforma
komunistične
partije

V referatu generalnega se
kretarja Zhao Zi Yanga je 
posebej obdelano temeljno 
vprašanje socializma: vloga 
komunistične partije v re
formiranju socialistične 
družbe.

Zahteva, da se partija na 
ideološko izobraževalnem 
področju osvobodi formaliz
ma, da se poudarijo praktič
ni rezultati in preneha z »iz
praznjenim partijskim žar
gonom«. Pri preobrazbi ka
drovskega področja naj bi 
bil poudarek na postopni za
menjavi starejših kadrov, 
potrebni so mlgjši, bolj pro
fesionalni, bolj strokovni, 
bolj revolucionarni kadri. 
Zahteva kolektivno vodenje 
ter demokratski centrali
zem, za zgled naj bi tem zah
tevam sledil predvsem cen
tralni komite. Prvi koraki 
v tej smeri so bili že narejeni 
na kongresu: novi člani cen
tralnega komiteja so stari 
povprečno 55 let, 75% jih 
ima visoko izobrazbo. Prvič 
je bilo na volilnih listah več 
kandidatov, prav tako pa je 
bilo mogoče dopisati nova 
imena. Potrebno je poudari
ti, da je v novem centralnem 
komiteju samo 16,5% voja
kov (kar je najmanj od leta 
1949). To nam dokazuje, da 
se Kitgjci ne omejujejo le na 
besedičenje o reformah, 
marveč uspešno delajo pre
mike tudi na tako občutlji
vem družbenem področju, 
kot je zmanjševanje politič
ne vloge armade.

Skupni cilj: močna 
svobodna Kitajska

Blok reformističnih sil 
v kitajskem vodstvu je bil 
oblikovan konec šestdesetih 
let pod vplivom tedanjega 
premiera Zhou En Laia, do
končno podobo pa je dobil 
v drugi polovici sedemdese
tih po smrti Mao Ze Donga, 
pod vodstvom danes najv
plivnejšega kitajskega poli
tika Deng Xiaopinga.

Tako kot v vseh sociali
stičnih deželah je tudi kitaj
ske reforme sprožilo zaosta
janje in neuspešnost na go
spodarskem in tehnološkem 
področju. Povečevanje učin
kovitosti prav na teh po
dročjih razglašajo poleg 
hkratnih sprememb lastnin
ske sestave, demokratizira
nja političnega sistema in 
partije tudi za glavni cilj ki
tajske »perestrojke«.

V bloku reformističnih sil 
so kljub skupni želji po moč
ni in sodobni Kitajski ter 
skupni kritiki mačistične 
politike postopoma nastopi
le razlike glede metode, tem
pa, vsebine »modernizaci
je«. »Radikalna smer«, ki jo 
je vodil nekdanji sekretar 
Hu Yao Bang, zagovarja 
brezkompromisno uveljavi

tev reform. Gospodarski in 
tehnološki razvoj ter rast 
življenjske ravni bodo rešili 
vse probleme in stvari po
stavili na pravo mesto.

»Konservativni reforma- 
toiji« (kijih sestavljajo pred
vsem stari revolucionarji) pa 
poudarjajo nujnost politične 
stabilnosti ter integrativno 
vlogo KP v kitajski družbi.

Glede večne socialistične 
dileme o reformiranju zno
traj sistema ali tudi prek nje
govih meja so se na kongre
su zdaj sporazumeli za kom
promis: to nam potrjujejo 
zamisli o mešanem gospo
darstvu, koeksistenci različ
nih lastninskih oblik.

Vseeno pa lahko ugotovi
mo, da kitajsko reformiranje 
postopoma izgublja zgolj 
pragmatični značaj in dobi
va značilnosti izvirne kitaj
ske strategije.

V razpravah o reformi sko
raj ne omenjajo vprašanja 
delavskega razreda. Pred
vsem v Kitajski dajejo po
udarek narodnemu vpraša
nju, narodni samobitnosti, 
razmerju posameznih terito
rialnih enot do centra in po
dobnemu.

Temne in svetle 
plati preteklosti 
ne obremenjujejo

Temeljne ovire, ki jih bo 
moral odstranjevati nadalj

nji potek gospodarskega in 
političnega reformiranja:

• nadaljevati spreminja
nje kadrovske partijske se
stave (ki na Kitajskem pote
ka že od leta 1978. in ki jo je 
npr. izredno korenito opra
vil Gorbačov v Sovjetski 
zvezi v mnogo krajšem 
času);

• nadaljevati proces ide
ološkega delegitimiranja 
starega sistema, ki se pravi
loma enači z revolucijo, in 
utrjevati zakonitost novega 
ekonomskega in političnega 
sistema. Tu moramo pouda
riti, da je nova ideološka 
platforma KP Kitajske mno
go manj internacionalistič- 
na, da se obrača predvsem 
k narodnim vrednotam, in
teresom, simbolom. Sicer pa 
je značilno, da se deideologi- 
zirajo številna področja, po
udarjajo predvsem pragma
tične, racionalne vidike, obr- 
njenost v prihodnost. Eden 
izmed vzrokov za naj večjo 
dinamiko kitajskih reform 
v primerjavi z reformami 
v drugih socialističnih deže
lah je prav dejstvo, da kitaj
ske reforme niso toliko kot 
druge obremenjene z ideolo
škimi usedlinami in obre
menitvami preteklosti, da se 
niso pretirano ukvarjali in 
zapletali s svojo preteklost
jo, z njenimi temnimi in 
svetlimi platmi;

• Še bolj temeljito insti
tucionalizirati politični si
stem, razdelati delitev obla
sti, kolektivno vodenje, de
centralizacijo, politično par
ticipacijo itd. Vse to naj bi 
postopoma zoževalo prostor 
arbitrarnemu in hierarhič
nemu enopartijskemu odlo
čanju.

Konec

Ministrstva v Sovjetski zvezi imajo 
težave

KAM
Z URADNIKI

V Sovjetski zvezi, delavski 
deželi, očitno ni več nedo
takljiva dogma, da ni brez
poselnosti, čeprav je pravica 
do dela tudi tam zajamčena 
z ustavo. Kriza, ki je ne bi 
smelo biti, je pokazala, da 
sistem popolne zaposlenosti 
ne deluje v vsakršnih gospo
darskih razmerah. In pod 
vtisom teh sprememb je po
litbiro nedavno objavil sez
nam ukrepov z oceno, da bo 
zaradi reform v ministrstvih 
in zavoljo krčenja admini
stracije samo v Moskvi 
sproščenih okrog 60.000 
uradnikov.To je presenetilo 
teoretike, med ljudstvom pa 
zbudilo strah pred prihod
nostjo.

Do leta 1990 naj bi se samo 
osebje ministrstev, ki so pri
stojna za proizvodnjo, 
zmanjšalo za polovico. Daje 
to upravičeno, dokazuje po
datek, da je v upravi sovjet
skega gospodarstva zaposle
nih 15% aktivnega prebival
stva.

Poleg napovedane refor
me cen je varnost delovnih 
mest v sovjetski javnosti 
najpogostejša tema. Da je 
tudi dokaj kočljiva, dokazu
je previdnost, s katero se je 
politbiro loteva. Govor je 
o izpopolnjevanju sistema 
posredovanja dela, krepitvi 
socialnih jamstev in o izena- 
čevalnih ukrepih za delavce, 
»ki bodo sproščeni v novih 
gospodarskih razmerah«.

V množičnih občilih je že 
nekaj mesecev mogoče za
slediti svarila, naj v gospo
darstvu ne bi odpirali novih 
delovnih mest, ker da je že 
zdaj zaposlenih dovolj dr
žavljanov (130 milijonov).

Podpore za nezaposlene 
v Sovjetski zvezi ne poznajo. 
Kdor prekine delovno raz
merje in ga po treh mesecih 
ne obnovi, tvega, da ne bo 
deležen starostnega zavaro
vanja, četudi je iskal zaposli
tev. V takih primerih je za
jamčena pravica do dela 
zgolj farsa.

To, kar politbiro zdaj raz
glaša kot »razširitev pravic 
za sproščene delavce oziro
ma kot izenačitev števila za
poslenih«, je mogoče razu
meti kot napoved bližnje 
uvedbe podpore za nezapo
slene. O višini te podpore in 
njenem razmerju do zadnjih 
prejemkov za zdaj še ne go
vore. Ko so krčili prva mini
strstva s področja kmetij
stva, je bila vlada še veliko
dušna, saj je odvečnim 
uslužbencem izplačala pol
ne plače za tri mesece. Ven
dar se ta poteza ni ponovila.

Politbiro skuša dognati, 
kako daleč lahko poseže 
v razbohoteni upravni apa
rat in, ne nazadnje, kakšne 
ukrepe (prisilne, kajpada) 
sme uporabiti pri premešča
nju razvajenih upravnih 
uslužbencev iz udobnih ura
dov v prestolnici na manj 
ugledna in manj udobna me
sta na podeželju. S sociali
stično solidarnostjo taki 
ukrepi seveda nimajo nič 
skupnega. Problemi, ki se 
jih je treba lotiti, so s hrbtne 
strani medalje, ki se imenuje 
perestrojka. Tem težji in to
liko bolj zamotani so zato, 
ker se partijski aparat z nji
mi vse od tridesetih let sem 
ni soočal.

Nande Žužek
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Na igrah ljutomerske občine kar tisoč rekreativcev

PROFESORICE NAJBOLJ 
PREPRIČLJIVE

Lanske delavske športno- 
rekreativne igre v ljutomer
ski občini so potekale v zna
menju množičnosti, saj gre 
za precej večjo udeležbo kot 
leto prej. Nastopilo je okrog 
tisoč rekreativcev — blizu 
650 moških in več kot 300 
žensk. Največ moštev je bilo 
v malem nogometu, strelja
nju z zračno puško in keglja
nju. Sicer pa so moške vrste 
nastopile v 12 in ženske 
v devetih panogah. Največ 
uspeha so imeli tekmovalci 
DO Tehnostroj, obrtnega 
združenja in upravnih orga
nov SO Ljutomer, najbolj 
prepričljive pa so bile »pro
fesorice«, ki so z odličnimi 
nastopi v vseh panogah za
nesljivo osvojile 1. mesto 
v skupni razvrstitvi.

njem ritmu življenja. Škrip
lje tudi pri zagotavljanju ma
terialnih sredstev. Dodatek 
ZTKO je premajhen, delov

ne organizacije pa za te na
mene ne namenjajo kaj dosti 
denarja.

Kakor koli že, sezona iger

je spet pred vrati. Nepoprav
ljiv optimist Franjo Kocmut 
je prepričan, da bodo tudi 
tokrat na dostojni ravni. No
vost pa sta dve dodatni pa
nogi: tenis in plavanje.

Vrstni red najboljših: 1.
Prosveta - 68 točk, 2. Skup
nost malih delovnih enot 42, 
3. Trgovsko podjetje Vesna 
37, 4. Skupščina občine 33, 
5. DO Tehnostroj 30, 6. Krka, 
tozd ISIS 17, 7. Obrtno zdru
ženje 16, 9. Mura, tozd Obla
čila 5, 9. LB Ljutomer 1.

Niko Šoštarič

Predsednik komisije za 
šport in rekreacijo pri občin
skem svetu ZSS Ljutomer 
Franjo Kocmut sicer z zado
voljstvom ocenjuje število 
nastopajočih, še veliko pa 
bo potrebno napraviti na or
ganizacijskem področju. 
V posameznih delovnih oko
ljih bi morali veliko več na
rediti predsedniki osnovnih 
organizacij sindikata, za vo
dje iger pa postaviti takšne 
ljudi, ki razumejo pomen 
športa in rekreacije v današ-

Predsednik ZTKO 
Ljutomer Stane Šosterje 
izročil priznanje tudi 
predsedniku komisije za 
šport in rekreacijo pri 
občinskem svetu ZSS 
Lju tomer Franju Kocm utu.

Razvejena športna dejavnost 
v novomeški Krki

Pozor
pred
plazom

Nekateri planinci zatrjujejo, da je hoja po zasneže
nih gorah preveč nevarna. Vendar je treba priznati, da 
ti ljudje veliko zamudijo, saj so doživetja, kijih nudijo 
hribi pozimi, skorajda enkratna. Seveda pa zimski 
vzponi nikakor niso za začetnike.

Izrazito zahtevnih tur se navadno lotevajo alpinisti, 
vendar s tem ni rečeno, da manj zahtevnemu vzponu 
v zimskih razmerah ne bi bil kos tudi izurjen planinec. 
Vedeti pa je treba, da so v globokem snegu vzponi 
bistveno daljši kot poleti. Sicer pa velja pravilo, da se 
podamo v zimskih razmerah le tja, kjer smo že bili 
poleti. Pametno je tudi počakati vsaj teden dni po 
sneženju, da se bela odeja sesede in utrdi.

Hoja pozimi je še toliko bolj naporna zaradi polnega 
nahrbtnika. V snegu namreč potrebujemo kar precej 
opreme. V mehkem snegu bomo na položnejšem 
terenu s pridom uporabljali krplje. Za strma pobočja 
je nujen cepin, ki ga potrebujemo za oporo in za izde
lavo stopov kot tudi za ustavljanje, če nam zdrsne. 
V gladkem in trdem snegu si navežemo dereze.

Pravilne uporabe cepina in derez se lahko naučimo 
z vztrajno vadbo. Oba pripomočka sta že marsikomu 
rešila življenje, če je z njima prav ravnal. Prav tako pa 
so cepin in dereze pogubile nemalo takih, ki jih niso 
znali pravilno uporabljali ali pa so jih nosili zgolj kot 
zanimiv dodatek k nahrbtniku.

Največja nevarnost pri zimskih vzponih so plazovi. 
Velika verjetnost plazov je na strmih in golih poboč
jih. Plaz se lahko sproži sam od sebe, lahko pa ga 
sproži sunek vetra, vpitje ali ljudje, ki si utirajo pot 
prek pobočja. Pri reševanju od plazu je neučinkovi
tejša pomoč takojšnja pomoč. Zato bodo najuspeš
nejši reševalci prav planinci, ki so ostali v nesreči 
nepoškodovani. jj.

Nove cene, 
stare zadrege

Slovenski žičničarji so te dni oziroma takrat, ko so 
se začele zimske šolske počitnice, podražili vozovnice, 
in sicer povprečno kar za 30 odstotkov. In tako je 
postalo veselje na snegu, ki je med najbolj priljublje
nimi športi v Sloveniji, čez noč še bolj drago razve
drilo. Za številne smučarje pomeni torej podražitevdruo. Za številne smučarje pomeni torej podražitev 
nekaj manj nedelj na dilcah. Še bolj pa bodo nove cene 
občutili otroci in šolarji, ki sd jim bile urice na snegu
že doslej dokaj skopo odmerjene. Po novem je namreč 
treba za dnevno vozovnico na naših najmikavnejših 
smučiščih odriniti od 10 do 13 tisočakov. To pa je za 
žep povprečnega Slovenca toliko, da bo vsak pošteno 
premislil, kdaj in kje bo stopil na smuči.

Žal je prišla odločitev slovenskih žičničarjev zares 
ob najbolj nepravem času, pa ne samo zaradi šolskih 
počitnic. Ob slabi zimski turistični sezoni, pomanjka
nju snega, ne najboljši ponudbi naših zimsko-športnih 
središč in ponovnemu navalu na tuja smučišča bi 
namreč človek pričakoval prav nasprotno, torej poce
nitev tega ali onega, s čimer bi vsaj zdaj, ko je zimska 
sezona na vrhuncu napolnili turistične zmogljivosti. 
S podražitvami jih zagotovo ne bomo, saj smo bili že 
doslej odločno predragi in zato, vsaj glede na 
ponudbo, tudi precej nezanimivi, predvsem pa pre
malo konkurenčni.

Seveda pa ima, kot vedno, tudi v tem primeru meda- 
Ija dve plati, zato še beseda o drugdi. Res je, da so 
žičničarji podražili svoje storitve ob najbolj nepravem 
času, nekateri v primerjavi z leto dni starimi cenami 
kar za 300 odstotkov, in prav tako je res, da v Sloveniji 
kljub visokim cenam še ni prave smučarje, ker je 
terenov pač malo, ljudi, ki iščejo svoj prostorček na 
smučišču, pa veliko. Vendar je treba k temu dodati, da 
naši žičničarji kjub svojim neprijubljenim ukrepom 
ne morejo in ne morejo dohitevati naraščajočih stro
škov. Cene goriva, elektrike in strojne opreme, ki jo 
potrebujejo se vzpenjajo, in vzpenjajo, zato tudi seda
nje podražitve smučarskih vozovnic slovenskim žični
čarjem ne bodo kaj prida pomagale. Žal... Kar je za 
nekatere pod ceno, je za druge, za smučarje, postalo že 
predrago.

Tako se bodo naše žičnice tudi to zimo v glavnem 
vrtele z izgubami, seveda zato, ker smučarske žičnice 
pač niso same sebi namen, kot se to zdi pri nas.
Šo del nujno potrebne infrastrukture naših zimsko
športnih središč in eden izmed členov v verigi, ki ji 
pravimo turistična ponudba. Zanjo pa naj bi, kot pov
sod drugod po svetu, skrbeli vsi, ki od turizma živijo, 
torej hoteli, gostišča, zasebniki promet pošta, seveda 
tudi trgovina itd. Dokler ne bo tako, se bodo naše 
žičnice, ob takih ali malce drugačnih cenah, pač vrtele 
z izgubo.

Andrej Ulaga

PRVI TUDI NA OBČINSKIH 
IGRAH

Tovarna zdravil Krka je 
doslej namenjala precejšnjo 
pozornost tudi športnore
kreacijski dejavnosti. Pre
lomnica za ta kolektiv je leto 
1960, ko je sodelovanje na 
občinskih sindikalnih igrah 
spodbudilo številne delavce, 
da so iz vrst gledalcev stopili 
med aktivne športnike.

Na pobudo mladine in sin
dikata so pozneje v Krki

ustanovili Športno društvo 
Krka, kije poskrbelo za red
no dejavnost vse leto. Ko so 
si delavci omislili še oddelek 
za oddih in rekreacijo, se je 
krog aktivnih še razširil. 
Možnosti za športno rekre
acijo so postale tako zanimi
ve, da je skorajda vsakdo 
lahko prišel na svoj račun. 
Organizatorji so med dru
gim poskrbeli za korektivno

gimnastiko in najrazličnejše 
tečaje. Vrhunec športnih do
živetij predstavlja športni 
dan delavcev Krke, na kate
rem tekmujejo v pikadu, 
streljanju, kegljanju, namiz
nem tenisu, odbojki, vleče
nju vrvi in šahu.

Delavci Krke pa ne tek
mujejo samo med seboj, saj 
se udeležujejo med drugim 
tudi občinskih sindikalnih

iger. Lani so v skupni uvrsti' 
tvi osvojili prvo mesto. Se' 
veda rekreacijska dejavnost 
ne bi bila na tako visoki raV; 
ni, če ne bi imeli delavd 
v svojih vrstah 26 organiz3' 
torjev športne rekreacije, V 
učiteljev in vaditeljev smU 
Čanja in 10 planinskih vod' 
nikov.

Na lanskih internih tek 
movanjih so se temeljne of' 
ganizacije odrezale takole: f 
Izolacije, 2. Zdravila, 3. Bi
okemija, 4. Zdravlišča, 5.1F 
stitut, 6. DSSD, 7. Marke
ting, 8. Ljubljana, 9. Kozme
tika, 10. ISIS, 11. Tehnoset 
vis in 12. Zelišča.

Darja Colah1

Slika: Joco Žnidaršič
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Ob 100-letnici sindikalnega gibanja na Slovenskem (4)

PRIPRAVE NA NOVO 
KOLEKTIVNO POGODBO
Pripravlja: Miroslav Stiplovšek

Po pripravi predlogov za 
°ve tarifne postavke za po- 
amezne kategorije tiskar- 

iBrw?a ^olavstva je sredi leta 
899 mezdno gibanje prešlo 
zaostreno fazo, ker so ne- 

ateri podjetniki odločno 
avračali delavske zahteve, 
juštvo tiskarjev na Kranj- 
. je bilo v akciji za iz- 
°ljšanje dotedanje kolek- 

aUv6 Pogodbe ves čas zelo 
Ktivno, o čemer priča že ko- 

joinski podatek, da so o no- 
m mezdah razpravljali na 
1 sejah tarifne komisije, ki 
e je običajno sestajala 
društvenim odborom, ter 

rpa zborovanjih članstva.
? Je zahtevalo od svojega 

odposlanca na dunajskih 
Pogajanjih, da odločno 
zrfaJa 113 njegovih zahte- 
ah, pozivalo delavske pred

stavnike k enotnemu nasto- 
Po do tiskarskih podjetni
kov in 12. oktobra po ogor
čenih protestih zoper po
djetniško prekinitev poga- 
Janj izrazilo pripravljenost 
^uprizoriti splošno stavko«, 
končno so na Dunaju 11. de- 
čembra 1899 podpisali »Nor- 
dialni mezdni cenovnik za 
y.se izučene in usposobljene 
tiskarske in črkolivške po
dočnike avstrijskih krono- 

, s katerim so delno zvi
šali minimalne in akordne 
postavke. Po izračunih tarif-

e .racije je bilo povpreč- 
/pisanje mezd v Ijubljan- 

ticv tiskarnah in novomeški 
S t 85-odstotno.

takšnim rezultatom pa ti

skarji niso bili zadovoljni in 
so zahtevali novo splošno 
zvišanje mezd. V dveh ljub
ljanskih tiskarnah, Kleinovi 
in Blaznikovi, so grafični de
lavci šele s savko prisilili 
lastnike k spoštovanju spre
jete kolektivne pogodbe. Ta
rifna komisija v Ljubljani je 
morala zaradi odpora tiskar
skih podjetnikov proti no
vim mezdam razglasiti zapo
ro za iskanje zaposlitve 
vsem tiskarjem na Kranj
skem, kar je potrdila tudi 
dunajska tiskarska centrala. 
Dva člana društva sta bila 
zaradi prizadevanj za uvelja
vitev novih mezd tudi od
puščena. Po končanem 
mezdnem gibanju je dru
štveno vodstvo ugotovilo, 
da so zlasti starejši bolje pla
čani tiskarji krivi, da uspeh 
ni bil večji, vendar se je 
v njem storil »zopet korak 
naprej«. Poudarilo je tudi, 
da je v socialnoekonomskih 
bojih potrebna enotnost in 
skupno delovanje starejših 
in mlajših, bolje in slabše 
plačanih, slovenskih in 
nemških članov društva. 
Z novo kolektivno pogodbo 
je bil uveden osemurni de
lavnik za strojne stavce, 
z njo pa so tudi dogradili 
ustanovo partitetnih razso
dišč za urejanje mezdnih in 
delovnih sporov. Po vseh 
kronovinah - deželah so bi
la ustanovljena tarifna raz
sodišča iz predstavnikov 
grafičnih delavcev in podjet
nikov, predsedniki krono-

vinskih razsodišč in njihovi 
namestniki pa so sestavljali 
osrednji tarifni urad na Du
naju. Nova kolektivna po
godba je začela veljati 1. ja
nuarja 1900 za dobo petih 
let. Toda še 25. novembra te
ga leta so člani Društva ti
skarjev na Kranjskem na iz

rednem občnem zboru pro
testirali proti kratenju dogo
vorjenih pravic ter poudari
li, »da bodo slej ko prej delo
vali z vsemi dovoljenimi 
sredstvi do skrajnosti na to, 
da se skupni tarif uveljavi.« 
To so naslednje leto tudi 
uspeli povsod, razen v Po
stojni, kjer so nove mezde 
uveljavili leta 1902. Društve
na tarifna komisija je tudi 
dosegla, da so spoštovali ko
lektivno pogodbo iz leta 
1900 tudi v novih tiskarnah. 
Tiskarsko delavstvo pa je bi
lo zadovoljno tudi zaradi 
uspešnih prizadevanj za ne
kaj dnevne dopuste, ki jih je 
leta 1903 dovolila ena tiskar

na, naslednje leto pa že pet 
ljubljanskih. Uspešno je po
tekalo tudi zaposlovanje 
prek društvene posredoval
nice za delo. Na vsakem obč
nem zboru so izvolili tudi tri 
člane za kronovinsko tarifno 
razsodišče. Ves čas je Dru
štvo tiskarjev na Kranjskem 
tesno sodelovalo v veh akci
jah, ki jih je pripravila du
najska centrala, izmikalo pa 
se je tesnejšemu sodelova
nju s strokovnimi organiza
cijami delavstva drugih pa
nog na Slovenskem. Tako so 
v pripravah na prvo strokov
no konferenco v Ljubljani 
odborniki na seji 18. junija 
1901 sklenili, da se društvo
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Zapisnik zborovanja članov Društva tiskarjev na Kranjskem 15. oktobra 1905, na 
katerem so razpravljali o mezdnem gibanju (Arhiv SR Slovenije)

ne vključi v načrtovano 
»Centralo strokovnih orga
nizacij na slovenskem ozem
lju«, ki pa nato na konferen
ci ni bila ustanovljena. Zato 
so ostro kritizirali njihov se
paratizem, »izvirajoč iz ne
kega stanovskega ponosa.« 
Deželno tiskarsko društvo 
za Kranjsko pa je s tiskarski
mi društvi v Avstro-Ogrski 
sodelovalo ne le pri skupnih 
mezdnih gibanjih, temveč 
tudi pri urejanju podpor in 
reševanju vprašanja brezpo
selnih, v primerih stavk 
v posameznih krajih pa je 
prepovedalo svojim članom 
iskanje dela v tamkajšnjih 
tiskarnah in s tem onemogo
čilo njihovim lastnikom, da 
bi jih uporabili kot stavko
kaze. Leta 1905 je ljubljan
sko tiskarsko društvo poo
blastilo funkcionarja dunaj
ske centrale, da ga zastopa 
na izrednem kongresu Stro
kovne komisije na Dunjgu. 
Društvo pa je poslalo me- 
danrodnemu sekretariatu ti
skarskih organizacij tudi po
ročilo o mezdnih razmerah 
tiskarskega delavstva
v Ljubljani v zadnjih štiride
setih letih.

Zaradi novih strojev 
manj vajencev

Že poleti 1904. leta so se 
začele priprave za spremem
bo mezdnih določb iz leta 
1900. Na zborovanju v Ljub
ljani so tiskarji zaupali zvez
nemu načelstvu na Dunaju, 
da sestavi predlog mezdnih 
postavk za posamezne kate
gorije delavstva glede na no
ve draginjske razmere, zara
di katerih je bilo potrebno 
zvišati tudi prejemke. Dru
štvo tiskarjev na Kranjskem 
je tudi izdelalo svoje predlo
ge za izboljšanje minimalnih 
in akordnih mezd, ki jih je 
predsednik Leopold Werzak 
izročil zveznemu vodstvu.
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Rešitve pošljite do 9. februarja 1988 na naslov: Delavska 
enotnost, Celovška 43, 61000 Ljubljana, s pripisom na ovoj
nici: Nagradna križanka št. 4

Nagrade so: 10.000, 7.000 in 5.000 dinarjev

Rešitev nagradne križanke številka 2 
KLOPI, JOTA LAPAROSKOP, APARAT, INN, KRIŽA- 
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Izžrebani reševalci nagradne križanke številka 2
1. Barbara Gnus, ilirska 36, 61000 Ljubljana,
2. Eva Vovk, Prvomajska 2, 61270 Litija,
3. Konrad Gros, Percerjeva 13, 63320 Titovo Velenje

Nagrade bodo poslali po pošti.
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Andrej Šali, podiplomec na oddelku za biokemijo Inštituta Jožef Stefan 
v Ljubljani

ZAME JE VSE IZZIVALNO
Andrej Šali se je rodil 1963 v Kranju. Tu je obiskoval 
osnovno šolo Simona Jenka in gimnazijo, kjer se je nav
dušil za raziskovalno delo. Jeseni leta 1983 je vpisal štu
dij kemije na Fakulteti za naravoslovje in tehnologijo, 
kjer je v treh letih in pol diplomiral. V diplomskem delu 
(mentor je bil prof. dr. Vito Turk) se je ukvarjal z napove
dovanjem nekaterih strukturnih značilnosti nizkomole- 
kularnih cistatinov, proteinskih inhibitorjev cisteinskih 
proteinaz. Z njim smo se pogovarjali nekaj dni pred 
odhodom na doktorski študij v London.

Omenil si izpopolnjeva
nje v tujini. Ali nam lahko 
poveš kaj več o tem?

Andrej, biokemija in ra
čunalništvo sta danes prav 
gotovo najbolj dinamični 
veji znanosti. Potrebujeta 
veliko raziskovalcev. Razi
skovalne organizacije si za
gotavljajo kader tudi z no
vačenjem iz vrst mladih 
raziskovalcev. Med te spa
daš tudi ti. Kaj vse je vpli
valo na tvojo odločitev, da 
boš postal raziskovalec na 
področju biokemije?

Odločil serii se že v srednji 
šoli. Bil sem v prvem letniku 
gimnazije, ko sem našel 
v učbeniku za biologijo zelo 
zanimivo predstavitev pro
blema beljakovinske struk
ture. Problem se mi je zdel 
toliko bolj zanimiv, ker sem 
vedel, kako pomembne so 
beljakovine za življenje. Če
prav so me takrat privlače
vali različni problemi iz na
ravoslovja, mi je bilo jasno, 
da imam pri nas največ mož
nosti za raziskovalno delo na 
področju biokemije.

Kako so se stvari razple
tale naprej?

Prav tedaj smo na kranj
ski gimnaziji ustanovili bi
ološki krožek. V krožku mi 
je bilo omogočeno prvo de
lovanje, vendar pa s tem ni
sem bil zadovoljen. Želel 
sem se sam spopasti z neka
terimi problemi. Tako sva 
začela z mentorico krožka, 
profesorico Aljančičevo, 
iskati ustreznega mentorja. 
Ker ga nisva našla takoj, ni
sem miroval, ampak sem se 
začel poglabljati v kemijo. 
Sodeloval sem na republi
škem tekmovanju iz znanja 
kemije, čeprav mi tekmova
nje kot oblika aktivnosti ni 
bilo nikoli všeč. Tedaj sem 
se prvič srečal s profesorjem 
Turkom z Inštituta Jožef 
Štefan. Predstavil sem mu 
problem, ki sem ga želel raz
iskati. Nekako v istem času 
smo si člani karožka ogleda
li inštitut in takrat sem tudi 
profesorju Kregarju razložil 
svoj problem in izrazil željo, 
da bi na Oddelku za bioke
mijo ta problem tudi razi
skal. Ker problematika mo
jega predloga ni spadala 
v problematiko oddelka za 
drug problem in v prostem

času, tudi ob sobotah in ne
deljah, sem prihajal na inšti
tut in proučeval osnovne 
značilnosti encima metalo- 
proteinaze, pridobljenega iz 
določene vrste glive. Spo
mladi leta 1981 sem raziska
vo končal in z njo sodeloval 
na 15. srečanju mladih razi
skovalcev gibanja Znanosti 
mladini. Zaradi dobre nalo
ge in dobrih rezultatov na 
testu sem bil uvrščen v eki
po naših tekmovalcev, ki je 
sodelovala na kemijski olim- 
piadi v Norwichu v vzhodni 
Angliji.

Naslednje leto sem delal 
pod mentorskim vodstvom 
profesorja Gubenška na 
identifikaciji nekaterih spo
jin iz modrasovega strupa, 
vendar naloge nisem pred
stavil na 16. srečanju. Sode
loval sem le na tekmovanju 
iz znanja. Zelo dober uspeh 
na tekmovanju mi je omogo
čil, da sem se leta 1982 ude
ležil mednarodne kemijske 
olimpiade v Stockholmu. 
Domov se nisem vrnil z me
daljo, ampak samo s pohva
lo. Vendar sem bil sam pri 
sebi zadovoljen, saj sem se 
uvrstil najbolje med posa
mezniki izmed članov jugo
slovanske ekipe. Tudi med 
služenjem vojaškega roka 
nisem izgubil stika s stroko. 
Profesor Turk mi je namreč 
pošiljal članke iz strokovnih 
revij.

Le malo študentov se od
loči za raziskovalno delo že 
med dodiplomskim študi
jem. Kako je bilo s teboj?

Kot srednješolec sem že 
po prvih mesecih razisko
valnega dela na inštitutu 
ugotovil, da sem izbral pra
vo področje. Imel pa sem se
veda tudi veliko sreče, da 
sem naletel na ljudi, ki imajo 
velik posluh za delo z mladi
mi raziskovalci. Raziskoval
no delo me je tako prevzelo, 
da sem bil kmalu več v labo
ratoriju na inštitutu kakor 
v predavalnici. Kljub temu 
sem vse izpite opravil še 
pred iztekom študijskega le
ta. Ker sva se s profesorjem 
Turkom dogovorila za izpo
polnjevanje v tujini, sem 
študij pospešil in diplomiral 
aprila lani.

Na Oddelku za biokemijo 
smo se dogovorili, da bomo 
aplicirali proteinski inženi
ring na zaviralce proteinaz, 
zato smo se začeli povezova
ti s tujino. Tako sem se leta 
1985 prvič srečal s profesor
jem T. L. Blundellom iz la
boratorija za biokemijo 
Birkbeck Collegea, ki deluje 
v okviru londonske univer
ze. Profesor Blundell je
eden izmed vodilnih razi
skovalcev na področju pro
teinske strukture in uporabe 
kristalografije pri razvoju 
novih zdravil. Do pravega 
sodelovanja takrat še ni mo
glo priti, ker sem še vedno 
študiral. Tako sem moral po
čakati do diplome in potem 
sem že čez nekaj dni odpoto
val v London, kjer sva s pro
fesorjem Blundellom opre
delila moje delo, ki bo tudi 
doktorska disertacija.
Obravnaval bom strukturo 
nekaterih kompleksnih pro
teinaz z metodo rentgenske 
kristalografije. Sodeloval pa 
bom taudi pri razvoju teori
je, ki bo omogočila napove
dovanje strukture novih 
proteinov na osnovi že zna
nih struktur.

Pri nas je šele z doktora
tom omogočeno resnično 
ukvarjanje z znanostjo. Ker 
je pri sedanjem režimu šo
lanja to šele okoli 30. leta, 
običajno pa še kasneje, ima 
raziskovalec resnične mož
nosti takrat, ko upadata ta
ko ustvarjalnost kot pro
duktivnost. Kako ti ocenju
ješ to mnenje akademika 
Saviča in kaj bi bilo po
trebno storiti, da bi imeli 
tudi v Sloveniji vse več 
doktorjev znanosti, ki bi za
čeli znanstveno kariero že 
pred 30. letom?

Ne strinjam se popolnoma 
z mnenjem akademika Savi
ča. Menim, da lahko človek 
tudi po 35. letu obdrži mla
dostno zagnanost in ambi
cije.

Ali intenzivno spremljaš 
novosti na svojem področ
ju? So novosti izzivalne?

Zame je vse izzivalno. Bi
okemija in moje ožje po
dročje sta me pritegnila 
predvsem zato, ker še niso

odkrili in naredili vsega, kar 
me zanima. Po prvih ekspe
rimentih pri strukturi prote
inov, že pred drugo svetov
no vojno, so naredili veliko 
še zlasti v 50. letih.

Teoretično pa so se začeli 
ukvarjati s tem področjem 
šele ob koncu 60. let.

Zame ni pomembna ob
sežnost problema, ki bi ga 
sam obdeloval z vseh strani. 
Tega danes ne dela skoraj 
nihče več. Raziskovalci so si 
delo razdelili. Problem je 
lahko manjši, potrebna 
oprema manj stane, je pa 
prav tako zanimiv za razi
skovanje. Pomembni so tudi

ljudje v laboratoriju in pa sej, 
veda povezava z drugiirfj , 
raziskovalci. ■

Naj bomo še malo rado 
vedni: Kaj je znanost?

Mislim, daje znanost tisto
področje človekove dejav
nosti, zaradi katere se člo-”«
vek razlikuje od druge nara-
ve. Zakaj? Zato, ker zna sa-|i 
mo človek abstraktno iOjA

otil Ikonkretno manipulirati',1 
z naravo, včasih pa zna tudi| 
napovedati, kaj se bo zgodi-ti 
lo. In prav to je bistvo zna-jL 
nosti.

Iz RB,[ 
Edvard Kobalt

Andrej, si eden tistih 
mladih raziskovalcev, ki 
ima že pri 24. letih prilož
nost, da dela svojo doktor
sko disertacijo, in to z men
torjem, ki je med vodilnimi 
razsikovalci tega področja 
na svetu. Kaj lahko mlad 
človek doseže do svojega 
30. leta?

Mladim raziskovalcem na 
razvitem Zahodu je formal
no že z diplomami omogoče
no, da zelo zgodaj posežejo 
v znanost. Do 30. leta si »pri
garajo« položaj in okoli 35. 
leta so že vrhunski strokov
njaki. Najprej je tu obvezno 
služenje vojaškega roka in 
pa seveda drugačen režim 
dodiplomskega in podi
plomskega študija. Imeti 
moraš srečo, da se ne ukvar
jaš predolgo s problemi, ki ti 
vzamejo preveč časa. Na po
dročju biokemije je mlade
mu človeku še mnogo teže, 
ker potrebuje veliko znanja 
in izkušenj, ki si jih lahko 
pridobi le v stiku z vrhun
skimi strokovnjaki. Teh pa 
je doma premalo. Če taki sti
ki obstajajo, je veliko več 
možnosti, da bo tudi mladi 
raziskovalec hitreje napre
doval v smeri novih odkritij.

Cena 59.000 din. Založba Delavska enotnost, Ljubljana, Celovška 43.
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